




COLEGIUL NAȚIONAL „FERDINAND I“,  BACĂU

Cuvânt înainte
Înfiinţat, la 1 Decembrie 1867, sub numele „Gimnaziul Clasic din 

Bacău”, din iniţiativa onorabilă a unor diriguitori locali care au înţeles, la 
începutul modernizării Regatului, că imperativul acesteia este şcoala şi 
educaţia, pregătirea tinerilor pentru o nouă lume, acest lăcaș de învățătură a 
luat naștere într-o zi ce va avea, peste 51 de ani, o profundă rezonanţă istorică, 
căci va deveni cea mai dragă zi a românilor, Ziua Națională a României.

De-a lungul vremurilor,  acestă prestigioasă unitate de învățământ şi-a 
schimbat de câteva ori numele, în 1891 – Gimnaziul „Principele Ferdinand”; 1897 
– Liceul „Principele Ferdinand”; 1967 – Liceul „George Bacovia”; 1997 – Colegiul 
Naţional „Ferdinand I”. Astăzi participăm la o secvență din măreața și glorioasa 
istorie a unei școli care a făcut ea însăși istorie și căreia i-au trecut pragul, ca elevi 
și profesori, personalități de prim rang ale elitei românești și mondiale.

155 de ani de simboluri ale unui cursus honorum spre excelență în educație, 
simboluri umane care au construit acest parcurs educațional, cu multă dăruire, 
pasiune, profesionalism și înțelepciune. Indiferent de epoca în care au sădit acești 
pedagogi darul științei, al disciplinei, al respectului, dar și al creativității, Colegiul 
Național „Ferdinand I” reprezintă o istorie peste care cortina timpului a așezat 
valoare. Despre valoare vorbim astăzi aici, despre oameni și vremuri a căror 
dimensiune creatoare au inspirat sute de generații de tineri. Să dăm azi prinosul de 
recunoștință înaintașilor noștri, dascălilor și elevilor acestei oaze de cultură care 
i-au purtat renumele dincolo de frontierele țării.  

Misiunea profundă, aşa cum s-a profilat aceasta de-a lungul vremurilor, 
pare a fi devenit matricea spiritului ferdinandist. Consecvenţa cu care comunitatea 
didactică şi-a asumat-o şi a urmat-o, într-o deplină coerenţă de gândire şi acţiune, 
de la o promoţie la alta, e demnă de a fi luată în seamă. Generaţii întregi de 
profesori, înţelegând că lucrează pentru o tradiţie a exigenţei, a spiritului critic, 
a valorizării potenţialului intelectual-ştiinţific al elevilor, au militat şi au acţionat 
pentru o educaţie completă, care presupune formarea de oameni instruiţi, de 
caractere puternice, cu o moralitate socială riguroasă, de absolvenţi capabili să se 
adapteze mai uşor unei lumi din ce în ce mai schimbătoare. Această concepţie a 
rămas o constantă în istoria şcolii noastre.

O şcoală de elită presupune o activitate complexă şi o viziune managerială 
mereu „trează”, care trebuie să ţină seama nu numai de sarcinile „oficiale” din 
fişa funcţiei, ci şi de managementul atâtor iniţiative, cu o largă acoperire cultural-
educaţională, ce vin din partea organizaţiilor de elevi şi/sau de părinţi şi din partea 
colegilor noştri. Elevii noştri sunt foarte inteligenţi şi conştiincioşi, adolescenţi cu 
idei originale, crescuţi frumos de către părinţi extrem de interesaţi de soarta lor 
(există o altă tradiţie la „Ferdinand I”: cei mai mulţi dintre străbunicii, bunicii şi 
părinţii elevilor de astăzi, după modelul consacrat de istorie, au fost elevi la această 
unitate de învăţământ!). Complementaritatea performanțelor extracurriculare 
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obţinute de elevii şi de către colegii noştri contribuie din plin la dezvoltarea şi 
la rafinarea culturii organizaţionale a acestei comunităţi cu o matrice stilistică 
acceptată încă din 1897...

Colegiul Național „Ferdinand I” este și azi, la 155 de ani de la înființare, 
o instituție de prestigiu, spre care ne întoarcem cu drag și admirație, profesori, 
elevi, părinți, în care pasiunea este factorul de diferențiere între mediu și excelent. 
La Colegiul Național ,,Ferdinand I“, excelența este cuvântul în jurul căruia se țes 
atitudini, se colorează destine, se construiește o viziune. De către profesori, de 
către elevi și, deopotrivă, de către părinți. EXperimentează. Cresc. Excelează. 
Lansează provocări. Evoluează. Numără trepte pe calea cunoașterii. Țintesc 
către cele mai îndepărtate stele. Armonizează idealuri. Pentru noi, ferdinandiștii, 
excelența este, constant, nu doar o abilitate, ci și o atitudine. Pasiunea neîngrădită, 
persistența, creativitatea, intensitatea, împreună creștere întru visuri au plămădit și 
plămădesc, pe cărările timpului,  Frumosul și Binele în viețile absolvenților noștri. 
Căci, dincolo de toate, adevăratul sens al școlii este de a înnobila sufletele și de a 
conferi eleganță și suplețe minții.  La mulți ani, „Ferdinand”!

                                                                      Director,
                                                                          prof. Nicu-Vasile Harasemciuc

                                                                      Director adjunct,
                                                                   prof. Nicoleta Grozav
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  I.Științe

Efectul biologic al curentului 
electric

Profesor Nicoleta Vascan                                                                    

 Efectele curentului electric au fost 
aplicate în medicină pentru a vindeca diverse 
boli. Curentul electric folosit în scop terapeutic 
defineşte electroterapia. 
 După tipul de curent, electroterapia 
cuprinde:
-Galvanoterapia-foloseste curentul continuu;
-Faradoterapia-foloseste curentul alternativ;
-Terapia cu curenţi de joasă frecvenţă, de 
medie frecvenţă şi de înaltă frecvenţă;
-Fototerapia-foloseşte energia luminoasă în 
scop terapeutic.

 1. Galvanoterapia se face prin aplicare locală 
sau în apă, de unde şi numele de băi galvanice. 
Efectul termic al curentului galvanic are 
ca efect biologic încălzirea tegumentelor 
(vasodilataţia). Efectul chimic are ca efect 
biologic absorbţia unui medicament necesar 
vindecării.
Curentul galvanic (continuu) poate fi aplicat 
cu ajutorul electrozilor de plumb înveliţi 
în materiale hidrofile sau cu un electrod 
de cărbune în apă. Obişnuit, sunt folosite 
galvanizarea simplă, băile galvanice parţial 
bi sau patrucelulare, baia generală galvanică 
Stanger. Sub influenţa curentului galvanic 
au loc în ţesuturi fenomene de disociaţie 
electrolitică, de migrare a ionilor şi fenomene 
de electroliză. Migrarea ionilor spre polii 
cu sarcina opusă (anionii şi cationii) induce 
o reacţie alcalină la catod şi acidă la anod; 
mai au loc fenomene de electroosmoză si 
electroforeză. Fenomenul migrării ionice 
permite ionoforeza adică introducerea unor 
substanţe medicamentoase în organism cu 
ajutorul curentului galvanic, prin polul pozitiv 
metalele şi alcaloizii, prin polul negativ acizii 
şi radicalii acizi. La închiderea şi deschiderea 
bruscă a curentului galvanic apare contracţia 

musculară. Prin creşterea concentraţiei ionilor 
bivalenţi la polul pozitiv are loc o ,,hipertrofie’’ 
a membranei celulare, cu scăderea 
permeabilităţii şi implicit a excitabilităţii: este 
fenomenul de anelectronus al polului pozitiv 
motiv pentru care polul pozitiv este sedativ şi 
se aplică pe zonele dureroase. La ambii poli 
apare vasodilataţia (superficial şi profund), 
ceea ce facilitează resorbţia metaboliţilor 
prin transferul inflamator, de unde decurg 
analgezia şi efectul trofic. Sensul descendent 
clasic al curentului galvanic (electrodul pozitiv 
cranial, iar cel negativ caudal) determină un 
efect hipotensor şi invers.
 Indicaţii: nevralgii, nevrite, artroze, 
artrite, mialgii, perii artrite, discopatie, edeme 
posttraumatice, hipertensiune arterială etc.
          Contraindicaţiile sunt cele cu caracter 
general pentru factorii electroterapeutici. 
 Curentul alternativ folosit în 
terapeutică la frecvenţa de 50 Hz stimulează 
excitabilitatea neuromotorie a muşchiului cu 
inervaţie normală; are şi acţiune vasomotorie 
şi trofică. Se aplică pe tegument cu ajutorul 
electrozilor de plumb izolaţi în tesături 
hidrofile. 
 Indicatii: atrofii şi hipotrofii musculare 
de inactivitate, prin imobilizarea prelungită 
la pat; tulburări incipiente ale circulaţiei 
venoase.
 Contraindicaţii: paralizii de cauză 
centrală sau periferică; tulburările trofice 
cutanate, varicele voluminoase. Este o metodă 
electroterapeutică mai rar folosită în prezent, 
datorită posibilităţiilor lipsite de risc oferite 
de media şi înalta frecventă.

2. Faradoterapia se face cu un curent 
alternativ de joasă frecventă (50-100 Hz). 
Acest curent nu are o putere de penetraţie mare 
dar el acţinează asupra plăcii neuromotoare 
din muşchi determinând contracţia musculară. 
Curenţii diadinamici sunt curenţi de joasă 
frecvenţă derivaţi din curentul sinusoidal 
de 50 de Hz, redresat prin suprimarea fazei 
negative şi modulare încat rezultă 5 forme de 
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curent modulat cu creştere şi indicaţii relativ 
distincte.
- monofazat fix de 50 stimuli/sec: dinamogenie 
prelungită (creşterea sensibilităţii, motricităţii 
si troficităţii în zona subiacentă electrodului), 
inhibiţie şi obişnuinţă tardivă. Indicat în 
spasme viscerale;  
- diafazat fix de 100 stimuli/sec: analogezie 
imediată prin inhibiţie dominantă, adaptare 
rapidă. Este un curent de inducere, folosit 
înaintea altor forme de curent dinamic;
- curent modulat cu perioada scurtă rezultat 
din alternarea bruscă la o secundă a curentului 
monofazat fix 50/sec cu diafazat fix 100/
sec. Efectul dinamogenic puternic în stări 
posttraumatice (edeme, celulite), mastite; 
- curent modulat cu perioadă lungă: monofazat 
fix alternează lent cu diafazat fix în timp de 
12-16 sec. Se obţine o inhibiţie maximă, utilă 
în algii mioarticulare şi neurologice;
-ritmul sincopat rezultă din monofazat fix 
întrerupt ritmic prin intervale de o secundă 
pauză.

avantaj terapeutic: stimularea selectivă a 
fibrei musculare denervate. Durata impulsului 
se stabileşte prin determinarea prealabilă a 
curbei intensitate/timp, iar panta stimulului 
prin determinarea climalizei. Ca orientare, cu 
cât leziunea nervoasă este mai severă cu atât 
durata impulsului exponential trebuie să fie 
mai mare, frecvenţa mai rară, deci pauzele mai 
lungi. Există numeroase formule de aplicare 
terapeutică în scopul obţinerii simpaticolizei 
sau a vagolizei la nevrotici şi în general în 
stările de suprasolicitare determinată de stres. 

3. Terapia cu curent de medie şi inaltă 
frecvenţă 
          Curenţii de medie frecvenţă sunt curenţi 
alternativi sinusoidali care se delimitează net 
atât de joasă cât şi de înaltă frecvenţă prin 
efecte biologice distincte. Frecvenţa acestor 
curenţi este cuprinsă între 1000 Hz şi 100000 
Hz. Până la 1000 Hz fiecărei perioade a 
stimulului electric îi corespunde o excitaţie, 
acesta fiind principiul excitaţiei sincrone a 
fibrelor nervoase mielinice, principiu care nu 
mai este valabil peste frecvenţa de 1000 Hz 
unde pentru declanşarea unei excitaţii este 
necesară sumarea efectului unei succesiuni 
de perioade a stimului electric.Acesta este 
efectul de sumaţie temporară. În terapeutică 
se utilizează frecvenţa între 5000-10000 
Hz pentru efectele analgetice, trofice si de 
contracţie a fibrelor striate şi a ţesuturilor 
de profunzime, fără a influenţa receptorii 
curanaţi şi nervii senzitivi. Aceşti curenţi nu 
au polaritate şi deci nu au acţiune diferenţiată 
la cei doi poli. Aplicarea terapeutică a mediei 
frecvenţei se poate face în 2 moduri:
-bipolar, sub formă de curent modulat în 
amplitudine; 
-interferenţial, cu 2 circuite distincte şi prin 
urmare tetrapolar.
           Media frecvenţei pure de 5000 Hz 
influentează predominant excitabilitatea 
neuromusculară; media frecvenţei de 
10000 Hz are efect analgetic, biotrofic şi 
vasodilatator; media frecvenţei modulate în 
lunga perioadă are acţiune excitomotorie pe 
fibra striată influentând şi circulaţia periferică. 
Modulaţia în scurtă perioadă conferă efect 
analgetic, biotrofic, excitomotor, vasodilatator 
în funcţie de numărul trenurilor de unde. 
Media frecvenţei supramodulate are ca efect 

           Dinamogenia este maximă, iar obisnuinţa 
şi inhibiţia lipsesc. Este indicat pentru efectul 
trofic muscular ca ,,gimnastică electrică”. Se 
aplică pe tegument electrozii de Pb înveliţi 
în material hidrofil; se pot aplica şi în apă. 
Pentru aplicaţii punctiforme în tratamentul 
emergenţelor nervoase există electrozi 
corespunzători. 
Curenţii exponenţiali, denumiţi incorect 
,,cu impulsuri’’ sunt stimuli exponenţiali 
de forme diferite, cu durata lungă şi pantă 
ascendentă, ce creşte lent după o curbă 
exponenţială, ceea ce le conferă principalul 
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dominant contracţia musculară în condiţii de 
analgezie. Toate aceste forme pot fi redresate 
prin suprimarea fazei negative permitând 
astfel ionogalvanizarea. 
Indicaţii: sechele algice posttraumatice, 
musculo-articulare, arteriopatii, artroze algice.
            Curentul interferenţial este curent de 
medie frecvenţă. În zona de întâlnire a 2 curenţi 
cu frecvenţe puţin diferite, ia naştere un câmp 
electric interferenţial, care este de fapt un curent 
de medie frecvenţă cu amplitudine variabilă 
prin care se evită fenomenul de acomodare. 
Scăderea mare a impedanţei cutanate la 
acest curent permite o aplicare nedureroasă 
chiar la intensităţi mari care sunt eficiente în 
profunzime şi tolerate atât de copii cât şi de cei 
care tolerează greu curentul electric. Curentul 
interferenţial eliberează substanţe biochimice 
vasoactive care explică efectele hiperemiante 
şi resorbtive. Pe lângă efectul de reducere 
a sensibilităţii ceea ce explică analgezia 
avantajul unei contracţii puternice reversibile 
şi suportabile a musculaturii striate motivează 
indicaţiile terapeutice în radiculopatii, stări 
posttraumatice, reactivări artrozice, tulburări 
de circulaţie periferică. 
Curenţii de înaltă frecvenţă sunt curenţi 
alternativi a căror frecvenţă depăşeşte 100000 
Hz. 
            Proprietăţi: nu influenţează 
excitabilitatea neuromusculară, pătrund 
profund, fără să influenţeze tegumentul, 
determinând endotermie, hiperemie, stimulare 
metabolică şi a diviziunii celulare, analgezie 
şi miorelaxare.
 Terapia cu curenţi de înaltă frecvenţă  
(peste 100000 Hz) se foloseste în diferite 
tratamente în funcţie de clasificarea curenţilor:
a) curenţii d’Arsonval (150000-1000000 Hz) 
au efect analgezic, trofic, vaso dilatator, şi sunt 
indicaţi în tratarea nevralgiilor, în cosmetică 
etc.
b) curenţii de diatermie (1000000-3000000 
Hz) au aceleaşi indicaţii ca si ultrascurtele.
c) curenţii de diatermie cu unde scurte 
(3000000-30000000 Hz)
d) ultrascurtele (30000000-300000000 Hz) 
au următoarele indicaţii: reumatism, afecţiuni 
ORL, afecţiuni pulmonare, ginecologice, etc.
e) undele decimetrice (peste 300 mil Hz) 
sunt folosite de aparatele medicale (bisturiul 
electric, electrovauterizatorul) în operaţii şi la 

cauterizări.
          Aceste aparate medicale sunt de fapt 
nişte emiţătoare de unde. În câmpul acestor 
emitătoare se pun 2 electrozi cu aceeaşi 
suprafaţă.
Dacă reducem suprafaţa unuia dintre electrozi, 
efectul de încălzire lângă acesta este foarte 
mare.
Dacă suprafaţa electrodului mic se reduce 
la un punct, efectul termic este atât de mare, 
încât se produce o distrugere a ţesuturilor.
4.Fototerapia  foloseşte energia radiantă 
luminoasă în scop terapeutic, care are trei 
forme:
-radiaţiile luminoase
-ultravioletele
-infraroşiile (calorice)
             Ca surse artificiale de raze infraroşii 
sunt utilizate lămpi electrice, radiatoare 
cu rezistente, etc. Aceste raze produc 
vasodilatarea stimulând circulaţia locală şi 
fagocitoza. Au rol trofic şi antiinflamator.
Indicaţii: entorse, reumatism, plăgi, diabet, 
obezitate, etc.
              Ca surse artificiale de raze ultraviolete se 
folosesc lămpile de cuart, becul cu descărcare 
în vapori de mercur, sau prin arcul voltaic.
Indicaţii: reumatism, TBC, acnee, furunculoza 
stafilococia, astm bronsic, anemii, rahitism 
etc.

Bibliografie:
Electroterapie, A. Rădulescu, Editura 
Medicală, 1991;
Biofizică medicală, V. Vasilescu, Editura 
Didactică şi Pedagogică, 1977.
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Blockly te ajută să înveți 
matematică

Profesor Muraru Crina-Cătălina

Blockly este un limbaj de programare 
vizual. Blockly folosește blocuri vizuale care 
se conectează împreună pentru a scrie cod mult 
mai ușor. Blockly este proiect open source al 
Google care de obicei rulează într-un browser 
și este asemănător cu limbajul Scratch.

În scrierea numerelor naturale, un 
număr natural de două cifre se poate fi 
reprezentat prin scrierea  unde a și b sunt 
cifre și a≠0. Numărul  se obține din expresia 
(a*10)+b

Expresia a*10+b se poate scrie 
folosind operatori din Blockly astfel:
Pasul 1: Adăugăm variabila a și constanta 10

Pasul 2: Adăugăm operatorul * (înmulțire)

Pasul 3: Construim cu cele 3 elemente o 
expresie de forma (a*10)

Pasul 4: Adăugăm variabila b 

Pasul 5: Adăugăm operatorul + (adunare)

Pasul 6: Expresia de la pasul 3 va fi adăugată 
în stânga operatorului +, iar variabila b va fi 
adăugată în dreapta operatorului.

Obținând o expresie de forma:

Valoarea ei va fi afișată folosind un bloc de 
afișare:

Cunoscând un număr N de forma   
cifrele acestuia se pot obține din următoarele 
expresii:
a) Cifra unităților numărului N este egală cu 

restul împărțirii lui N la 10
Pasul 1: Adăugăm variabila N și constanta 10

Pasul 2: Adăugăm operatorul restul împărțirii

Pasul 3: Construim cu cele trei elemente 
adăugate o expresie de forma:

b) Cifra zecilor numărului N este egală cu 
restul împărțirii la 10 a numărului N din 
care s-a eliminat cifra unităților

Pasul 1: Adăugăm variabila N și constanta 10

  
Pasul 2: Adăugăm operatorul împărțire

Pasul 3: Construim cu cele trei elemente 
adăugate o expresie de forma:

Pasul 4: Aplicăm funcția predefinită 
”Rotunjire în jos” pentru ca împărțirea de la 
pasul 3 să aibă ca rezultat un număr întreg 
(”partea întreagă”)

Pasul 5: Adăugăm operatorul restul împărțirii 
și constanta 10

  
Pasul 6: Construim cu ultimele trei elemente o 
expresie de forma:

care va afișa cifra zecilor numărului N.
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Expresii matematice scrise cu 
operatori Blockly

Rareș Cozma, clasa a XII-a E
Prof. coord. Muraru Crina-Cătălina

Blockly este o bibliotecă care adau-
gă un editor de cod vizual la aplicațiile web 
și mobile. Editorul Blockly folosește blocuri 
grafice interconectate pentru a reprezenta con-
cepte de cod precum variabile, expresii logice, 
bucle și multe altele. Blockly permite utiliza-
torilor să aplice principiile de programare fără 
a fi nevoiți să-și facă griji cu privire la sintaxă 
sau intimidarea unui cursor care clipește pe 
linia de comandă. Blockly este o modalitate 
intuitivă și vizuală de a construi cod, are o in-
terfață de utilizare gata creată pentru crearea 
unui limbaj vizual care emite cod sintactic 
corect generat de utilizator. Blockly poate ex-
porta blocuri în multe limbaje de programare, 
inclusiv aceste opțiuni populare: JavaScript, 
Pyton, PHP etc.
Operații cu numere naturale:

1) Un număr de forma  se obține din ex-
presia (a*10) + b

2) Un număr de forma  se obține din ex-
presia: ((a*100) + (b*10)) + c

3) Factor comun: a*b – a*c = a* (b-c)

 
4) Câtul împărțirii lui a la b (pentru b≠0)

5) Restul împărțirii lui a la b (pentru b≠0)

6) ab (a și b sunt numere naturale, b>1)

7) Cifra unităților numărului N este:

8) Cifra zecilor numărului N este:

9) Cifra sutelor numărului N este:

10)  Suma Gauss (Suma primelor N nume-
re naturale 1+2+...+ N)

11)  Numărul de valori din intervalul [a, b] 
este b-a+1

12) Media aritmetică a 3 numere naturale 
a, b și c

Divizibilitate:
1) b este divizor al lui a sau a este mul-

tiplu al lui b dacă restul împărțirii lui 
a la b este zero.

2) c este divizor comun pentru a și b

Istoria telecomunicațiilor în 
România 

Patrick Covaci, clasa a XI-a D

În ultima perioadă, România a 
beneficiat de o dezvoltare fără precedent în 
lumea telecomunicațiilor. Există aproximativ 
4,1 milioane de linii fixe de telefonie și 
aproximativ 19 milioane de utilizatori de 
telefonie mobilă. Televiziunea prin cablu este 
disponibilă, aproape fară excepție, pe întreg 
teritoriul țării. În momentul actual, suntem 
clasați pe al IV-lea loc la cea mai rapidă viteză 
de internet și cu o acoperire de peste 90% din 
suprafața țării la internetul mobil. Deși aceste 
avansări au fost făcute recent, nu trebuie să 
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uităm că avem și o istorie bogată în acest do-
meniu. Fără miloace de comunicare, nu ne-am 
fi bucurat de unirea celor trei țări române, de 
victoria Primului Război Mondial și de a co-
munica cu alte țări europene într-o fracțiune 
de secundă.

Perioada premodernă - înainte 
de 1848

Primele organizaţii statale cunoscute 
în teritoriul Daciei aveau definit un mod de 
comunicaţie şi de informare cu caracter mai 
mult heraldic. Geto-dacii aveau steaguri, în 
jurul cărora se aduna armata în caz de război. 
Aceste steaguri erau de două feluri: sub for-
mă de drapel (prapuri) şi sub formă de stin-
dard (dracones). Stindardul era un balaur cu 
cap de lup, cu gura deschisă, fixat cu gâtul 
într-o prăjină, făcut din bronz sau din argint, 
iar coada din stofă. Printr-un ingenios sistem 
interior, stindardul dac făcea să se audă, sub 
acţiunea curenţilor de aer, un şuierat puternic 
ce avea ca efect îmbărbătarea oştenilor proprii 
şi panicarea celor inamici şi inducea o stare de 
nervozitate cailor care nu îl mai auziseră. Alte 
mijloace locale de comunicaţie şi de semnali-
zare specifice pot fi considerate tulnicul (sau 
buciumul), fluierul, toaca şi clopotele biserici-
lor, acestea din urmă fiind folosite după apa-
riţia primelor lăcaşuri de cult, care dispuneau 
de asemenea mijloace. 

Serviciile de comunicaţii poştale au 
apărut pe teritoriul Daciei odată cu cucerirea 
acesteia de către romani, având diferite sco-
puri şi anume: servicii publice (cursus publi-
cus), servicii rapide (cursus velox) şi servicii 
de mărfuri (cursus cabularis). Un punct impor-
tant de tranzit al trimiterilor poştale era locali-
tatea Drubetis (Drobeta-Turnu Severin de azi), 
care acoperea ca serviciu întreaga Dacie ro-
mană. După retragerea aureliană, poșta a înre-
gistrat un moment de declin și dezorganizare, 
reapărând în secolul al XIV-lea, odată cu con-
stituirea statelor feudale independente Moldo-
va și Țara Românească. În perioada domniei 
voievodului Mircea cel Bătrân (1386 – 1395), 
este dat un „hrisov” prin care curierii poştali 
(olăcari) erau împuterniciţi să rechiziţioneze 
cai din localităţile prin care treceau (cal de 
olac). În secolul al XVI-lea Poșta a trecut sub 

autoritatea marelui postelnic și nu a cunoscut 
modificări notabile până la mijlocul secolului 
al XVII-lea când au fost introduse relee de 
poștă, cunoscute sub denumirea de menzi-
luri.  

În a doua parte a secolului al XVI-
II-lea, Constantin Mavrocordat stabileşte ca 
toţi curierii să fie plătiţi de stat şi începe con-
strucţia staţiilor poştale, introducând mijloa-
ce de transport pe două şi pe patru roţi pentru 
persoane, şarete şi poştalioane. După 1800, 
apar primele structuri moderne de organizare 
a transporturilor şi comunicaţiilor, fiind crea-
te condiţiile de modernizare pentru teritoriul 
României.

Perioada modernă - după 1848
  Telegraful și poşta
 În România, primele mărci poștale 
au apărut în 1858, iar patrimoniul clasic al 
filateliei românești cuprinde timbre din peri-
oada 1858 – 1872. Mărcile CAP DE BOUR au 
fost primele mărci poștale gumate din sud-es-
tul Europei. Prima emisiune de mărci poștale 
românești intitulată Cap de bour a fost tipărită 
la 15 iulie 1858 și a intrat în circulație la 22 iu-
lie 1858 la biroul poștal din Iași și la 8 august 
1858 la celelalte birouri poștale moldovene, 
iar la 31 octombrie 1858 a fost retrasă. Emisi-
unea a fost tipărită la Iași la tipografia Atelia 
Timbrului, în timpul caimacamiei lui Nicolae 
Vogoride. La 23 iulie 1862, a fost emis Decre-
tul 527 privind unificarea administraţiilor poş-
tale din Moldova şi Muntenia, măsură aplicată 
începând cu 1 august acelaşi an. Prevederile 
cele mai importante introduse în legile 
poştale după anul 1864 au modernizat poşta 
şi au apropiat-o de administraţiile evoluate. 
• 1853 - 1854 – comunicaţiile telegrafice 
în Transilvania sunt realizate prin circui-
te pe trasee aeriene între Cluj- Budapes-
ta - Viena şi Braşov – Sibiu – Timişoara. 
• 1854 – apare prima linie telegrafică „interna-
ţională”, Bucureşti – Braşov, prin care se sta-
bileşte şi legătura directă Bucureşti – Viena. 
• 1855 – se finalizează construcţia liniei te-
legrafice Bucureşti – Giurgiu (de către fran-
cezi), continuată subfluvial la Rusciuc (Ruse) 
şi pe rutele Suceava – Iaşi, Ploieşti – Focşani. 
• 1857 – se instalează legăturile tele-
grafice între Bucureşti şi Iaşi, linii care 
au contribuit major la organizarea ac-
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ţiunilor consacrate unirii principatelor. 
• 1865, 1 ianuarie - intră în vigoare prima 
lege de organizare a ramurii de comuni-
caţii purtând denumirea de „Lege telegra-
fo-poştală“; se introduce serviciul abona-
mentelor prin poştă la presa din ţară şi stră-
inătate, administraţia poştală percepând un 
comision de 10% din costul abona-
mentului, plus cheltuielile de expedi-
ere a sumelor şi francarea trimiterilor; 
este organizat serviciul de poştă rurală. 
• 1874, 1 mai – intră în vigoare Le-
gea pentru serviciul de poştă rurală. 
• 1875 – se înfiinţează primul serviciu de 
poştă ambulantă pe relaţia Bucureşti – Iti-
cani, iar în 1867 pe relaţia Bucureşti – Var-
cioroava. După anul 1883, se introduc prime-
le planuri pe linie de cartare, timbrele porto, 
serviciul de incaso şi mandatul telegrafic. 
  Telefonia
• 1877 - este introdus în exploatare în Bucureşti 
primul “telegraf vorbitor” (telefonul) de firma 
Teirich & Leopolder, pe o distanţă de 100 m. 
• 1893 – 1894 - serviciul telefonic public urban 
este introdus în exploatare în Bucureşti, Brăila 
şi Galaţi cu centrale manuale de 50 - 100 linii. 
• 1894 - este deschis publicului ser-
viciul interurban Bucureşti – Sinaia. 
• 1894 - după modelul unor clădiri similare 
din Occident, începe construcţia Palatului 
Poştei, care va fi dat în funcţiune în anul 1900. 
• 1900 - sunt introduse serviciile telefonice pu-
blice într-un număr mare de reşedinţe de judeţ 
(Ploieşti, Iaşi, Craiova, Botoşani, Târgovişte). 
• 1901 - este instalată o centrală cu 1200 linii 
şi 20 legături interurbane cu posibilitatea ex-
tinderii la 3000 linii, în Palatul Telegrafo-Poş-
tal, ulterior Palatul Poştei. Traficul urban şi 
interurban era deservit de operatoare (telefo-
niste) printr-un multiplu de schimbătoare ma-
nuale interconectate.
• 1889 - este instalată prima centrală telefo-
nică privată cu 6 linii de abonat, asigurând 
legătura între Parlament şi Ministerul In-
strucţiunii Publice, precum şi primul cablu 
de comunicaţie telefonică, comutată manu-
al, instalat în Bucureşti între Palatul Regal şi 
Ministerul de Război. 
• 1907 – este pus în funcţiune pri-
mul cablu submarin de telecomu-
nicaţii între Constanţa şi Istanbul. 
• 1916 – se organizează grupele de comunicaţii 

militare pe frontul Primului Război Mondial în 
contextul utilizării unor reţele de cablu mobile.  
• 1929 - începe construcţia Palatu-
lui Telefoanelor, clădire finalizată în 
1933 şi având o înălţime de 52,3 m. 
• 1930 – se înfiinţează în Bucureşti prima în-
treprindere de fabricare a terminalelor telefo-
nice şi a aparatelor de tip secretariat (serie) 
cu semnalizarea cererii de comunicaţie prin 
anunciatoare (ochi magic). Denumirea adop-
tată a fost Standard Electrica România.
• 1967 – este pusă în practică noua împărţire ad-
ministrativ teritorială a României, trecerea de 
la 16 regiuni la 38 de judeţe, care a generat noi 
cerinţe de dezvoltare a reţelei de telecomuni-
caţii pentru noile municipii reşedinţă de judeţ. 
• 1974 – are loc instalarea primei centra-
le semiautomate internaţionale din Ro-
mânia, accesul spre ţară fiind efectuat 
automat, iar spre ieşire prin operatoare. 
• 1978 – primele comunicaţii prin sate-
lit geostaţionar sunt furnizate prin sta-
ţia de sol Cheia, cu o capacitate de trans-
port limitată la un număr de 20 de legături 
(canale) prin reţeaua de sateliţi Intelsat (SPA-
DE) legătura cu centrala internaţională fi-
ind realizată prin cablu coaxial şi radiorelee. 
• 1981 - la Electromagnetica este realizat pro-
iectul pentru centrala electronică SINTAX cu 
distribuţie spaţială a cordoanelor de convorbi-
re, având o construcţie modulară, proiectată şi 
instalată în judeţul Bacău.
  Radioul
• 1928, 1 noiembrie - radiodifuziunea înce-
pe în mod regulat emisiunile, iniţial pe unde 
lungi, apoi pe unde medii şi scurte. Iniţiatorul 
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acestei acţiuni a fost Dragomir M. Hurmu-
zescu, fizician, inventator, profesor la Univer-
sitatea din Iaşi, membru al Academiei Româ-
ne, fondatorul învăţământului electrotehnic 
din România şi colaborator al soţilor Curie. El 
a inventat dielectrina şi a construit electrosco-
pul care-i poartă numele (1894). A pus baze-
le primului laborator de electricitate din ţară, 
transformat apoi în Şcoala de Electricitate de 
pe lângă Universitatea din Iaşi prima şcoală 
de fizică experimentală. A fost ctitorul radio-
foniei româneşti.
• 1922 - începe să funcţioneze Societatea Ro-
mână de Radiodifuziune (Societatea de Difu-
ziune Radiotelefonică din România). 
• 1940 - Tudor Tănăsescu, fondatorul şcolii 
româneşti de electronică, întemeiază prima 
întreprindere pentru fabricarea de aparatură 
profesională de radiocomunicaţii din Româ-
nia.
  Televiziunea
• 1928 – se fac primele teste în ceea ce 
priveşte transmisia imaginilor la distanţă. 
• 1937 – se realizează prima emisiune 
de televiziune din România, la 
Facultatea de Ştiinţe din Bucureşti. 
• 1953 - este construit şi probat primul 
emiţător de televiziune românesc în alb-negru, 
realizat de profesorul Alexandru Spătaru. 
• 1955 21 august- începe difuzarea regulată a 
unor emisiuni în Bucureşti.
• 1956 - este inaugurat postul public de 
televiziune, cu un timp de emisie de 21 
ore/lună, folosind un emiţător de 22 KW, 
standard D. 
• 1956 31 decembrie - de Revelion este 
transmisă prima emisiune de televiziune (alb-
negru) din ţară, emiţătorul având ca locaţie 
clădirea centralei Vitan. 
• 1957 - are loc prima transmisie externă în 
direct. 
• 1964 – au loc experimente de televiziune în 
culori. 
• 1968 – se inaugurează sediul televiziunii 
române – TVR, din Calea Dorobanţilor şi 
se realizează prima înregistrare video având 
ca suport banda magnetică, bandă de tip 
BASF cu canal de sunet separat faţă de cel de 
imagine. 
• 1972 - îşi începe emisiunile zilnice canalul 
2 al TVR; începând cu data de 20 ianuarie 

1985 canalul TVR 2 şi-a întrerupt emisia, 
care este reluată pe 23 mai 1990. 
• 1979 - este asamblat, sub licenţă, primul 
car de reportaj TV în culori, sistem PAL, 
folosindu-se o autospecială produsă la 
Automecanica Mediaş şi echipamente PYE-
TVT - Marea Britanie, Philips – Olanda, 
după care au urmat o serie de alte trei 
asemenea care de reportaj. 
• 1985 - încep emisiunile în culori, sistem 
PAL, standard DK
Calculatoare 
• 1957 - Academicianul Victor Toma 
realizează primul calculator de generaţia I 
din Europa de Est, numit CIFA 1, acordând 
sprijin bulgarilor pentru realizarea 
calculatorul VITOSHA în 1959. 
• 1961 - Vasile Baltac realizează primul 
calculator în mediul universitar. 
• 1971 – au loc primele încercări de 
introducere în exploatare a reţelelor 

de calculatoare la Institutul Central de 
Informatică (ICI). 
• 1975 – are loc fabricarea primelor 
modemuri româneşti la Institutul de 
Proiectări pentru Automatizare (IPA) şi 
testarea liniilor de telecomunicaţii pentru 
transmisii de date. 
• 1979 – ICI realizează prima reţea de 
arie locală (LAN) în cadrul proiectului 
CAMELEON. 
• 1984 – se pune în funcţiune reţeaua 
RENAC cu trei noduri. 
• 1985 – se inaugurează prima reţea naţională 
de calculatoare, numită UNIREA.
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Etapa actuală
• 1991 – 1992 – sunt liberalizate pieţe-
le echipamentelor terminale şi transmi-
siilor de date, piaţa serviciilor de telefo-
nie mobilă, de retransmisie a programe-
lor audiovizuale şi de servicii prin satelit. 
• 1992 – are loc schimbarea planului 
de numerotaţie în scopul măririi capa-
cităţii de alocare al numerelor de apel. 
• 1992 – primul nod românesc, care realizează 
legătura internaţională cu EARN (European 
Academic Research Network) prin Univer-
sitatea din Viena, devine operaţional la ICI. 
• 1993 26 februarie– are loc cuplarea oficia-
lă a României la Internet, domeniul .ro fiind 
recunoscut internaţional de autoritatea inter-
naţională de asignarea numerelor (IANA). 
• 1993 – EUNET este primul opera-
tor naţional de Internet din România. 
• 1993-1995 – are loc instalarea prime-
lor magistrale de fibră optică monomod pe 
traseele importante de trafic, interconec-
tând mai multe centre din reşedinţele de 
judeţ, renunţându-se la dezvoltarea reţelei de 
cablu coaxial.
• 1998 aprilie – este înființată compania Ro-
manian Data Systems (RDS), specializată în 
transmisii de date și Internet; în prezent RDS 
este lider al pieței de profil din România; 
• 2003 – ca urmare a unui proiect pilot, cu-
prinzând Bucureşti şi alte 6 oraşe din ţară, 
Radiocomunicaţii SA trece la realizarea unei 
reţele de transmisie de date în pachete (inclu-
siv pentru voce, video) prin Protocolul Inter-
net (IP) care să cuprindă 40 de oraşe ale ţării.

Comunicații mobile
 

• 1992 – 1996 – apar primii furnizori 
de comunicaţii mobile, iniţial 
450NMTI (analogic), iar apoi Dialog 
şi Connex cu servicii GSM (digital) 
• 2000 – se produce alinierea planului de 
numerotaţie naţional la cerinţele internaţionale 
(10 cifre) pentru toţi operatorii de servicii de 
telecomunicaţii prin reţele fixe sau mobile. 
• 2003 – are loc liberalizarea completă a 
telecomunicaţiilor din România, dispar 
ultimele drepturi rezervate de furnizare 
a serviciilor de voce şi linii închiriate. 
• 2005 – prin subsidiarul său european, UPC 

Broadband, Liberty Global a achiziţionat 
100% din acţiunile companiei Astral 
Telecom și a intrat pe piața românească. 
• 2005 – COSMOTE România, 
membră a grupului COSMOTE, 
se lansează pe piaţa românească. 
• 2008 – În România, pe lângă domeniul 
ro, este asignat și domeniul secundar.eu.

În România s-a pus mare accent pe 
ramura telecomunicațiilor. Atât experți, cât 
și înterprinderi au facilitat utilizarea acestor 
servicii pentru toate persoanele. De la 
transmiterea primelor telegrafe la introducerea 
internetului mobil de azi, s-au făcut foarte 
multe concepte, experimente și investiții ca să 
ne bucurăm de facilitățile din ziua de astăzi.

Bibliografie:

Wikipedia - www.wikipedia.ro
Autoritatea Națională pentru Administrare și 
Reglementare în Comunicații- www.ancom.
ro
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Circuitul R-C serie fără sursă de 
energie electrică
Profesor Dragoș-Decebal Florescu

Pornind de la regimul permanent 
caracterizat de q = ξC, deschidem K1 şi 
închidem K2,

 (figura 1)
în același moment (figura 1) şi realizăm astfel 
regimul tranzitoriu care se supune ecuației:

Soluția ecuației diferențiale (1.2) se găsește 
prin separarea variabilelor şi prin efectuarea 
integrării: 

     
Prin integrare se obține:
 

sau, se mai poate scrie:

Din condițiile inițiale se stabilește că: A = ξ 
C (1.7)
Astfel, soluția se scrie: 

Această dependență este reprezentată în 
graficul 1.1:

 (graficul 1)
Constanta de timp  τ = RC este egală cu 
intervalul de timp în care sarcina q ajunge de 
e ori mai mică decât valoarea ei inițială.
Intensitatea curentului se obține prin derivarea 

în raport cu timpul a sarcinii electrice q. Se 
obține o dependență exponențială de timp care, 
de asemenea ne determină să presupunem că 
la închiderea lui K2 se stabilește în circuit 
curentul electric, care apoi tinde, în valoare 
absolută, la zero.

La t=0 rezultă  (1.11), iar pentru t® 0, |i|® 
0.(1.12)

 (graficul 2)

Tabelul (1) şi graficul (1.3) redau variația 
sarcinii electrice în funcție de timp când 
capacitatea electrică a circuitului este 
constantă, rezistența circuitului fiind variabilă. 
E=100V, C=6×10-6F
Se observă că circuitul R-C ajunge mai repede 
în regim permanent dacă rezistența electrică 
este mică.(C=const.). Această comportare se 
datorează faptului că pentru același interval 
de timp valoarea exponențialei este mai mare 
pentru valori mai mici a rezistentei electrice.

Circuitul R-C serie cu sursă de 
energie electrică

Ștefan Ioan Bandraburu, clasa a XI-a B
Prof. coord. Dragoș-Decebal Florescu

În circuitul serie R-C includem sursa de 
energie electrică, de tensiune electromotoare 
ξ=const, comutând de pe k2 pe poziția k1.
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Regimul tranzitoriu al circuitului se 
supune ecuației:

Unde i şi q sunt valorile momentane ale 
intensității curentului din circuit, respectiv 
sarcini de pe una din plăcile condensatorului.

Intensitatea curentului poate fi 
exprimată prin variația în unitatea de timp a 
sarcinii de pe una din plăcile condensatorului.

Ținând seama de expresia a intensității 
curentului ecuația poate fi scrisă sub forma 
unei ecuații diferențiale de ordinul întâi în 
care apare ca variabilă sarcina q:

   sau   
Soluția acestei ecuații diferențiale este 

de forma:

Dacă reprezentăm grafic dependența 
q(t) dată de relația, se observă că atunci când t 
→ ∞ se atinge regimul permanent caracterizat 
de q = ξC.

În ce privește dependența i(t), aceasta 
se obține prin derivarea lui q în raport cu t:

La t=0 rezultă , iar la t → ∞, i → 0. 
Penultima relație ne determină să 

presupunem că în momentul închiderii 
comutatorului K1 în circuit, se stabilește un 
curent, acesta scade apoi exponențial în timp, 
pe măsură ce condensatorul se încarcă. 

În regimul permanent q = ξ C, iar i=0, 
variația sarcinii electrice în funcție de timp 
când capacitatea electrică a circuitului este 
constantă, rezistența circuitului fiind variabilă.
E=100V, C=6×10-6 F
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Învățământul matematic 
românesc acum 150 de ani

Profesor Adrian Mihai Cosma

În România, matematica a apărut şi 
s-a dezvoltat odată cu apariția învățământului 
organizat, a şcolii. Un început de învățământ 
matematic se semnalează în secolul al XVI – 
lea, prin înființarea primei Şcoli de la Cotnari, 
unde s-a predat matematica. Această şcoală a 
avut grad de gimnaziu, nu de academie care e 
sinonim cu universitate. În secolul al XVII – 
lea apar şi primele academii greceşti la Iaşi şi 
Bucureşti înființate de Vasile Lupu şi respectiv 
Constantin Brâncoveanu. Ambele academii 
au durat până în 1821 când turcii şi-au dat 
seama că în ele se făcea propagandă împotriva 
imperiului lor. În aceste academii, în ultimii 
trei ani de studiu (10, 11, 12) se predau în 
limba greacă: aritmetică practică şi rațională, 
algebră, teoria şi practica algoritmilor, 
trigonometrie plană şi sferică, astronomia 
şi aplicarea matematicilor la arta militară. 
Trebuie precizat că pe lângă aceste academii, 
atât în Muntenia cât şi în Moldova existau 
şi alte şcoli (în care se predau cunoştințe 
elementare: citit, scris şi socotit), în general 
pe lângă mânăstiri şi biserici. O dezvoltare importantă a 

învățământului matematic a avut loc la 
începutul secolului al XIX – lea odată cu 
întemeierea în august 1818 a Şcolii de 
inginerie a lui Gheorghe Lazăr (1779 – 1823) 
de la Sf. Sava (Bucureşti) şi la Iaşi a Şcolii 
de inginerie întemeiată de Gheorghe Asachi 
(1788 – 1869) cu predare în limba franceză 
la început. 

Atât Lazăr, cât şi Asachi au scris cărți 
de: aritmetică, geometrie, trigonometrie, în 
limba română, după care s-a învățat mulți ani 
în şcoli în prima jumătate a secolului al XIX 
– lea. 

S-a ajuns la convingerea că se poate 
învăța şi în limba maternă, oricât de înalte ar 
fi studiile de făcut, fapt cu urmări 
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pozitive asupra învățământului în general şi a 
celui matematic, în particular, iar mai târziu 
asupra creației matematice. Prima contribuție 
originală românească în matematică a fost 
a lui Dimitrie Asachi (1820 – 1868), fiul lui 
Gheorghe Asachi, ofițer şi inginer. Această 
lucrare a fost publicată la München în 1841 şi 
se referă la inversiunea seriilor. După Unirea 
Principatelor române în 1859, Alexandru Ioan 
Cuza înființează universități la Iaşi în 1860 şi 
la Bucureşti în 1864, cu mai multe facultăți, 
printre care şi Facultatea de ştiințe fizice, 
matematice şi naturale. Printre profesorii de 
matematică de la universitățile nou înființate 
care au produs şi publicat lucrări originale 
amintim pe Emanoil Bacaloglu (1830 – 
1891) de la Universitatea din Bucureşti care 
a introdus o curbură ce-i poartă numele în 
teoria suprafețelor, şi pe Neculai Şt. Botez 
(1843 – 1920) de la Universitatea din Iaşi 
cu o lucrare asupra seriei armonice. Toți 
profesorii de matematici de la ambele 
universități au avut importante contribuții la 
aşezarea învățământului matematic pe baze 
solide şi pentru formarea de specialişti în 
căi ferate, poduri, clădiri, industrie chimică, 
etc. Majoritatea acestor profesori au publicat 
manuale didactice atât pentru învățământul 
secundar cât şi pentru învățământul superior. 
Astfel, prima lucrare pentru studenții în 
matematici a fost “Calcul diferențial şi 
integral” a lui Neculai Culianu (Iaşi, 1870), 
urmată de “Curs de geometrie analitică” 
a lui C. Climescu (Iaşi, 1898). Profesorii 
universitari au editat reviste de matematică 
pentru ridicarea nivelului învățământului 
matematic secundar şi superior. Astfel, au 
apărut, în 1883, „Recreații ştiințifice”, la Iaşi, 
şi „Gazeta matematică”, în 1895, la Bucureşti. 

Unul dintre iluştrii profesori de 
matematică de la Universitatea din Bucureşti, 
care a influențat pentru multă vreme 
învățământul în țara noastră şi care a adus 
şi contribuții originale în matematică, a fost 
Spiru C. Haret (1851 – 1912). S-a născut 

la 15 februarie 1851, în localitatea Hanul 
Conachi din Dorohoi. A urmat cursurile 
primare în casa părintească, apoi la o şcoală 
din Dorohoi iar în septembrie 1862 intră ca 
bursier (era copil sărac, dar foarte dotat pentru 
studiu) la liceul Sf. Sava. În 1869, după 
absolvirea liceului, se înscrie la Universitatea 
din Bucureşti la Facultatea de ştiințe, secția 
fizico – matematică. În decembrie 1870, deşi 
student în anul II, obține prin concurs catedra 
de matematică la Seminarul central. După un 
an renunță la catedră şi îşi continuă studiile 
la Universitate. Îşi ia licența în 1874, la 23 de 
ani. Titu Maiorescu, ministrul Instrucțiunii 
Publice, îi acordă o bursă, pe baza unui concurs, 
pentru a studia matematica la Paris. Aici, 

dându-şi seama de lacunele sale în domeniul 
matematicii, în special deprinderile de a 
rezolva probleme, şi-a trecut din nou licența în 
matematică şi apoi în 1878 îşi susține teza de 
doctorat „Despre invariabilitatea marilor axe 
ale orbitelor planetare”, ducând mai departe 
şi corectând cercetările lui Laplace, Lagrange 
şi Poisson asupra varietății axelor orbitelor 
planetare. În 1885 teza de doctorat a lui Haret 
e republicată în „Analele Observatorului 
Astronomic” din Paris. Facultatea de Ştiințe 
din Paris trimite o adresa Ministerului Cultelor 
şi Instrucțiunii Publice felicitând România, 
țara care a produs şi posedă asemenea talente. 
Târziu, în 1976 cu prilejul împlinirii a 125 de 
ani de la naşterea lui Spiru Haret, un crater 
de pe harta Lunii, pe coordonatele: latitudine 
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59 de grade sud şi longitudine 176 grade vest, 
în partea lunară invizibilă, a primit numele lui 
Haret. Era primul roman care anunța valoarea, 
confirmată mai apoi, a scolii romaneşti de 
matematică, devenind primul român doctor 
în matematică la Paris. Spiru Haret putea 
să rămână în Franța profesor universitar. 
A preferat însă Facultatea de Ştiințe din 
Bucureşti, unde devine profesor încă din 
1878 în urma unui strălucit concurs (din 1882 
profesor de geometrie analitică la Şcoala de 
Poduri şi Şosele). Profesează până în 1910, 
când se pensionează, ba şi după aceea, până 
la moarte, ținând prelegeri de popularizare 
la Universitatea populară. În 1910 publică 
„Mecanica socială, la Paris şi Bucureşti”, 
utilizând pentru prima oara, matematica în 
explicarea şi înțelegerea fenomenelor  sociale. 
Haret a avut o activitate prodigioasă pentru 
ridicarea nivelului învățământului românesc 
pe toate treptele sale: primar, secundar şi 
universitar. A fost sufletul necontestat al şcolii 
româneşti între 1880 şi 1910 şi de aceea a fost 
numit „omul şcolii”. În ştiință Spiru Haret 
a rămas prin două lucrări originale: teza de 
doctorat şi „Mecanica socială”, apărută în 
1910 în limba franceză şi tradusă în limba 
română în 1969, dar în istoria culturii şi 
învățământului este considerat ctitorul şcolii 
moderne româneşti. Se poate spune că pe 
Spiru Haret ca matematician l-a preocupat 
„problema stabilității planetare”, iar ca om al 
şcolii, l-a preocupat progresul ei. 

La începutul secolului al XX – lea, în 
urma legii Haret de reformare a învățământului 
din 1898, cu numeroşi doctori în matematici 
(din apus): Spiru Haret, David Emmanuel, 
Gheorghe Țițeica, Constantin Gogu, Nicolae 
Coculescu, Anton Davidoglu, D. Pompeiu, 
Traian Lalescu şi cu o revistă de mare prestigiu 
„Gazeta matematică”, era normal să ajungem 
şi noi să creăm în matematică, iar după 1920 să 
se poată vorbi chiar de o „şcoală matematică 
românească” recunoscută peste granițe.

Nicolae Paulescu și 
descoperirea insulinei

Profesor Simona Bran

Nicolae Paulescu este unul dintre acei 
oameni care merită recunoştinţă eternă. Potrivit 
Federaţiei Internaţionale a Diabeticilor, în 
România un procent de aproape 10% din 
locuitori suferă de diabet. Datorită lui aceşti 
oameni încă trăiesc, şi suferinţa le este mai 
suportabilă. Nu a pus niciodată problema de 
a rămâne în străinătate pentru cercetare, deşi 
instituţii faimoase îi oferiseră un post. S-a 
întors în România, unde a descoperit leacul 
minune, dar a rămas doar cu o mulţumire 
interioară că a putut ajuta intreaga umanitate.

Pe 8 noiembrie 1869, într-o casă de pe 
Calea Moşilor, se năştea Nicolae Paulescu, cel 
care avea să ofere medicamentul care salvează 
zilnic viaţa a sute de mii de oameni, insulina. 
Fiul al negustorului Costache Paulescu şi 
al Mariei Paulescu, Nicolae mai avea încă 
un frate şi două surori. În 1888 absolvă 
„Gimnaziul Mihai Bravul”, astăzi Liceul 
Mihai Viteazul. 

 Încă din adolescenţă, Nicolae a arătat 
un interes aparte pentru fizică şi chimie, dar 
şi pentru studierea limbilor străine. Studiază 
medicina la Paris, facultate pe care o termină 
în 1897, obţinând titlul de doctor în medicină 
cu lucrarea Recherches sur la structure de 
la rate (Cercetări asupra structurii splinei). 
În perioada 1897-1898 a studiat fiziologia 
generală şi chimia biologică la Facultatea de 
Ştiinţe din Paris. În acest timp, el a lucrat la 
spitalele „HôtelDieu” şi „Notre Dame du 
Perpétuel-Secours”, dar şi pentru revista 
„Journal de Médecine Interne”. Paulescu 
obţine în 1899 titlul de Doctor în ştiinţe, 
publicând două lucrări, ca mai apoi, în 1901, 
să îl obţină pe cel de al doilea. 

Cu toate că are numeroase oferte 
de a profesa ca medic în Franţa, Elveţia 
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sau Statele Unite ale Americii, el preferă 
se întoarcă în 1900 în ţara natală. Paulescu 
înfiinţează Catedra de Fiziologie la Facultatea 
de Medicină din Bucureşti, pe care o conduce 
până la sfârşitul vieţii. Tot de atunci, el a ocupat 
funcţia de Director al Clinicii de Medicină 
internă, de la spitalul St. Vincent de Pauldin 
Bucureşti, astăzi Spitalul de Endocrinologie. 

Cercetările sale au început încă din 
anul 1899, pe când se afla în Franţa, încercând 
să izoleze produsul activ al secreţiei interne 
pancreasului. Activitatea sa în domeniul 
fiziologiei este una remarcabilă, acest domeniu 
ocupându-se cu studiul funcţiilor mecanice, 
fizice şi biochimice ale organismelor vii. În 
1916 face publică cercetarea sa, nefinalizată, 
în privinţa pancreasului şi a bolii care îl 
afectează, diabetul.

 Implicarea activă în Primul Război 
Mondial îl face pe Nicolae Paulescu să 
oprească cercetarea, pe care o va relua 
imediat după încetarea războiului. Marele 
eveniment a avut loc pe 23 iulie 1921, când, 
în cadrul sesiunii Societăţii de Biologie, 
Nicolae Paulescu a expus în patru comunicări 
rezultatele muncii sale de cercetare. El a găsit 
în interiorul pancreasului un produs activ 
antidiabetic, pe care l-a numit pancreină, 
substanţă ce este cunoscută ca fiind insulina. 
Descoperirea ce ar fi trebuit să aducă faimă 
cercetătorului român a fost publicată în august 
1921 în publicaţia de specialitateArchives 
Internationales de Physiologie, revistă care 
apărea simultan în Franţă şi Belgia.        

Un an mai târziu, Paulescu primea de 

la Ministerul Industriilor şi Comerţului din 
România brevetul de invenţie Pancreina si 
procedura fabricației sale. În acest act oficial 
se preciza: „Dau acest nume substanţei active 
descoperite de mine în extractul de pancreas. 
Această substanţă are proprietatea remarcabilă 
ca, atunci când este injectată unui animal 
diabetic, să producă o diminuare sau chiar 
o suprimare trecătoare a hiperglicemiei...” 
şi „Pentru ca pancreina să fie întrebuințată 
cu folos în tratamentul diabetului la om, ea 
trebuie să fie preparată în mari cantităti, ceea 
ce necesitează un mare capital. Revendic 
invențiunea produsului organic pancreanina, 
care, injectată în sânge, produce o diminuare 
sau chiar o suprimare trecătoare a simptomelor 
diabetului”.

Cu toate acestea, la diferenţă de 
aproximativ un an, cercetătorii canadieni Fr. 
Grant Banting şi Ch. Herbert Best anunţă că au 
descoperit insulina. Ei spun că, deşi Paulescu 
ar fi demonstrat eficacitatea substanţei 
pancreatice, acesta ar fi spus că injecţiile cu 
pancreina nu au efect.
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Astfel, în 1923, cei doi sunt premiaţi 
cu Premiul Nobel. Fiind conştient că este 
o nedreptate, fiziologul scoţian Ian Murray 
a iniţia o campanie internaţională pentru 
redresarea situaţiei.

- Realizează, în colaborare cu Reynier, 
anastomoza mucoasei, cap-la-cap, a venelor, 
ureterului şi coledocului. 

- Clasifică glandele vasculare în 
trei categorii şi anume: a) glande de natură 
epitelială cu secreţie exocrină şi endocrină, 
exemplu ficatul şi pancreasul; b) glande de 
natura epitelială cu secreţie doar endocrină, 
exemplu tiroida şi glandele suprarenale; c) 
glande de natura conjunctiv-limfatica care nu 
au canale excretorii, exemplu, splina, timusul 
sau ganglionii limfatici. 

- Elaborează un tratament pentru 
anevrisme în general şi al anevrismului aortic 
în special, prin utilizarea injectiilor cu colagen 
(gelatina) steril, introdus subcutanat.  

- Priorităţi în studiul funcţiei tiroidei și 
tulburările asociate acesteia. 

- Priorităţi în cercetarea „specificității 
celulară în cancere”, adică dezvoltarea 
cancerului din celulele ţesutului în care acesta 
apare, infirmând astfel teoria „indiferenţei 
celulare”, adică „a caracterului nespecific al 
acestei maladii”. În 1969, lui Paulescu i-au fost 

recunoscute meritele de către profesorul 
A.W.K. Tiselius, vicepreşedinte al 
Fundaţiei Nobel, pentru descoperirea 
insulinei. Paulescu nu apucă să se bucure 
de recunoştinţa internaţională, el încetând 
din viaţă pe 19 iulie 1931. În 1990, el este 
numit post mortem membru al Academiei 
Române. 

Prof. univ. Constantin Ionescu-
Târgovişte, în articolul „Despre ştiinţa lui 
Paulescu si neştiinţa altora”, enumeră 20 
de priorităţi medico-chirurgicale ale prof. 
Paulescu, între care: 

- Nicolae Paulescu demonstrează 
(contrar opiniilor unor autori ai timpului) 
că coagularea sângelui obţinut din vena 
suprahepatică se face aproximativ în acelaşi 
timp cu coagularea sângelui obţinut din 
vena portă sau din venele periferice.
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Interviu
Dir. adj. prof. Grozav Nicoleta

• Ce a însemnat Colegiul „Ferdinand I” în 
devenirea dumneavoastră profesională?

Sunt bucuroasă și mândră, în același 
timp, că mă aflu printre miile de absolvenți ai 
Colegiului Național „Ferdinand I” și printre 
cele 155 de promoții de elevi care au pășit, 
cu încredere și optimism, pragul acestei școli 
devenite astăzi de renume național. Mă simt 
unică și de neînvins când știu că undeva, 
în istoria școlii pe care o celebrăm cu drag 
astăzi, povestea ei s-a împletit cu povestea 
mea de adolescentă, devenind una. Gândul 
că sunt o părticică din grandioasa istorie pe 
care colegiul o scrie, cu migală și răbdare, de 
peste un secol și jumătate, mă copleșește și mă 
înalță deopotrivă. 

Ca elevă, am poposit la Liceul 
Teoretic ,,George Bacovia” preț de patru ani 
( 1990-1994), timp în care am descoperit 
lumea cu toate minunățiile ei: săli de clasă 
imense și oarecum reci care se însuflețeau 
de îndată ce se umpleau de elevi curioși și 
de profesori devotați, ore de curs intense 
și fascinante, profesori sobri și exigenți, 
dar pasionați și riguroși în predare, colegi 
inteligenți și competitivi, care, cu timpul, au 
devenit prieteni de nădejde. Aici am învățat 
lecții de curs, dar și lecții de viață, sub bagheta 
celor mai dedicați și profesioniști dascăli de 
care am fost și voi fi mereu mândră, oameni 
care îmi sunt, în continuare, reper și modele. 
Aici am trăit momente unice, aici am râs și 
am plâns, aici am visat, am sperat și am 
crescut frumos, iar astăzi simt cu adevărat că 
împlinirea mea profesională se datorează în 
mare parte Colegiului Național ,,Ferdinand 
I”. Oriunde am mers în lume, la concursuri 
naționale în timpul liceului sau, ulterior, la 
studii universitare sau postuniversitare, în 
țară sau în străinătate, conditia de absolventă 
ferdinandistă mi-a înlesnit parcursul, 

deschizând uși spre oportunități neașteptate ce 
au condus , în timp, la visuri împlinite. Pentru 
toată această bucurie pe care am trăit-o atunci 
și pe care o port în mine, mă înclin, cu respect 
și adâncă recunoștință, în fața dascălilor mei. 

La scurt timp după terminarea 
facultății și a masteratului, în 1999, am revenit 
la Colegiul Național în calitate de profesoară 
de limba franceză, întrucât mi-am dorit să 
predau la cea mai bună școală din județ, alături 
de foștii mei profesori, scriind în continuare 
povestea ce simt că mă leagă de aceste locuri 
și de oamenii săi. Împlinirea profesională a 
prins contur cu timpul, fie învățând intens și 
participând la examenele de grad didactic sau 
la cursuri de perfecționare, fie învățând de la 
colegii mei mai experimentați sau de la elevii 
mei minunați. Odată cu trecerea anilor, am 
căpătat experiență la catedră și am încercat 
să-mi construiesc un stil de predare tot mai 
bun, lucrând în echipă și motivându-mi elevii 
să participe la activități și să experimenteze 
cât mai mult pentru a se descoperi și pentru 
a-și descoperi înclinația și competențele 
reale. Astăzi pot spune că sunt un om împlinit 
profesional iar asta se datorează atât pregătirii 
solide de care am avut parte în liceu cât și 
devenirii mele ulterioare, ca profesoară, într-
una dintre cele mai prestigioase instituții 
educative, Colegiul Național ,,Ferdinand I”. 

• Dacă ar fi  să priviţi în urmă, peste umăr, 
la anii petrecuți în Colegiul Național 
,,Ferdinand I”,ce aţi schimba din trecutul 
dumneavoastră? Ce a fost frumos şi aţi 
pierdut sau ce n-aţi dori să se repete?

Mie mi-au plăcut mult anii de liceu și 
nu cred că aș schimba ceva. Aș încerca, poate, 
să petrec mai mult timp alături de colegii 
mei, să-i cunosc mai bine și să ne bucurăm 
împreună de vârsta adolescenței cu tot ce are 
ea nebunesc și irepetabil. Ce n-aș dori să se 
repete? Totul a fost așa cum trebuia să fie, 
chiar și perioadele mai intense din trăirea mea 
de adolescentă sau din preajma examenului de 
bacalaureat, întrucât toate aceste momente și-

II.Interviuri și recenzii
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au avut rolul și sensul lor la acea vreme.  

• Ce sfaturi ați primit de la cunoscuți în 
momentul în care ați hotărât să optați pentru 
colegiul nostru ? Care ar fi argumentele pe 
care le-ați expune unui actual elev de clasa 
a VIII-a pentru a-l convinge să aleagă și el, 
la rându-i, Colegiul Național ,,Ferdinand 
I”, Bacău ?

Îmi amintesc de parcă a fost ieri de 
perioada când urma să susțin examenul de 
admitere la liceu. Toți cunoscuții, rudele și 
prietenii nostri de familie aduceau argumente 
în favoarea Liceului ,,George Bacovia” 
(așa se numea pe-atunci Colegiul Național 
,,Ferdinand I”), referindu-se în special la 
clasele de matematică-fizică. Spuneau că este 
cel  mai bun liceu din oraș, că acolo predau 
profesori serioși, dar și severi și că absolvenții 
de Bacovia reușesc oriunde în lume.  Mă 
bucuram să-i aud spunând vorbe de laudă, 
cu atât mai mult cu cât fratele meu mai mare 
studia deja acolo, la o clasă cu profil real, lucru 
de care eram tare mândră. Eu însă nu cochetam 
cu acest profil. Imi doream să mă înscriu la 
filologie, profil nou înființat după Revoluție, 
iar în oraș se zvonise că cei mai buni profesori 
la profilul umanist vor fi la clasa din liceul 
concurent, ,,Lucrețiu Pătrășcanu”, ceea ce, 
recunosc, m-a cam bulversat , întrucât voiam 
ce e mai bun pentru mine, dar învățând în 
aceeași școală ca fratele meu. Timpul a trecut 
repede și a sosit și vremea înscrierii…Îmi aduc 
cu drag aminte de împrejurările în care am 
completat fișa pentru examenul de admitere la 
liceu. Era o zi de iunie dogoritoare, iar tatăl 
meu, care mă însoțea atunci, mi-a spus să mă 
gândesc bine ce liceu vreau să urmez și să nu 
mă grăbesc, întrucât el va sta cu mine atât cât 
este necesar ca să mă decid. 

Prima dată, am venit la Liceul ,,George 
Bacovia” și când am pășit pe coridoarele înalte 
și labirintice, m-am simțit deodată strivită de 
încărcătura istorică a clădirii și de sobrietatea 
locurilor. Mi-a fost teamă că ne vom rătăci și 
că nu vom  mai găsi ieșirea. După ce am ocolit 
de mai multe ori, am reușit să ieșim și ne-
am îndreptat, așa cum stabiliserăm de-acasă, 
spre Liceul ,,Lucrețiu Pătrășcanu” ( Colegiul 
Național ,,Gh. Vrănceanu “de astăzi) pentru ca 
eu să mă decid unde vreau să mă înscriu. Am 
mers mult pe jos din strada principală până 

la intrare, pe o alee  interminabilă, parcă, sub 
soarele copleșitor. Aici am găsit ușor drumul 
spre secretariat și înapoi. Totul era facil și 
banal…Nu m-a impresionat cu nimic. Îmi 
amintesc chiar că, brusc, m-a cuprins un dor….
Dor de Liceul ,,Bacovia” și de coridoarele lui 
amețitoare. Și i-am șoptit tatălui meu că vreau 
înapoi, de unde am venit, că acolo vreau să 
mă înscriu la liceu. Tata a acceptat imediat să 
ne întoarcem, fără să-mi adreseze prea multe 
întrebări, schițând un zâmbet discret în colțul 
gurii, semn că și lui îî plăcuse mai mult la 
,,Bacovia”. Iată cum m-am hotărât eu ce liceu 
să urmez și nu regret nicio secundă decizia 
luată într-o zi dogorâtoare de iunie, alături de 
tatăl meu. 

Elevilor care se află astăzi în clasa a 
VIII-a și care se pregătesc să devină liceeni 
le-aș transmite  să aleagă colegiul nostru, 
întrucât aici vor beneficia de lecții predate 
de profesioniști în ale educației, de oameni 
devotați, motivați și pasionați de domeniul lor, 
oameni dornici să ajute în continuare generații 
de tineri să se descopere, să exploreze cât 
mai mult astfel încât alegerea profesională 
viitoare să fie pe deplin asumată.  Le voi 
spune de asemenea că aici, la CNF, elevii 
sunt preocupați de studiu intens dar au , în 
egală măsură, ocazia să se dezvolte pe plan 
personal participând la programe și proiecte 
extrașcolare motivante, la activitățile din 
cercuri și cluburi, la  multiplele proiecte de 
voluntariat menite să le dezvolte spiritul civic. 
Le-aș spune că aici vor fi fericiți, indiferent 
de profilul ales, și că mai târziu, în viață, vor 
realiza nenumăratele beneficii pe care acest 
colegiul i le va oferi. 
 
• Ce amintiri aveți legate de cancelaria 
,,Ferdinand I” ?

În perioada studiilor mele liceale, 
noi, elevii, nu aveam voie să intrăm în 
cancelarie când voiam să vorbim cu un 
profesor. Regulamentul școlar prevedea să-i 
transmitem mesajul elevului de serviciu, iar 
acesta mergea în cancelarie să vorbească cu 
profesorul în cauză în timp ne noi așteptam 
pe hol, lângă cancelarie, după colț, până când 
elevul de serviciu se întorcea cu un răspuns. 
Cancelaria pentru noi era un loc în care nu 
intram decât atunci când se cântau colinde de 
Crăciun sau dacă ne solicita vreun profesor să 
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aducem harta ori alte materiale aflate acolo. 
Tocmai de aceea, ni se părea un loc fascinant 
și cu atât mai atrăgător. 

În acea vreme, elevii nu aveau voie 
să folosească scările din fața secretariatului 
sau să traverseze culoarul din fața cancelariei, 
zona aceea fiind rezervată doar cadrelor 
didactice. Numai elevii de serviciu puteau sta 
pe acel hol în ziua în care efectuau serviciul 
pe școală. 

• Se spune că doar cu modele foarte bune 
se pot modela fapte pe măsură. Dacă ar fi 
să evocați figura luminoasă a unui dascăl 
ferdinandist care v-a rămas cuibărită în 
cămările sufletului care ar fi acela ?

În liceu, toți dascălii mei mi-au fost 
modele și îmi sunt în continuare reper și punct 
de referință. Imi este greu să aleg un singur 
cadru didactic, întrucât am împrumutat de la 
fiecare dintre ei ceva bun pe care am încercat 
ulterior să-l integrez în stilul meu de viață și 
de predare.  De pildă, de la cei mai mulți am 
învățat să fiu organizată și punctuală, să mă 
documentez  temeinic înainte de a mă adresa 
unui public pe o temă nouă,  de la mulți 
dintre ei am învătat să încurajez copiii și să-I 
motivez să continue studiul chiar dacă uneori 
pare imposibil în timp ce de la alții am învățat 
să evaluez obiectiv o situație. Într-adevăr, 
dacă mă gândesc mai bine, chipul luminos al 
doamnei mele diriginte îmi revine în minte, 
doamna profesoară Elena Murariu, care m-a 
învățat, pe lângă fascinanta limbă franceză 
fără de care eu nu aș fi eu, m-a învățat că în 
viață nimic nu merită să renunțăm la ceea ce 
iubim. Cred că este cea mai bună lecție de 
viață pe care am învățat-o de la dumneaei, pe 
lângă multe alte sfaturi  pe care mi le-a dat 
atât în calitate de profesoară, cât și în calitate 
de colegă. Doamna mea profesoară Elena 
Murariu a fost pentru mine tot: profesoară, 
dirigintă, mentor, colegă, prietenă. Pentru 
toate aceste daruri, Îi mulțumesc Bunului 
Dumnezeu!  
    
• Menirea unui profesor nu este să creeze 
elevi asemeni imaginii lui, ci să ajute elevii 
să își  creeze propria imagine. În ce fel v-au 
marcat profesorii ferdinandiști existența?

Fiecare dintre profesorii mei m-a ajutat 
să desopăr o anumită latură a personalității 
mele, uneori  anumite aspecte de care nu 
eram conștientă că există, contribuind astfel 
la conturarea imaginii proprii. Am descoperit 
cu timpul calitati, atitudini și comportamente 
esențiale în formarea mea. 
 
• Dacă ar fi să menționați trei cuvinte care 
să sintetizeze spiritul ferdinandist care ar fi 
acestea ?

Competitivitate, implicare, reușită.
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Interviu 
prof.dr. Nicoleta Zărnescu, 

fost director adjunct al colegiului

• Ce a însemnat C.N. „Ferdinand I” 
pentru devenirea dvs., atât profesională, 
cât și personală, spirituală?
 O continuitate și o spirală ascendentă! 
Devenirea mea profesională a început înainte 
de a deveni profesor la Ferdinand, fiind 
absolventă de Liceu Pedagogic. Când am 
devenit profesor la acest colegiu, eram în plin 
proces de maturizare profesională, stimulată 
de ambiția performanței, așa cum îmi este 
și firea. Bucuria de a întâlni elevi frumoși, 
capabili și dornici de cunoaștere este cota cea 
mai râvnită de orice profesor. Primele mele 
„intrări” la clasele de liceu au fost un amestec 
de provocare intelectuală și spirituală, dublată 
de un sens al experimentărilor didactice, 
deoarece cu acești copii extraordinari poți 
să încerci să atingi și, mai ales, să depășești 
limitele. Am explorat, grație acestor elevi 
minunați, acestor generații de copii talentați, 
diferite situații și contexte de învățare, care 
mi-au adus foarte multe satisfacții, progres 
propriu, beneficii profesionale și personale, 
atât în cadrul școlii, orelor de curs, cât și în 
alte cadre non-formale, dar la fel de valoroase. 
Desigur, m-am legat sentimental de mulți 
dintre ei, unii considerându-mă prieten, 
mentor sau un simplu pedagog, dar, sper, cu 
impact. 
• Ați fost director adjunct timp de șase 
ani, ofertanți, dificili, cu multe evenimente 
mai mult sau mai puțin plăcute. Ce anume 
v-a provocat mai mult și cum ați procedat 
în situațiile-limită?
 A fi director adjunct la un colegiu de 
elită chiar este o provocare; mai dificilă decât 
la o altă instituție de învățământ, poate de nivel 
mediu. Cert este că acolo unde așteptările 
profesorilor de la elevi sunt mari, în aceeași 
măsură sunt și ale părinților și elevilor de 
la cadrele didactice. Și așa mai departe, a 
tuturor, de la manageri. Șase ani (glumind 
- nu am rezistat șapte ...ca în povești) care 
mi-au adus reușite, sentimente plăcute, de 
satisfacție pentru că am mobilizat resurse 
personale uneori peste limită și am reușit, de 
multe ori, să deschid culoare neexplorate în 

relația cu oamenii, cu părinții și elevi, și să 
fiu parte activă a conceptului de schimbare. 
Cred că măsura acțiunilor mele, ca parte a 
unei echipe manageriale echilibrate, care a 
căutat să valorifice potențialul performant al 
personalului didactic și al elevilor, se vede 
prin rezultatele produse de-a lungul acestei 
perioade. Vizibilitatea colegiului a crescut 
mult în ultimii ani. Asta s-a întâmplat din 
câteva motive: foarte multă muncă și timp 
petrecut în slujba școlii, foarte multă pasiune 
și implicare, colaborare eficientă cu personalul 
din cancelarie și din afara cancelariei, 
atitudine echilibrată și transparentă în relațiile 
cu elevii și părinții. Dar, fără o relație corectă 
și pozitivă cu oamenii, cred că nu ar fi fost 
posibilă această „relansare” competițională a 
colegiului. Pentru această realizare mulțumesc 
din suflet tuturor celor care au contribuit la 
creșterea imaginii școlii noastre în comunitate.
• Care sunt avantajele și care sunt 
limitele unei astfel de funcții?
 Avantaje? Cred că am devenit mai 
înțeleaptă, mai atentă în ceea ce exprim, 
în ceea ce gândesc și cum să mă poziționez 
pentru atingerea unui obiectiv. Eu sunt un om 
de echipă, în sensul că stilul meu managerial 
este unul colegial, colaborativ. Desigur, au 
fost momente limită în care a trebuit să iau 
decizii rapide, să acționez prompt și, poate 
uneori mai abrupt, pentru că se știe că, de la 
un timp, termenele limită pentru rezolvarea de 
sarcini venite „de sus” sunt tot mai aproape de 
expresia „ieri”. În orice caz, avantajul a fost 
că m-am cunoscut mai bine, mi-am explorat 
limitele și rezistența la efort și am colaborat 
cu oameni minunați în proiecte și activități 
excelente.
 Limita? Sunt destul de multe limite, de 
fapt, având în vedere că nevoia de schimbare 
a paradigmei educaționale se resimte acut 
din partea beneficiarilor educației, dar 
prea  puțin stă în puterea unui director să 
schimbe substanțial situația. Dar, prin puterea 
exemplului și prin cultivarea unei atitudini 
corecte și pozitive, cred că se poate. La 
Ferdinand s-a putut, mai ales că și colectivul 
de cadre didactice s-a mai „împrospătat” cu 
oameni de calitate, motivați să inițieze sau 
să continue un proces al schimbării în bine 
în educație. Însă, încă, sistemul este rezistent 
la schimbare profundă, de conținut. Încă, 
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schimbările se produc la nivelul superficial, nu 
în esență. Dar, sunt convinsă că fiecare dintre 
noi este un agent al schimbării, dacă dorește 
să facă în mod real asta. Totul stă în puterea și 
în dorința fiecăruia de a provoca schimbarea 
în propriul proces transformațional. Copiii, 
generațiile noi, care vin cu alte valori ca și 
cu alte nonvalori, cu propriile lor recipiente 
de absorbție culturală, creează un impact 
tot mai puternic asupra sensului procesului 
educațional. Ei sunt influencerii sistemului de 
învățământ.
• Activitatea didactică se diferențiază, 
din multe puncte de vedere, de cea 
managerială. Cum ați reușit să le îmbinați? 
 Am reusit, aș spune, cu succes, având 
în vedere că rezultatele elevilor mei au fost 
bune și foarte bune la concursuri, olimpiade 
și la examenul de bacalaureat. Sunt, în primul 
rând, profesor, apoi director. Simt că, dacă am 
aplicat politică exemplului prin muncă la nivel 
de cancelarie, la fel am procedat și ca profesor. 
Pentru mine, a veni la școală, între elevi, este 
o bucurie vie, mă energizează interacțiunea cu 
elevii, îmi stimulează creativitatea și vocația 
profesională.
• Ce opinie aveți despre numeroasele 
schimbări din sistemul de învățământ din 
ultima vreme? Au fost de bun augur?
 Schimbarea este necesară și așteptată în 
mod normal. Prea dese schimbări, superficiale 
și fără a defini un orizont clar al finalităților 
reprezintă o risipă de energie. Din păcate, 
învățământul este supus unor schimbări, doar 
de dragul schimbărilor. Personal, cred că 
pandemia, în topicul ei trist, a adus și beneficii 
sistemului educațional, provocând profesorii 
și elevii să se adapteze unor noi contexte de 
învățare. Apelul la strategii didactice digitale 
este de bun augur. Integrarea echipamentelor 
digitale, a instrumentelor de lucru și tehnici 
aplicative electronice ușurează mult muncă 
unui profesor, dar și propria cercetare, 
documentare a elevului. Schimbarea ar trebui 
să continue prin adaptarea conținuturilor 
de învățare la o realitate practică și bazată 
pe nevoile sistemice ale unei societăți, ale 
unei generații de tineri care nu este atât de 
ignorantă pe cât este de acuzată. Ritmul și 
sensul schimbării trebuie realizat de jos în 
sus, produs al unui dialog echitabil și relevant 
al beneficiarilor educației, cu accelerare din 

partea factorilor de decizie.
• Ce momente/ evenimente de suflet 
v-au rămas în urma acestei experiențe?
 Am câteva momente care îmi mângâie 
sufletul și amintirile- Ferdinand 150 – 
debutul meu în proiectele mari ale colegiului, 
ReGalele- spectacol de culoare, frumusețe, 
talente și recunoaștere a performanțelor 
ferdinandiste. De asemenea, de suflet îmi 
vor rămâne amintirile lucrului în echipă cu 
unii oameni din Ferdinand, ajutorul extrem 
de valoros oferit de aceștia în momente 
limită, de partenerii tradiționali sau noi care 
au sprijinit colegiul în toate acțiunile sale. 
Oamenii și relațiile cu aceștia mi-au hrănit 
mintea și sufletul să aduc plusvaloare muncii 
mele. Mă înclin cu recunoștință în fața 
tuturor celor care mi-au susținut eforturile 
și aspirațiile, dar și celor care m-au criticat 
pentru că așa am învățat să mă adaptez, să mă 
construiesc. Mulțumesc colegului meu din 
echipa managerială, domnului director, pentru 
colaborarea susținută și proiectele frumoase 
pe care le-am realizat împreună și, mai ales, 
sunt conștientă că, fără suportul și înțelegerea 
familiei mele, nu aș fi reușit să parcurg o 
experiență atât de importantă și valoroasă din 
punct de vedere personal și profesional.
 Per aspera ad astra! CNF! 

Excepția „Ferdinand I”
prof.dr. Ghiorghi Iorga 

În liceu, după ce am absolvit clasa 
a IX-a, și mulți ani mai târziu, când viața 
mea și-a descoperit destinul  compatibil,  
asumându-și-l și identificându-se cu vocația 
de profesor și de scriitor, nu m-am împăcat mai 
deloc cu gândul că n-am devenit atunci elev 
al Liceului „George Bacovia”, după numele 
gloriosului său elev, nume cu care actualul 
Colegiu Național „FERDINAND I” fusese 
învestit, după ce se numise în fel și chip, în 
1967, la centenarul înființării GIMNAZIULUI 
CLASIC DIN BACĂU.

Prin 1970, se înființaseră a i c i 
câteva clase (numite generic)de matematică-
fizică (disciplinele-vedetă în învățământul 
din perioada comunistă), destinate înaltei 
performanțe școlare, căpătând repede regim 
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de clase speciale și bucurându-se de privilegii 
didactico-științifice dintre cele mai alese. 
Aceste clase erau formate din cei mai buni 
elevi din județ (uneori veneau și din județele 
vecine Bacăului), elevi supradotați științific 
și intelectual, pe care o soartă deosebit de 
generoasă îi înzestrase, dincolo de limitele 
umanului, cu o minte ieșită din comun, 
capabilă să înțeleagă „metafizica” dificultăților 
disciplinelor „pozitive” de învățământ: 
matematica, fizica, biologia, chimia etc. 
Unii dintre ei erau considerați mici genii 
ori genii în devenire, viitori mari oameni de 
știință și cercetători (au și ajuns!), participau 
la olimpiade internaționale și obțineam cu 
ușurință medalii de aur, de argint, de bronz 
sau, în cel mai…nefericit caz, mențiuni! La 
„Bacovia”, începea o eră, o tradiție, a cuceririi 
lumii prin știință și tehnologie, prin neașteptate 
și mari performanțe ale cunoașterii omenești, 
tradiție dublată de admiterea elevilor în cele 
mai bune facultăți din România!, iar, după 
1989, și din lume! Cu unele intermitențe, 
cauzate de unele schimbări structurale ale 
învățământului românesc de după 1990, cele 
două tradiții au continuat să „funcționeze” și, 
astfel, Colegiul Național „FERDINAND I” 
l-a dat lumii pe cel mai performant olimpic 
la matematică din istoria participărilor țării 
noastre, pe eminentul ADRIAN ZAHARIUC!

Astfel de performanțe nu numai că nu 
au fost niciodată egalate de alt liceu băcăuan, 
dar înaintașul „George Bacovia” și urmașul 
„Ferdinand I” au „închis” poarta cea mare 
oricărui vis de acest gen.

Revenind la gândul cel dintâi, selecția 
elevilor pentru astfel de clase (unde, câteodată, 
înșiși profesorii, unii dintre ei, „monștri sacri” 
ai școlii românești, extrem de respectați în 
comunitatea băcăuană și la nivel național/
ministerial) erau puși în reală dificultate 
de către elevii lor, mai ales de aceia care 
parcurseseră deja pe cont propriu materia pe 
care urmau să o studieze în facultate!) era un 
summum de rigoare, exigență și corectitudine.

Aș fi putut alege și eu să studiez într-
una dintre aceste „oaze” privilegiate, de n-aș 
fi manifestat un oarece spirit conservator al 
valorilor instructiv-educative. Eram, să mi 
se ierte lipsa de modestie!, un elev cât se 
poate de meritoriu, foarte exigent cu mine, 
disciplinat în munca intelectuală, poate chiar 

un self made man, îmi plăcea cartea mai 
mult decât orice pe lume. Dar eu alesesem, 
încă din gimnaziu, ce voiam să fac cu viața 
ce mi s-a dat, alesesem, grație structurii mele 
cognitiv-afective, „umanioarele”. Alesesem, 
de fapt, să mă fac profesor de limba și 
literatura română, așa că am rămas la Liceul 
Mixt Nr.3 (devenit, ulterior, liceu de chimie, 
apoi liceu cu program sportiv….), rivalul mai 
mic al Liceului „Bacovia”, unde intrasem cu 
media cea mai mare și unde mă bucuram de 
un prestigiu…literar pe măsura preocupărilor 
mele umaniste.

Ar fi trebuit să mă consolez, într-un 
fel, cu alegerea mea și să-mi văd de munca și 
de viitoarea mea dublă carieră, dar ceva, un 
gând ușor difuz și statornic nu-mi dădea pace, 
poate o fărâmă de orgoliu lezat: acela că nu 
eram și eu acolo, împreună cu cei considerați 
cei mai buni dintre cei mai buni; pentru 
mine asta echivala cu un soi de ratare a unei 
oportunități unice. Nu mă puteam desprinde 
așadar de ideea obsesivă că nu sunt, chiar 
din voința mea, elev la „Bacovia”! De aceea, 
când găseam câte o „fereastră”, mă duceam 
în vizită la câțiva dintre foștii mei colegi de 
gimnaziu ori de clasa a IX-a (clasă, pe atunci, 
cu un curriculum comun), plecați în teribila 
aventură „Bacovia”! Eram peste măsură de 
curios ce se întâmplă acolo, în paradisul meu 
pierdut cu bună știință.

Îmi amintesc vag ce emoții am avut 
prima oară când m-am dus. Un complex de 
sentimente pe care le trăiește „provincialul”, 
când, parcurgând, „lungi coridoare”, ajunge 
cu chiu, cu vai în centru, adică în holul unde 
se află inexpugnabila cetate a cancelariei 
profesorilor! Iar în hol se pierde cu totul, 
fizic și psihic, ca un străin care nu a nimerit 
unde trebuie și atunci se face mic și se lipește 
de un perete, într-un colț discret, anonim, 
așteptând să fie salvat de vreun cunoscut, în 
timp ce în memoria lui nu se derulează decât 
„filmul horror” din „Liceu” al lui Bacovia!!! 
„Profesorii pedanți” deveniseră, cum 
spuneam, „monștri sacri” ai unei învățături 
alese, inițiatice, intrați, cei mai mulți, în 
legende urbane vii, tratați peste tot ca niște 
sfinți ai didacticului și pedagogiei avansate. 
Profesor de „Bacovia” era un brand profesional 
conferindu-ți un rang în aristocrația spiritului, 
greu de atins de alți profesori de elită de la 
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alte școli, dar care nu au avut marea șansă de 
a se afla chiar la școala ce venea din istoria 
însăși, din zorii modernității românești. Pe 
elevi cred că-i „durea” într-adevăr mintea de 
atâta învățătură, iar „vâltorile grele” se jucau 
în continuare cu încercările lor… „Azi nu mai 
sunt eu” păstra ceva din rezonanța rimbaldiană 
a celebrei propoziții „Eu e un altul”…

În 1978, după absolvirea Facultății de 
Limba și Literatura Română a Universității 
București și după ce studiasem doi ani limba 
și literatura persană la Universitatea Teheran 
din Iran, am fost repartizat la cunoscutul Liceu 
Industrial de Aeronautică din Bacău, actualul 
„Henri Coandă”, pe atunci, un liceu în elita 
învățământului băcăuan și nu numai, cu elevi 
și profesori extrem de valoroși. Am devenit 
aici un profesor foarte apreciat în comunitatea 
„literaților” băcăuani, calitate în care m-am 
întâlnit, printre alții, la diferite activități, cu 
profesori de la „Bacovia”. Cu cei mai mulți 
m-am și împrietenit. Altă generație, dar, chiar 
profesori de română fiind, păreau că sunt cât 
se poate de conștienți că aparțin unei școli 
care a făcut istorie. Sentimentul unei astfel 
de apartenențe le dădea o valoare specifică, 
suplimentară celei pentru care se pregătiseră 
intens și programatic. Și, atunci, „patima” că 
n-am fost elev la „Bacovia” și care se domolise 
de multă vreme, a revenit sub forma intenției de 
a fi profesor de „Bacovia”. Era un gând tardiv, 
vremurile se schimbaseră excesiv, „les neiges 
d’antan” se topiseră, maturitatea nu se mai 
putea măsura cu trăirile mele adolescentine. 
Ca un straniu „fiu risipitor”, m-am „întors”, 
în 2001, la începutul mileniului al III-lea, în 
locul unde n-am „locuit” niciodată și de unde, 
în gând, nici nu plecasem vreodată…Era 
întoarcerea într-o „ficțiune” pe care, cândva, 
o trăisem ca pe o viață adevărată…

Două decenii și ceva am fost profesor 
și, o vreme, director al Colegiului Național 
„Ferdinand I”. Liceul „George Bacovia” 
trăise sfârșitul istoriei ori își transformase 
istoria fabuloasă într-o legendă, într-o poveste 
incredibilă pe care tot o spui celor curioși, 
care pe măsură ce nu o cred sau nu o înțeleg, 
devin eroii ei firești…

Legând cele două lumi, una a trecutului, 
iar cealaltă a prezentului oarecum ingrat, ajuns 
la vârsta reflecțiilor rostuite, nu pot decât să 
mă gândesc la o propoziție bizară a marelui 

poet R. Char, care se potrivește de minune 
acestui locaș de cultură, știință și învățătură, 
cu un destin și o istorie excepționale, trecut 
prin „vămile” a trei secole: „Moștenirea 
noastră nu e precedată de niciun testament”. 
Un paradox?

Poate că am descifrat acest mesaj 
obscur. Marele poet francez voia, probabil, să 
ne spună că, în absența unui testament, niciun 
trecut nu poate trece spre viitor…

Dar dacă vom reuși să deslușim 
testamentul istoric al Gimnaziului Clasic din 
Bacău, înființat acum 155 de ani, testament al 
unei tăceri pilduitor vorbitoare, vom înțelege 
de ce, în toată istoria sa, în toate epocile pe 
care le-a înfruntat, acest altar de minte și de 
învățătură a fost mereu EXCEPȚIA. Iar !!!!!

 excepțiile nu se pot compara cu nimic. 
Nici măcar ce ele însele…

GHIORGHI IORGA, (deja) fost 
profesor al COLEGIULUI NAȚIONAL 
“FERDINAND I” din Bacău

Interviu cu un absolvent elev, 
actualmente profesor/ părinte

profesor Cosma Adrian Mihai

• Ce a însemnat Colegiul Ferdinand I 
în devenirea dumneavoastră profesională?
- Am urmat cursurile liceului în anii 
1988-1992 la specializarea Matematică-
Fizică, discipline pe care le-am aprofundat 
apoi și în studiile universitare. Așadar, studiile 
liceale au reprezentat baza carierei mele și 
faptul că le-am finalizat chiar la Colegiul 
Ferdinand I a accentuat pasiunea pentru aceste 
discipline, mai ales matematica.
• În calitate de profesor al acestei 
instituții, considerați că există schimbări 
majore față de perioada anilor ‹90 ?Care 
ar fi aceste diferențe?
- Dincolo de schimbarea denumirii 
din Liceul de Matematică- Fizică „George 
Bacovia” în Colegiul Național „Ferdianand 
I”, este evident ca sunt și alte multe schimbări 
în conformitate cu standardele moderne: 
internet, table inteligente etc., dar dorința  de 
performanță a rămas aceeași.
• Dacă ar fi  să priviţi în urmă, peste 
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umăr, la anii petrecuți în Colegiul Național 
Ferdinand I, ce aţi schimba din trecutul 
dumneavoastră? Ce a fost frumos şi aţi 
pierdut sau ce n-aţi dori să se repete?
- Anii de liceu au fost frumoși, cu emoții 
pozitive, cu mulți colegi voioși și inteligenți și 
nicidecum nu a fost un „mormânt al tinereții 
mele” cum scria pe placa de la intrarea în liceu 
în acei ani.
• Ce sfaturi ați primit de la cunoscuți 
în momentul în care ați hotărât să 
optați pentru colegiul nostru ? Care ar fi 
argumentele pe care le-ați expune unui 
actual elev de clasa a VIII-a pentru a-l 
convinge să aleagă și el, la rându-i, Colegiul 
Național Ferdinand I, Bacău ?
-Ai mei doreau, ca și mine, într-o formă sau 
alta, să aleg meseria de cadru didactic, așa 
că am ales să urmez liceul care îmi putea cel 
mai bine duce la îndeplinire această dorință. 
Am stiut că doar aici visul meu putea prinde 
contur, alături de o echipa de dascăli minunati 
care au știut să mă ajute să-mi pun în valoare 
calitățile, cunoștințele și abilitătile de care 
dispuneam în acel moment.
• Ce amintiri aveți legate de cancelaria 
Ferdinand I ?
- Toți profesorii pe care i-am avut erau 
deosebiți profesional și moral, aveam multe 
de învățat, iar cancelaria era ca un templu 
sacru, în care, ca elev, nu am intrat niciodată .
• Se spune că doar cu modele foarte 
bune se pot modela fapte pe măsură. 
Dacă ar fi să evocați figura luminoasă a 
unui dascăl ferdinandist care v-a rămas 
cuibărită în cămările sufletului care ar fi 
acela ?
- Cu siguranță cel de la care am avut cel 
mai mult de învățat a fost domnul profesor 
Mircea Șindrilaru, profesor de matematică 
și dirigintele meu, în anii de liceu, un OM 
deosebit prin blândețea, rigoarea, siguranța, 
încrederea în noi înșine și căldura pe care ni le 
transmitea la fiecare ora de curs.
• Neîndoielnic, elevii au învățat multe 
lucruri de la dumneavoastră . Ce ati învățat 
dumneavoastră de la elevi?
- Generațiile mereu se schimbă și fiecare 
are un element specific, care mă ajută să le 
diferențiez. Dintre toate lecțiile pe care le-am 
învățat de la elevii mei, cele care m-au marcat 
se referă la atitudinea cu care noi, profesorii, 

ar trebui să ne prezentăm în fața tinerilor, cât 
și înțelegerea pe care trebuie să le-o arătăm 
atunci când împrejurările o indică. Consider 
că procesul de învățare este unul bilateral, din 
care și elevii, dar și profesorii, ar trebui să 
sustragă anumite lecții de moralitate.
• Păstrați legătura cu foștii 
dumneavoastră elevi ?
- Da, deseori.
• Menirea unui profesor nu este să 
creeze elevi asemeni imaginii lui, ci să ajute 
elevii să își  creeze propria imagine. În ce 
fel credeți că ați marcat existența  elevilor 
dumneavoastră?
- Sper că am reușit să le inspir pasiunea 
pentru matematică, dar și ideea generală 
că nimic nu este imposibil, cu un volum de 
muncă și ambiție constant. Matematica nu 
este grea pentru cei ce au curiozitatea să o 
înțeleagă.
• Dacă ar fi să menționați trei cuvinte 
care să sintetizeze spiritul ferdinandist care 
ar fi acestea ?
- Performanță, încredere, succes !

Interviu cu un absolvent elev, 
actualmente profesor/ părinte

profesor Beatrice Meluță

•  Ce a însemnat Colegiul Ferdinand 
I în devenirea dumneavoastră 
profesională?

 Ce a însemnat Colegiul Național 
„Ferdinand I” în devenirea mea profesională? 
A însemnat o etichetă pe care din liceu am 
urmat-o. Cea mai frumoasă perioadă a unui 
adolescent este aceea de liceu, însă prin anii 
1988-1992, ani pe care i-am trăit intens în acest 
colegiu, era o mândrie, dar și o provocare, 
fiind o concurență acerbă între liceele de top.
În primele zile de școală, m-am pierdut pe 
culoarele școlii. Totul îmi părea fascinant: de 
la sălile impunătoare, la profesorii pasionați, 
riguroși și exigenți în același timp.
 Pe parcursul celor patru ani de 
liceu, modelul procesorului ce doream să-l 
urmez, îl aveam zilnic la ore: în fața mea au 
existat dascăli de excepție, ce au contribuit 
la formarea mea profesională, care apoi le 
am devenit colegă. Atunci mi-am format 
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personalitatea,am trăit momente unice, am 
cunoscut modele de oameni profesioniști 
dedicați meseriei și azi simt că împlinirea mea 
profesională s a conturat și datorită Colegiului 
Național „Ferdinand I”.

• Dacă ar fi  să priviţi în urmă, peste 
umăr, la anii petrecuți în Colegiul Național 
Ferdinand I, ce aţi schimba din trecutul 
dumneavoastră? Ce a fost frumos şi aţi 
pierdut sau ce n-aţi dori să se repete?
     Nu cred că aș schimba prea multe! Cred 
că mi as fi dorit mai multe excursii, activități 
extrașcolare. Cu toate acestea, prieteniile de 
pe vremea aceea,erau tare sincere și de durată 

• Ce sfaturi ați primit de la cunoscuți 
în momentul în care ați hotărât să 
optați pentru colegiul nostru ? Care ar fi 
argumentele pe care le-ați expune unui 
actual elev de clasa a VIII-a pentru a-l 
convinge să aleagă și el, la rându-i, Colegiul 
Național Ferdinand I, Bacău ?
 Pe vremea anilor 1988, te puteai înscrie 
la un liceu, apoi  urma să dai un examen și 
în funcție de medie, puteai fi admis. Liceul 
„G.Bacovia” era un liceu de elită, cum a și 
rămas și sub denumirea de Colegiul Național 
„Ferdinand I”. Concurența era acerbă și mulți 
și-ar fi dorit să fie admiși. Era o provocare, o 
mândrie să devii elev al acestui liceu.
 Astăzi, le-aș spune elevilor de clasa a 
VIII-a că a fi elev la CNF este o onoare. Nu 
doar clădirea sobră, elegantă, cu o încărcătură 
istorică, cu dotări moderne, ar fi un argument.
Le-aș spune că în această școală sunt dascăli 
dedicați, profesioniști în ale educației care i-ar 
ajuta să descopere drumul pe care l-ar urma în 
viitor. Le-aș spune că aici studiul este intens, 
că pot participa la programe și în proiecte 
școlare și extrașcolare, menite să-i dezvolte pe 
plan profesional. Aici sunt cluburi de robotică, 
de teatru, se realizează multe activități ce îi 
vor împlini și dezvolta pe plan personal.

• Se spune că doar cu modele foarte 
bune se pot modela fapte pe măsură. 
Dacă ar fi să evocați figura luminoasă a 
unui dascăl ferdinandist care v-a rămas 
cuibărită în cămările sufletului care ar fi 
acela ? 
 E foarte greu! Toți profesorii au 

contribuit la formarea mea, însă fiecare și-a 
pus amprenta într-un mod aparte. De la ei am 
învățat să fiu organizată, să mă documentez 
mereu, să încurajez elevii și să-i motivez, să-i 
evaluez corect. De la fiecare profesor am copiat 
câte ceva: fie atitudinea mai impunătoare, fie 
blândețea. În liceu, am avut mulți profesori 
de matematică de excepție, domnul profesor 
Drobotă sau doamna profesoară Ciurea, însă 
cea care m-a motivat mai mult, și poate că 
am studiat ultimii doi ani cu dumneaei, a fost 
doamna profesoară Andrei Cristina. Pe atunci, 
era o tânără dedicată care m-a susținut în 
alegerea ce urma să o fac. De aceea, îi sunt 
recunoscătoare și i-aș mulțumi mereu pentru 
ceea ce am realizat.

• Neîndoielnic, elevii au învățat multe 
lucruri de la dumneavoastră . Ce ati învățat 
dumneavoastră de la elevi ?
      Mereu avem de învățat, chiar și noi, 
profesorii. Generațiile s-au schimbat, nevoile 
lor sunt ușor diferite față de cum le aveam 
noi.Ei sunt mult mai creativi, mai entuziaști. 
Zilnic mă adaptez nevoilor lor, învăț de la 
ei dorința de a mă reinventa pentru a realiza 
lecții atractive. Mereu am considerat că 
respectându-mi munca, respectându-mi elevii, 
sigur voi primi respect pentru tot ceea ce fac.
          
• Păstrați legătura cu foștii 
dumneavoastră elevi ?
  
 Da, e o bucurie să-i revăd în fiecare an.

• Menirea unui profesor nu este să 
creeze elevi asemeni imaginii lui, ci să ajute 
elevii să își  creeze propria imagine. În ce fel 
credeți că ați marcat profesorii existența  ?
 De-a lungul celor patru ani de liceu, 
fiecare dintre profesorii mei m-a ajutat să-
mi conturez personalitatea, imaginea, iar 
rezultatul a fost minunat, pentru că și prin ei a 
depins existența mea în acest colegiu.
  

• Dacă ar fi să menționați trei cuvinte 
care să sintetizeze spiritul ferdinandist care 
ar fi acestea ?
 Creativitate. Completivitate. Succes 
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Interviu cu absolvenți elevi, 
actualmente profesori/ părinți

profesor Gabriela Trofin
profesor  Ovidiu Trofin

• Ce a însemnat Colegiul Ferdinand I 
în devenirea dumneavoastră profesională?
GT: Absolvirea acestei școli mi-a oferit un 
bagaj de cunoștințe, o experiență utilă în 
devenirea mea ulterioară, o oportunitate de a 
crește profesional și personal.
• Dacă ar fi să priviţi în urmă, peste 
umăr, la anii petrecuți în Colegiul Național 
Ferdinand I,ce aţi schimba din trecutul 
dumneavoastră? Ce a fost frumos şi aţi 
pierdut sau ce n-aţi dori să se repete?
GT: Ca absolventă nu aș schimba nimic din tot 
ceea ce am trăit în anii de liceu. Frumusețea, 
în acest context, înseamnă mai multe: colegi 
simpatici, inteligenți, profesori ce ne-au 
inspirat și ne-au învățat să gândim, prietenii 
durabile, distracții, lipsa grijilor. Mi-aș dori să 
am „anii tinereții și mintea de acum“.
• Ce sfaturi ați primit de la cunoscuți 
în momentul în care ați hotărât să 
optați pentru colegiul nostru? Care ar fi 
argumentele pe care le-ați expune unui 
actual elev de clasa a VIII-a pentru a-l 
convinge să aleagă și el, la rându-i, Colegiul 
Național Ferdinand I, Bacău ?
GT: La acel moment, Colegiul Ferdinand era 
considerat cel mai bun liceu din județ, numărul 
candidaților depășea cu mult numărul locurilor 
iar media de admitere era ridicată. Liceul 
„George Bacovia“ era socotit un liceu elitist, o 
școală în care profesorii construiau un mod de 
a gândi, o școală la a cărei notorietate aspirau 
multe licee. Colegiul Național Ferdinand I a 
însemnat și înseamnă tradiție, și recunoaștere. 

Aici „se face carte“ de 155 ani.
• Se spune că doar cu modele foarte 
bune se pot modela fapte pe măsură. 
Dacă ar fi să evocați figura luminoasă a 
unui dascăl ferdinandist care v-a rămas 
cuibărită în cămările sufletului care ar fi 
acela ?
GT: Am avut șansa să am profesori valoroși, 
exigenți, implicați in deschiderea minții 
oricărui elev. Îmi aduc aminte cu plăcere 
de domnul Gheorghe Neagu, profesor de 
limba română, care ținea ore atipice. Era o 
enciclopedie, un îndrăgostit de Eminescu, un 
Profesor de la orele căruia elevul nu „chiulea“. 
Uneori, orele dumnealui erau un spectacol. 
Reușea să ne surprindă prin măiestria cu care 
ne prezenta anumite aspecte, concepte și 
printr-un simț al umorului aparte. Trebuie să o 
amintesc pe „profa” mea de engleză și „Diriga“ 
băiatului meu, pe doamna Adriana Ambrozie. 
Era o profesoară exigentă, pasionată de artă și 
călătorii, o profesoară pe care o „adulmecam“ 
la propriu.(folosea parfum Magie Noire), ce te 
impresiona prin spontaneitate.
OT: Ceea ce mi-a rămas întipărit în minte este 
autoritatea profesorilor. Autoritate izvorâtă 
din cunoaștere și respect. Deși cuvântul 
profesorilor noștri era literă de lege iar noi 
nu puteam concepe că o idee exprimată de 
aceștia poate fi contestată, secretul dascălilor 
noștri consta în provocările continue la care ne 
supuneau, căutând ca noi să descoperim noi 
și noi căi de a rezolva o problemă. Sintagma 
„Crede și nu cerceta“ nu funcționa la orele 
noastre. Ulterior, ca profesor al colegiului, 
am putut beneficia și de sprijinul acelorași 
profesori, acum colegi cu experiență, cărora 
le voi purta recunoștință și dragoste eternă. 
Un gând pios pentru cei trecuți în eternitate. 
Odihniți-vă în pace! 
• Menirea unui profesor nu este să 
creeze elevi asemeni imaginii lui, ci să ajute 
elevii să își creeze propria imagine. În ce 
fel credeți că ați marcat existența elevilor 
dumneavoastră?
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GT: Orice profesor dă măsura priceperii 
sale. Am încercat și încerc să-i fac pe elevi 
să înțeleagă că trebuie să-și aleagă singuri 
drumul în viață. Pentru elev, o notă mare la 
clasă un înseamnă neapărat mai multă știință. 
Elevul trebuie să aibă ca obiectiv înțelegerea 
modalității de rezolvare a unei probleme, să 
fie profund și creativ. Doar așa își va descoperi 
pasiunile și interesele. Eu le arăt elevilor doar 
o cale pe care ei aleg să o urmeze sau nu. 
• Dacă ar fi să menționați trei cuvinte 
care să sintetizeze spiritul ferdinandist care 
ar fi acestea ?
GT: Optimism. Performanță. Succes!

Interviuri cu foști absolvenți

I. Bogdan Pătruț, lect.univ.dr. 
Universitatea „Al. I. Cuza”, Iași
• Ce a însemnat Colegiul Ferdinand I 
în devenirea dumneavoastră profesională?
 Pot spune că anii petrecuți în liceu 
mi-au oferit cunoștințele și competențele din 
toate domeniile, pe care le-am folosit în toată 
cercetarea mea interdisciplinară. Deși am 
învățat în acei ani informatica de unul singur, 
dacă nu aș fi avut cunoștințele de cultură 
generală din liceu, atunci nu aș fi știut cum 
să aplic cunoștințele din domeniul meu în alte 
domenii.

• Dacă ar fi  să priviţi în urmă, peste 
umăr, la anii petrecuți în Colegiul Național 
Ferdinand I, ce aţi schimba din trecutul 
dumneavoastră? Ce a fost frumos şi aţi 
pierdut sau ce n-aţi dori să se repete?
 Probabil aș petrece mai mult timp cu 
colegii, m-aș distra mai mult. În liceu am fost 
mai timid, dar la revederile de 20 și 25 de ani 
ei au simțit o mare schimbare în personalitatea 

mea. Așa că am recuperat la petrecerile 
acelea. Oricum, a fost foarte frumos și în 
grupul restrâns de colegi și prieteni, în care 
am învățat foarte multe lucruri extrașcolare.

• Ce sfaturi ați primit de la cunoscuți 
în momentul în care ați hotărât să 
optați pentru colegiul nostru? Care ar fi 
argumentele pe care le-ați expune unui 
actual elev de clasa a VIII-a pentru a-l 
convinge să aleagă și el, la rându-i, Colegiul 
Național Ferdinand I, Bacău?
 E o mare schimbare față de anii‚ 80, 
când eu am fost elev. Practic atunci am făcut ce 
m-au îndrumat părinții să fac, am optat pentru 
cel mai bun liceu din județ, fără îndoială cel 
mai bun, fără concurență reală din partea altor 
licee. Atunci trăiam cu impresia că dacă nu 
ești la acest liceu, ești prost. Evident că nu era 
așa, dar percepția mea este că Liceul „George 
Bacovia” (așa se numea atunci) este singurul 
care merita atunci. Azi i-aș spune că este o 
alegere foarte bună. Un liceu foarte bun, cu 
un trecut glorios și cu o echipă de profesori în 
care eu cred. Exigența lor demonstrează încă o 
dată că notele se pun pe merit și asta înseamnă 
că elevii chiar învață. Mai mult, liceul are și 
o anumită dotare materială (cantină, cămin 
pentru elevi, săli de sport, amfiteatru, o clădire 
specială doar pentru informatică etc.), lucru pe 
care nu-l întâlnești la licee de același calibru.

• Ce amintiri aveți legate de cancelaria 
Ferdinand I?
 Am fost atât elev, cât și profesor la 
acest liceu. Ca elev nu-mi aduc aminte prea 
multe, dar ca profesor îmi aduc aminte că era 
o atmosferă plăcută în pauze.
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• Se spune că doar cu modele foarte 
bune se pot modela fapte pe măsură. 
Dacă ar fi să evocați figura luminoasă a 
unui dascăl ferdinandist care v-a rămas 
cuibărită în cămările sufletului care ar fi 
acela?

Nu pot să o uit pe doamna profesoară 
Suzana Alexandrescu, care avea o blândețe 
deosebită, un calm special și care m-a făcut 
să iubesc geografia și să fiu printre cei mai 
buni. Am fost impresionat de veselia doamnei 
profesoare Cristina Ciurea, care își împărțea 
frumos timpul între sarcinile de director, 
cele de profesor, dar și cele de părinte. Chiar 
acum câteva zile ne-am întâlnit prin oraș și 
dumneaei avea aceeași energie și chiar și-a 
adus aminte din ce generație de elevi am făcut 
parte, precum și de banca în care stăteam. 
Îl rețin cu drag și pe domnii profesori de 
filosofie Vasile Șerban și Gheorghe Popescu, 
care erau deosebiți prin abordare. Cu domnul 
profesor Șerban am ținut legătura permanent, 
în ultimii ani și rețin că am luat doi de 10 
la tezele la filosofie. De asemenea, domnul 
profesor Eugen Salahoru, care m-a făcut să 
îndrăgesc (într-un final) disciplina limba și 
literatura română, când a fost profesorul meu 
în clasa a XII-a. Sunt multe cadre didactice 
pe care mi le amintesc cu plăcere, un loc 
aparte îl are bineînțeles doamna profesoară 
Adriana Ionescu-Ambrosie, diriginta mea, 
care ne preda și limba engleză și întreținea o 
atmosferă plăcută în clasă.
• Menirea unui profesor nu este să 
creeze elevi asemeni imaginii lui, ci să ajute 
elevii să își  creeze propria imagine. În ce 
fel v-au marcat profesorii ferdinandiști 
existența?

Nu pot spune că mi-a marcat 

existența vreun profesor anume, dar spiritul 
ferdinandist a fost special și și-a pus amprenta 
asupra dezvoltării mele viitoare.

• Dacă ar fi să menționați trei cuvinte 
care să sintetizeze spiritul ferdinandist care 
ar fi acestea?

Exigență, calitate, succes

II. Cătălina Vrabie, manager 
comunicare proiecte, Budapesta

Am absolvit Facultatea de Istorie 
din cadrul Universității Babeș-Bolyai, 
specializarea Istorie, și apoi, în cadrul 
aceleiași facultăți, masteratul de „Istorie, 
memorie, oralitate în secolul XX” - practic, 
istorie contemporană. Ulterior, în urma unui 
internship la o organizație internațională din 
Varșovia, mi-am descoperit pasiunea pentru 
comunicare și am urmat al doilea masterat: 
Comunicare Internațională în cadrul Facultății 
de Studii Europene a UBB. În prezent, lucrez 
ca manager de comunicare pe proiecte cu 
finanțare europeană, la o companie din 
Budapesta, Ungaria.

• Ce a însemnat Colegiul Ferdinand I 
în devenirea dumneavoastră profesională?

Colegiul Ferdinand I a constituit 
o bază foarte bună pentru dezvoltarea 
mea profesională ulterioară. Sunt anumite 
competențe dobândite sau rafinate pe 
parcursul celor 4 ani, care-mi sunt extrem de 
utile inclusiv acum, la 10 ani de la terminarea 
liceului.

• Dacă ar fi  să priviţi în urmă, peste 
umăr, la anii petrecuți în Colegiul Național 
Ferdinand I, ce aţi schimba din trecutul 
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dumneavoastră? Ce a fost frumos şi aţi 
pierdut sau ce n-aţi dori să se repete?

Dacă ar fi să privesc înapoi, cred că 
mă bucur pentru că am reușit să am o balanță 
între pregătirea academică și viața normală  de 
licean - pot spune că m-am bucurat din plin de 
perioada liceului. Dacă ar fi să schimb ceva, 
cred că aș alege să mă implic în mai multe 
activități extracuriculare, m-aș ocupa serios 
de o a doua limbă străină, și aș avea mai multă
 încredere în mine.

• Ce sfaturi ați primit de la cunoscuți 
în momentul în care ați hotărât să 
optați pentru colegiul nostru ? Care ar fi 
argumentele pe care le-ați expune unui 
actual elev de clasa a VIII-a pentru a-l 
convinge să aleagă și el, la rându-i, Colegiul 
Național Ferdinand I, Bacău?

Colegiul Ferdinand I se remarcă prin 
rigoare, de opiniile din partea cunoscuților 
au fost pozitive atunci când l-am ales. Unui 
absolvent de gimnaziu i-aș recomanda 
colegiul pentru: rigoare, profesori foarte bine 
pregătiți și elevi serioși - cred că mediul care te 
înconjoară are un rol foarte mare în devenirea 
ta.

• Ce amintiri aveți legate de cancelaria 
Ferdinand I?

Am doar amintiri pozitive legate de 
colectivul de profesori de la Colegiul nostru; 
consider că s-a și format un nucleu de profesori 
care sunt atât bine pregătiți, cât și foarte umani 
și orientați către elevi și îndrumarea lor.

• Se spune că doar cu modele foarte 
bune se pot modela fapte pe măsură. 
Dacă ar fi să evocați figura luminoasă a 

unui dascăl ferdinandist care v-a rămas 
cuibărită în cămările sufletului care ar fi 
acela ?

Personal, sunt trei profesori cu care 
am lucrat mai îndeaproape și pentru care am 
o afinitate mai mare: în primul rând, doamna 
Laslău datorită căreia engleza mea mai mult 
„după ureche” cu care am venit din gimnaziu a 
ajuns la un nivel aproape de cel al vorbitorilor 
nativi. În al doilea rând, doamna Zărnescu 
care m-a luat sub aripa ei și m-a îndrumat 
temeinic pentru olimpiada națională de istorie 
(de altfel, o experiență cu totul deosebită). 
Și în al treilea rând, domnul profesor Stoica 
pentru stăruința de a-mi arăta că matematica 
poate fi frumoasă, uneori.

• Menirea unui profesor nu este să 
creeze elevi asemeni imaginii lui, ci să ajute 
elevii să își  creeze propria imagine. În ce 
fel v-au marcat profesorii ferdinandiști 
existența?

Cred că am plecat din liceu cu o bază 
foarte solidă. Întâlnind studenți din diverse 
colțuri ale țării, pot spune că educația oferită 
la Ferdinand este la același nivel cu cea din 
orașe universitare cu pretenții precum Cluj.

• Dacă ar fi să menționați trei cuvinte 
care să sintetizeze spiritul ferdinandist care 
ar fi acestea ?

Seriozitate, deschidere, prietenie.

III. Ioana   Mărăndici,   asistent   ambasador 
Ambasada Republicii Coreea în România
Licență: Facultatea de Limbi și Literaturi 
Străine (Filologie Rusă-Germană), 
Universitatea din București
Master: Diplomație și Negocieri Internaționale, 
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Departamentul de Relații Internaționale și 
Integrare Europeană, SNSPA 
Lucrez la Ambasada Republicii Coreea în 
România - asistent Ambasador + responsabilă 
de activitățile culturale ale Ambasadei. 
Promoția 2017

•  Ce a însemnat Colegiul Ferdinand I 
în devenirea dumneavoastră profesională?

Colegiul Național „Ferdinand I” a fost 
locul în care am reușit să mă dezvolt, să-mi pun 
bazele unor cunoștințe fundamentale care mă 
ajută și în prezent - de la informații complexe 
în diverse domenii la esențiala gândire critică. 
Cu toate acestea,  nu a fost un loc care m-a 
ajutat doar din prisma cunoștințelor obținute, 
ci și a oamenilor care m-au inspirat să 
construiesc mai mult pentru societatea în care 
trăiesc. 

• Dacă ar fi  să priviţi în urmă, peste 
umăr, la anii petrecuți în Colegiul Național 
Ferdinand I, ce aţi schimba din trecutul 
dumneavoastră? Ce a fost frumos şi aţi 
pierdut sau ce n-aţi dori să se repete?

Consider că fiecare experiență prin 
care trecem, fie ea bună sau rea, joacă un rol 
important în formarea noastră și ne ajută să 
devenim în final exact persoanele care trebuie 
să fim. Din acest motiv, nu cred că aș schimba 
nimic - mă bucur de fiecare lecție învățată și 
de fiecare succes obținut.

• Ce sfaturi ați primit de la cunoscuți 
în momentul în care ați hotărât să 
optați pentru colegiul nostru ? Care ar fi 
argumentele pe care le-ați expune unui 
actual elev de clasa a VIII-a pentru a-l 
convinge să aleagă și el, la rându-i, Colegiul 

Național Ferdinand I, Bacău?
Personal, nu am avut nevoie de foarte 

multe sfaturi din partea cunoscuților întrucât 
am fost elevă a acestui colegiu și in școala 
generală. A fost suficient să știu ca este o 
instituție în care se promovează performanța, 
iar acest argument cred că este unul esențial și 
pentru cei din noua generație ce-și doresc să-
și creeze un viitor solid. 

• Ce amintiri aveți legate de cancelaria 
Ferdinand I?

Mereu am avut profesori bine pregătiți, 
mulți dintre aceștia luându-și chiar din timpul 
liber pentru o mai bună formare a elevilor.

• Se spune că doar cu modele foarte 
bune se pot modela fapte pe măsură. 
Dacă ar fi să evocați figura luminoasă a 
unui dascăl ferdinandist care v-a rămas 
cuibărită în cămările sufletului care ar fi 
acela?

Mi-ar fi destul de greu să aleg o 
singură persoană, întrucât consider că toți 
profesorii merită pe deplin aprecierea mea. Cu 
toate acestea, cred că profesorii care și-au pus 
cel mai mult amprenta asupra evoluției mele 
sunt cele două diriginte avute - dna. Nicoleta 
Zărnescu și dna. Mihaela Chiribău - și 
profesorii mei de lb. germană - dl. Constantin 
Bălinișteanu și dna. Oana Briahnă. Nu am 
decât cuvinte de laudă pentru domniile lor și 
sper că vor reuși să sprijine și să îndrume cât 
mai multe generații pe drumul lor către succes.

• Menirea unui profesor nu este să 
creeze elevi asemeni imaginii lui, ci să ajute 
elevii să își  creeze propria imagine. În ce 
fel v-au marcat profesorii ferdinandiști 
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existența?
Cred că este foarte important ca 

profesorii să te inspire și să te ajute să-ți 
găsești drumul. Personal, cred că atâta timp 
cât legătura cu profesorul este una puternică 
și autentică, aceasta nu se va încheia după 
finalizarea liceului. Acesta a fost cel puțin 
cazul meu - unii profesori s-au transformat 
în prieteni, prieteni mult mai înțelepți decât 
mine, la care am putut apela oricând pentru 
un sfat.

• Dacă ar fi să menționați trei cuvinte 
care să sintetizeze spiritul ferdinandist care 
ar fi acestea?

Performanță, muncă, competiție.

IV. Teodora Balaș, avocat Baroul 
București
Master Planificare Teritorială și 
Managementul Localitatilor Urbane 
și Rurale, Facultatea de Geografie, 
Universitatea din București 
Avocat Baroul București
Promoția 2018

• Dacă ar fi  să priviţi în urmă, peste 
umăr, la anii petrecuți în Colegiul Național 
Ferdinand I, ce aţi schimba din trecutul 
dumneavoastră? Ce a fost frumos şi aţi 
pierdut sau ce n-aţi dori să se repete? 

Nu cred că aș schimba ceva, toți pașii 
pe care i-am făcut atunci au contribuit într-
un fel sau altul la ceea ce sunt acum. Nu este 
ceva din faptele exterioare care s-ar fi putut 
petrece diferit, ci eventual, aș fi vrut ca eu în 
interiorul meu de atunci să fiu mai liniștită 
și să mă bucur mai mult de prezent. În liceu 

eram într-o căutare continuă, într-o încercare 
permanentă de a mă perfecționa, ceea ce deși 
am spune la prima vedere ca e un lucru pozitiv, 
meritoriu chiar, aduce uneori o presiune. Mă 
bucur totuși ca am trăit aceasta atunci și că am 
învățat la acel moment echilibrul dintre muncă 
și celelalte aspecte ale vieții, astfel încât acum, 
în viața de adult, când cei mai mulți dintre noi 
învață să balanseze eficient aceste elemente, 
eu deja sunt împăcată din această perspectivă.

• Ce sfaturi ați primit de la cunoscuți 
în momentul în care ați hotărât să 
optați pentru colegiul nostru? Care ar fi 
argumentele pe care le-ați expune unui 
actual elev de clasa a VIII-a pentru a-l 
convinge să aleagă și el, la rându-i, Colegiul 
Național Ferdinand I, Bacău? 

Gimnaziul l-am petrecut tot în Colegiul 
„Ferdinand I”, deci pentru mine în clasa a VII-a 
soluția a fost naturală. Atunci, ca și acum, am 
văzut avantajele pe care Colegiul Ferdinand 
mi le oferea: (cursurile de chineză, limba 
spaniolă, ICT etc) aici aș vrea să-mi spuneți, vă 
rog, ce activități mai există în prezent pentru 
a putea să integrez oportunitățile actualizate 
Argumentul pe care l-aș oferi unui elev de 
clasa a VII- a este că Ferdinand oferă nu doar 
dezvoltare academică, ci dezvoltare personală 
și o adevărată dezvoltare profesională. Pentru 
mine, cel puțin așa a fost. Mereu am căutat în 
viața mea (chiar și acum la facultate sau la job) 
să fiu înconjurată de oameni care să iasă din 
tipare și care să înțeleagă că viața nu trebuie 
să fie un traseu liniar, plictisitor. Experiența 
Ferdinand nu a însemnat doar mers la școală, 
teme și pregătire pentru BAC, ci aici mi s-a dat 
oportunitatea să gândesc, să îmi pun întrebări, 
să fac voluntariat, să mă dezvolt și să îi ajut pe 
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alții să se dezvolte. 

• Ce amintiri aveți legate de cancelaria 
Ferdinand I? 

Ca spațiu? Un loc impunător, dar 
cald. Asta va sună amuzant, dar mereu când 
intram în cancelarie aveam sentimentul că 
suntem un liceu fain din moment ce avem 
o asemenea sală în care profesorii își petrec 
timpul lucru care se aplică și întregii clădiri 
a liceului. Poate unii ar spune că arhitectura 
unui loc e doar un detaliu, dar eu cred ca 
ea modelează perspectiva unui om care își 
petrece o mare parte din zi în acel spațiu, atât 
asupra activității pe care o desfășoară, cât și 
asupra propriei persoane. „Casa” Ferdinand 
îmi inspiră prestigiu.) 

Ca oameni? Atat de multe încât e 
destul de greu să cuprindă toate amintirile în 
scris.
 Am colaborat cu mai mulți profesori 
pentru diferite activități extracurriculare și pe 
aceștia mai ales îi port în suflet, dar cred că 
aș putea rezuma un aspect comun între toate 
aceste cadre didactice, anume raportarea 
de la egal la egal față de mine. Pe parcursul 
colaborării mereu am fost parteneri, nu 
profesor și elev, învățător și învățăcel, nu a 
existat o ierarhie. La această vârsta mi se pare 
esențială încrederea pe care adultul o oferă 
tânărului aflat în formare și aș încuraja toți 
profesorii să colaboreze cu elevii lor și să fie 
deschiși la a învăța la rândul lor de la elevii 
lor. 

• Menirea unui profesor nu este să 
creeze elevi asemeni imaginii lui, ci să ajute 
elevii să-și  creeze propria imagine. În ce 
fel v-au marcat profesorii ferdinandiști 

existența?
Voi răspunde la cele două întrebări 

împreună. N-aș putea alege un singur profesor 
pe care să îl descriu, întrucât cele trei figuri cu 
care am colaborat cel mai aproape au contribuit 
la dezvoltarea mea în moduri diferite. Așa că 
voi trișa puțin și voi vorbi, pe scurt, despre toți 
trei. Mărturisesc că de multe ori m-am gândit 
în ultimii ani dacă oamenii aceștia știu ce au 
însemnat ei pentru mine și nu știu dacă am 
avut ocazia să le spun aceste lucruri atunci, dar 
iată că s-a ivit acum prilejul. Astfel, doamna 
Zărnescu, sub îndrumarea căreia am participat 
la Olimpiadele Naționale de Istorie în clasa a 
VIII-a și clasa a IX-a, respectiv Olimpiada 
Națională de dezbateri în clasa a X-a și alături 
de care am realizat proiecte pentru liceu și 
colegi în clasele a XI-a și a XII-a. Dar dincolo 
de aceste rezultate obținute împreună, pentru 
mine doamna Zărnescu a fost un mentor 
pentru mai multe planuri ale vieții. Un om atât 
de drag care nu m-a învățat responsabilitatea, 
ci mi-a arătat responsabilitatea, iar prin 
puterea exemplului m-a facut să plasez acest 
atribut atât de sus în ierarhia valorilor. Un 
adevărat profesionist care m-a crescut să fiu 
la rândul meu un profesionist. De la lecțiile de 
istorie până la sfaturile pentru viața personală, 
aș putea spune că doamna Zărnescu nu a 
contribuit doar la educarea mea, ci la creșterea 
mea de la copil la tânăr și apoi adult. 

Doamna Întuneric, alături de care am 
pus bazele proiectului Young Coder și a școlii 
de ICT Ferdinand. Din perspectiva academică 
am apreciat enorm faptul că, deși eu a fost mai 
puțin talentată la informatică, a văzut că sunt 
atrasă de TIC și a creat un cadru în care eu și 
colegii mei sa ne dezvoltăm în această direcție 
(datorită ei pentru o bună perioadă în facultate 
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m-am ocupat de web design și graphic design 
și chiar și acum, avocat fiind, tot parcă aștept 
să îmi mai pice în mâna câte un proiect de 
design la care să lucrez). Pe lângă profesor, 
doamna Întuneric a fost coordonator de 
voluntari, iar școala de ICT a fost realizată cu 
ajutorul și în colaborare permanentă cu elevii 
de la acea vreme. 

Domnul Piticar, care m-a învățat să 
gândesc și să mă întreb. Un profesor care la 
rândul său a ieșit din tipare, care a făcut ca 
literatura sa nu fie doar o materie de BAC, 
ci un prilej de introspecție, dar și cugetare 
asupra realității în care trăim. Orele sale 
erau dezbateri, iar după ore a creat un grup 
săptămânal în care se discuta filosofie. Îmi 
amintesc cum mă simțeam în acea perioadă 
că sunt un intelectual (evident, nu eram nici 
pe departe, dar acest sentiment mi-a stimulat 
setea de cunoaștere care mă caracterizează și 
astăzi). 

Menționez că există și alte persoane 
dragi care imi sunt foarte aproape de suflet și 
alături de care am construit locuri frumoase: 
doamna Berza și domnul Harasemciuc 
alături de care am colaborat pentru proiectele 
extrașcolare marca Ferdinand, doamna 
Ciupercă alături de care am participat la 
Olimpiada Națională de Economie în clasa 
a XI-a, doamna diriginta Manoliu care m-a 
înțeles în toate plecările mele din timpul 
zilelor de scoala (și n-au fost puține)  ba pe 
la Strasbourg în perioada cât eram delegat de 
tineret la Consiliul Europei, ba prin alte locuri 
la tot soiul de conferințe și tot colectivul de 
profesori care m-au susținut în nebunia mea 
de participa la olimpiadele naționale de istorie 
și economie deși eram la profilul mate info). 
Eu când am zis ca profesorii de la Ferdinand 

sunt altfel, poate cititorul nu m-a crezut, dar 
acum sper că s-a convins.

• Dacă ar fi să menționați trei cuvinte 
care să sintetizeze spiritul ferdinandist care 
ar fi acestea? 

Modern. Deschis. Prestigiu.

Interviu Theodora Maria Preda, 
studentă la Facultatea de Litere, 

București

1. Ce a însemnat Colegiul Ferdinand I 
în devenirea dumneavoastră profesională?
 Desăvârșirea mea ca om nu ar fi putut 
fi posibilă  fără Colegiul Ferdinand I care, 
oră de oră, zi de zi, timp de 8 ani, a devenit 
acasă pentru sufletul meu. Aici am învățat 
ce înseamnă cu adevărat să ai încredere în 
propria persoană, să îți formezi idealuri și să 
capeți curaj. Altfel spus, puterea de a fi și de 
a deveni, din punct de vedere profesional, s-a 
aflat într-o relație de interdependență cu liceul 
unde am învățat. Oamenii pe care i-am întâlnit 
și amintirile pe care le-am trăit m-au făcut să 
realizez ce îmi place să fac cu adevărat. În 
prezent, sunt studentă la Facultatea de Litere 
din cadrul Universității din București, în anul 
I și, îmi place să cred, viitoare profesoară de 
limba română. Mi-ar plăcea să revin acasă, la 
Ferdinand, și să șlefuiesc generațiile viitoare 
de elevi, să duc mai departe moștenirea 
spirituală lăsată de profesorii care au contribuit 
la formarea mea.

2. Dacă ar fi  să priviți în urmă, peste 
umăr, la anii petrecuți în Colegiul Național 
Ferdinand I, ce ați schimba din trecutul 
dumneavoastră? Ce a fost frumos și ați 
pierdut sau ce n-ați dori să se repete?
 Îmi place să cred că nimic nu este 

37



întâmplător și că toți oamenii pe care îi 
întâlnim, la un moment dat, de-a lungul cursei 
cu viața, ne apar în cale cu un motiv. Privind 
în urmă la anii petrecuți în colegiu, nu mă pot 
gândi neapărat la ceva care nu a fost frumos. 
Colegii și profesorii mi-au devenit familie, 
iar experiențele prin care am trecut le voi 
păstra pururi în cutia cu amintiri a sufletului 
meu. Totuși, excursiile din clasa a IX-a și a 
X-a vor rămâne mereu speciale, pentru că 
ne-au consolidat relațiile de prietenie între 
colegi. Am reușit să ne cunoaștem la un alt 
nivel, unitatea fiind una dintre principalele 
trăsături ce ne-a caracterizat, încă de la bun 
început. Revăd cu ochii minții toate orele 
petrecute alături de profesori, micile glume 
și sfaturi pe care le primeam, poveștile pe 
care le împărtășeau cu noi, surprizele și toate 
comploturile pe care clasa noastră le făcea, 
tocmai ca să ne bucurăm dascălii. Toate acestea 
au alcătuit un tot care m-a completat. Din 
păcate, însă, fac parte din generația oamenilor 
cu mască, astfel că pandemia ne-a furat câte 
puțin din frumusețea anilor de liceu. Totul 
stă sub incidența timpului neiertător, care 
își șterge toate urmele și supune orice ființă. 
Consider că aș fi putut trăi mult mai intens. 
Pandemia ne-a furat acest drept și reprezintă, 
în fapt, unul dintre puținele lucruri pe care mi-
ar plăcea să le îndrept.

3. Ce sfaturi ați primit de la cunoscuți 
în momentul în care ați hotărât să 
optați pentru colegiul nostru? Care ar fi 
argumentele pe care le-ați expune unui 
actual elev de clasa a VIII-a pentru a-l 
convinge să aleagă și el, la rându-i, Colegiul 
Național Ferdinand I, Bacău?
 Am ales Colegiul Ferdinand I 
ghidându-mă după ce mi-a dictat inima. Pot 
spune că sunt mândră de alegerea pe care am 
făcut-o, cu opt ani în urmă, în clasa a V-a. 
Trebuie să mărturisesc că mama a avut o 

oarecare influență asupra mea, întrucât face 
parte, cu mândrie, din generația bacoviană. 
Încă de mică fusesem fascinată de poveștile 
vieții de licean pe care o trăise. Voiam să 
mă bucur de aceleași lucruri și așa a și fost. 
Bobocel în felul meu, m-am maturizat și 
m-am dezvoltat armonios, descoperindu-
mi identitatea. Mi-am format un sistem de 
valori, iar bagajul de cunoștințe pe care l-am 
acumulat aici sunt convinsă că îmi va fi de 
folos și de acum înainte. Aș recomanda oricui, 
mereu, Colegiul Național Ferdinand I. Ce i-aș 
spune unui copil din clasa a VIII-? 
 În primul rând, să își asculte propriul 
instinct, să aleagă cu inima și să facă ce îl face 
fericit. Cred cu tărie că la Ferdinand utilul se 
îmbină cu plăcutul. Pe lângă faptul că liceul 
arată asemenea unui castel care ascunde o 
istorie glorioasă, profesorii sunt cu adevărat 
dedicați și predau cu pasiune și interes, astfel 
încât reușesc să transmită informațiile foarte 
ușor. Deși la început va părea solicitant, la 
final, în clasa a XII-a, sunt convinsă că elevii 
vor simți că a meritat tot eforul depus. Ritmul 
de învățare este, într-adevăr, unul alert, dar, 
în același timp, benefic, pentru că astfel 
sunt puse bazele personalității complexe și 
contrastante a viitorilor adulți responsabili. 
De asemenea, activitățile sunt variate, de 
la cluburile de robotică, până la cele de 
chineză și de dezbatere, toate acestea ajutând 
adolescentul să își descopere sinele, pasiunile, 
să își găsească menirea.

4. Ce amintiri aveți legate de cancelaria 
Ferdinand I?
 Am atât de multe amintiri, încât cred 
că aș putea să scriu o întreagă carte. Știu 
sigur că toate aceste memorii vor fi singurele 
elemente dinamice care vor fi capabile sa se 
ridice deasupra timpului și să supraviețuiască. 
Îmi voi aminti mereu de toate surprizele pe 
care le făceam profesorilor. Cum, în fiecare 
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an, de 8 Martie, le întâmpinam pe doamnele 
profesoare cu flori și cu melodia „De ziua ta, 
mămico”. Primul 1 Martie petrecut la liceu a 
fost întâmpinat de o petrecere în clasă cu tort și 
muzică, alături de doamna dirigintă. Scenetele 
realizate de micii regizori și actori ai clasei 
din timpul orelor de literatură ne-au permis să 
ne înălțăm spre noi orizonturi de cunoaștere și 
să visăm cu ochii deschiși. Nu în ultimul rând, 
orele de istorie au fost mereu vii și constituiau 
acele momente din zi în care era necesar să fim 
mereu prezenți. La un moment dat, în clasa a 
XII-a, am primit două teste fulger, unul după 
altul din statul român modern. Evident, nu 
eram pregătiți, cel puțin nu cum ar fi trebuit să 
fim. Ironic cum, după acest episod primordial 
în dezvoltarea noastră, capitolul respectiv 
ajunsese să ne fie lecția preferată. 

5. Se spune că doar cu modele foarte 
bune se pot modela fapte pe măsură. Dacă ar 
fi să evocați figura luminoasă a unui dascăl 
ferdinandist care v-a rămas cuibărită în 
cămările sufletului care ar fi acela?
 Consider că, într-o oarecare măsură, 
toți profesorii pe care i-am avut au pus câte 
o pietricică la temelia mea. Fiecare dascăl a 
avut răbdarea de a dărui, oră de oră, zi de zi, 
câte o frântură din comoara de înțelepciune 
și din frumusețea sufletului. De aceea, ar 
fi nedrept să numesc doar un profesor. Am 
învățat ceva de la fiecare în parte. Toți mi-au 
împărtășit acel element magic, acea piesa din 
puzzle-ul existenței mele care mi-a devenit 
indispensabilă. Cu toate acestea, doamna mea 
de română a reușit, prin eleganță, bunătate 
și înțelepciune, să se apropie de mine, poate 
chiar mai mult decât un simplu dascăl. Atât 
de mult încât m-a făcut ca pur și simplu să 
iubesc româna și să îmi doresc să devin, la 
rândul meu, profesoară, să îi urmez drumul. 
Mi-a devenit model și prietenă, un om etern 
drag sufletului meu.

6. Menirea unui profesor nu este să 
creeze elevi asemeni imaginii lui, ci să ajute 
elevii să își  creeze propria imagine. În ce 
fel v-au marcat profesorii ferdinandiști 
existența?
 Așa cum spunea Mustafa Kemal 
Ataturk, „Un bun profesor este asemeni unei 
lumânări. El se mistuie pe sine însuși pentru 
a lumina calea altora.” Consider că relația 
dintre mine și profesorii ferdinandiști s-a 
îndepărtat de forma standard, de acea barieră 
impusă de statut. Dacă n-ar fi existat, probabil 
aș fi încercat să îi inventez chiar eu, căci 
evoluția mea, de la un copil mic, de 10 ani, 
la adolescentul de astăzi, în vârstă de 19 ani, 
un copil puțin mai mare, nu ar fi fost posibilă. 
Nu mi-au fost doar dascăli, ci și Deschizători 
de Drum, modele de urmat. Mi-au insuflat 
spiritul ferdinandist, curajul de a crede în 
forțele proprii și pasiunea pentru a face ceea 
ce mă face fericită, ceea ce iubesc cu adevărat. 
Deși știu că este greu să îi egalez vreodată, 
tare mi-ar plăcea să pot să fiu colegă, ACASĂ, 
cu Oamenii care au stat la baza formării mele.

7. Dacă ar fi să menționați trei cuvinte 
care să sintetizeze spiritul ferdinandist care 
ar fi acestea?
 Excelență, dinamism, deschidere. Și, 
aș adăuga eu în final, mereu în inima mea.
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Iorgu
de Adrian Jicu

Recenzie realizată de profesor Gabriela 
Laslău

  
 Am o genealogie încărcată. M-am 
născut în Botoșani și am absolvit liceul „A.T. 
Laurian”, unde a învățat și Mihai Eminescu. 
Îi vedeam portretul printre ușile batante de la 
intrarea profesorilor, în drum spre bibliotecă. 
Era nespus de frumos, cu fruntea lui înaltă și 
ochii adânci. O țară întreagă îl diviniza. Mă 
înfioram la gândul că, poate, câțiva dintre 
atomii rătăciți din respirația marelui poet se 
pierduseră prin ungherele îmbâcsite de isto-
rie (și praf) și urmau să ajungă în plămânii 
mei. Am avut o perspectivă mult mai bună 
asupra tabloului când am ajuns profesoară la 
același liceu și treceam pe lângă el în fiecare 
zi. Deveniserăm cumva familiari. Ipoteștii 
erau nu departe, cu nuferii lor galbeni și 
căsuța familiei Eminovici, iar biografia lui 
Călinescu despre viața poetului reușea, într-o 
oarecare măsură, să dea un trup acelui nume. 
De peste 20 ani predau la Liceul „George Ba-
covia”, (Colegiul Național „Ferdinand I”). 
Nu neg că există un spirit al locului, care 
suflă rece pe lungile coridoare, mai ales când 
centrala termică este în avarie. Nu neg că și 
cancelaria, cu masa ei lungă, cultivă același 
aer de austeritate. E posibil ca și eu să fi fost 
parazitată (puțin, foarte puțin) de „pedanteria” 
profesorală de care se plângea elevul Gheor-
ghe Vasiliu (George Bacovia) acum un secol. 
 Ce vreau să spun cu această intro-
ducere, după ce am citit „Iorgu” de Adrian 
Jicu, este că acum mă simt acasă mult mai 
„acasă”. Datorită lui „Iorgu”, poetul acela 
bizar, damnat, funebru, care mi-a picat la 
toate examenele importante de literatură 
română (inclusiv la admiterea la facultate), 
care și-a luat numele de la orașul Bacău, 
dar care a dat înzecit înapoi

(există școli, colegii, universități, străzi cu 
numele lui), a devenit o prezență palpabilă, 
despre care ar fi frumos să știe toți cei care îi 
studiază textele canonice. Asta și face Adrian  
în romanul său: nu ne spune de ce George Ba-
covia este un mare poet (slavă Domnului!), 
cireconstruiește lumea în care a trait Iorgu, ma-
halalele Bacăului cu drumurile lor desfundate, 
mirosul ulițelor copilăriei, într-o manieră care 
m-a făcut să mă gândesc la Ionel Teodoreanu 
și Mateiu Caragiale în același timp. Și, mai 
ales, unește punctele din cronologia poetului, 
creând un traseu veridic, bine documentat. 
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 Nu  știam, de exemplu,  de incidentul 
din amfiteatrul liceului în care predau, unde re-
gele Carol, primind în dar un portret în mărime 
naturală al principelui Ferdinand și rostind un 
discurs de mulțumire, este întrerupt violent de 
trei tineri care strigă „Jos monarhia!”.  Unul 
dintre ei era chiar Gheorghe Vasiliu, a.k.a Ior-
gu (după cum îl alinta familia), viitorul poet 
George Bacovia. Bănuiam, în schimb, că mel-
ancolia care transpare în poeme este efectul 
unei sănătăți precare, șubrezite de șirul lung 
de boli care i-au devastat trupul (zona zoster, 
sifilis). Iarăși, nu-i știam povestea de dragoste 
cu Agatha, nici moștenirea lăsată lui Brie, fiul 
său (Gabriel Vasiliu): aceeași siluetă adusă de 
spate pe care o recunoști în statuia de lângă 
Biblioteca municipală. Am dansat cu Brie 
la o petrecere de ziua liceului, prin 1997, 
 Dincolo de faptul că va deveni un veri-
tabil auxiliar didactic pentru orele de literatură 
română, „Iorgu” este un roman viu, care, scris 
cu finețe, umple o fisură în raportarea noastră 
la literatură. Avem nevoie, de cele mai multe 
ori, de povestea din spatele poeziei. Anthony 
Burgess, în „Ochii doamnei mele”, compune, 
de exemplu, un Shakespeare neașteptat, care 
aruncă o cu totul altă lumina asupra a ceea ce 
credeam eu că sunt niște simple sonete.  La 
fel aici, Iorgu al nostru nu mai este mizan-
tropul distant pe care-l (există școli, colegii, 
universități, străzi cu numele lui), a devenit 
o prezență palpabilă, despre care ar fi frumos 
să știe toți cei care îi studiază textele canon-
ice. Asta și face Adrian  în romanul său: nu ne 
spune de ce George Bacovia este un mare poet 
(slavă Domnului!), cireconstruiește lumea 
în care a trait Iorgu, mahalalele Bacăului cu 
drumurile lor desfundate, mirosul ulițelor 
copilăriei, într-o manieră care m-a făcut să 
mă gândesc la Ionel Teodoreanu și Mateiu 
Caragiale în același timp. Și, mai ales, unește 
punctele din cronologia poetului, creând un 
traseu veridic, bine documentat. Nu  știam, 

de exemplu,  de incidentul din amfiteatrul li-
ceului în care predau, unde regele Carol, pri-
mind în dar un portret în mărime naturală al 
principelui Ferdinand și rostind un discurs de 
mulțumire, este întrerupt violent de trei tineri 
care strigă „Jos monarhia!”.  Unul dintre ei 
era chiar Gheorghe Vasiliu, a.k.a Iorgu (după 
cum îl alinta familia), viitorul poet George 
Bacovia. Bănuiam, în schimb, că melanco-
lia care transpare în poeme este efectul unei 
sănătăți precare, șubrezite de șirul lung de 
boli care i-au devastat trupul (zona zoster, si-
filis). Iarăși, nu-i știam povestea de dragoste 
cu Agatha, nici moștenirea lăsată lui Brie, fiul 
său (Gabriel Vasiliu): aceeași siluetă adusă de 
spate pe care o recunoști în statuia de lângă 
Biblioteca municipală. Am dansat cu Brie 
la o petrecere de ziua liceului, prin 1997, 
 Dincolo de faptul că va deveni un 
veritabil auxiliar didactic pentru orele de 
literatură română, „Iorgu” este un roman viu, 
care, scris cu finețe, umple o fisură în rapor-
tarea noastră la literatură. Avem nevoie, de 
cele mai multe ori, de povestea din spatele 
poeziei. Anthony Burgess, în „Ochii doam-
nei mele”, compune, de exemplu, un Shake-
speare neașteptat, care aruncă o cu totul altă 
lumina asupra a ceea ce credeam eu că sunt 
niște simple sonete.  La fel aici, Iorgu al nos-
tru nu mai este mizantropul distant pe care-l 
detestam în liceu, ci un om cu un talent apar-
te, inexplicabil, punând o distanță între el și 
lume nu pentru că voia să se separe de aceasta, 
cidintr-un straniu bun-simț, nedorind să-i tul-
bure precarul echilibru cu galbenul lui țipător. 
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 Un nor în formă de cămilă   
  de Alina Nelega

Bîndac Teodora, clasa XI-D

Această carte, prima citită de la Alina 
Nelega, romancieră și autoare dramatică, m-a 
captivat de la prima pagină și până la ultima, 
provocându-mă să-i citesc și celălalt roman 
din biblioteca mea, „ca și cum nimic nu s-ar fi 
întâmplat”. 

Autoarea rescrie tragedia din 
„Hamlet”, din perspectiva unei familii 
disfuncționale pentru care teatrul reprezintă 
întreaga viață, acțiunea fiind concentrată pe 
relația mamă-fiu și pe modul în care teatrul îi 
transformă, în final conducându-i spre moarte. 
Întâmplările sunt relatate, în mare parte, de 
mamă, care este regizoare, văduva unui actor, 
fiul lor  fiind tot actor. Cartea ne dezvăluie 
atât frumusețile teatrului, cât și amăgirile, 
frustrările și suferințele din această industrie, 
valorificând toxicitatea oamenilor ce fac parte 
din ea. 

Din primele momente m-a prins între 
paginile sale, stilul de scriere fiind unul foarte 
captivant, iar pe alocuri destul de abstract,sub 
forma unui flux de conștiință. Cel mai mult 
m-a impresionat cât de sinceră și fără filtru a 
fost Amona, personajul principal. Ne prezintă 
cum teatrul de scenă și teatrul vieții ajung 
să devină unul și același lucru, conturând o 
lume plină de nebunie și pasiune. Ea ne invită 
și în viața sa personală. Se simte vinovată, 
rușinată și eșuată din cauză că fiul ei a luat-o 
pe drumul nebuniei. Încearcă să-l înțeleagă, să 
participe la suferința sa, riscându-și propriul 
echilibru mental. Deși nu sunt o cunoscătoare 
a tragediei „Hamlet” de William Shakespeare, 
firul narativ a fost ușor de urmărit și  acest 
detaliu nu a fost un obstacol în procesul de 
citire. 

Printre paginile cărții am dat de 

numeroase citate care mi-au declanșat subiecte 
de gândire și care au rămas cu mine chiar și 
după ce am terminat-o, precum: „Mai sunt 
oglinzile din cabinele actorilor, tocite de zeci 
de ani de priviri, palimpseste ale imaginilor 
tuturor personajelor care-au trecut prin ele. 
Pentru ei, oglinda nu e confruntarea cu 
propria imagine, ci cu imaginea pe care-o văd 
alții despre ei; în narcisismul lor profesional, 
ei nu se iubesc, ci se verifică, să vadă dacă pot 
fi iubiți de ceilalți”, „Căci orice se întâmplă 
în scenă se scutură de zgura efemerului și se 
contaminează cu înțeles; așa cum vitrina din 
muzeu înnobilează ulciorul țăranului de acum 
două mii de ani și îl transformă în vestigiu 
prețios, în artă. Călătoria în timp dă atunci 
valoare clipei care s-a scurs”. 

Așadar, „un nor în formă de cămilă” 
a urcat în topul cărților mele preferate și o 
recomand oricui, chiar dacă nu e pasionat de 
teatru. Mă bucur că am citit-o, pentru că m-a 
făcut să ies din zona mea de confort, fiind 
ceva mai diferit în raport cu alte cărți citite. 
Până la final am ajuns să simt ura, dorința de 
control, disperarea, temerile și durerea prin 
care personajele se scufundă.
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Ferdinandişti la Londra

Diana-Maria Măgirescu, clasa a IX-a B

În calitate de liceană a Colegiului 
Național “Ferdinand I” și îndrăgostită fiind de 
limba engleză, mi s-a oferit ocazia de a participa 
la proiectul educaţional „Repere culturale 
londoneze”, proiect coordonat de doamna 
profesoară de limba engleză Nicoleta Nistor, 
al cărui obiectiv este descoperirea culturii şi 
civilizaţiei englezești prin participarea la o 
serie de activități culturale în Londra.

Alături de alţi elevi ferdinandişti, am 
petrecut cinci zile pline de farmec și provocări 
în capitala Angliei și a Regatului Unit al Marii 
Britanii, apreciată ca fiind unul dintre cele 
mai importante orașe și aflată în primele patru 
capitale financiare ale lumii. Plimbările lungi 
prin metropolă ne-au creat o viziune asupra 
peisajului londonez ce se remarcă mai ales 
prin casele vechi din cărămidă ce nu ezitau 
niciodată să ne surprindă prin frumusețea 
și istoria lor. Odată ce am văzut celebrele 
autobuze double-decker circulând în număr 
mare pe străzile Londrei, am știut că suntem cu 
adevărat înconjurați de o atmosferă britanică. 

Vizitele la Galeria Naţională, Muzeul 
de Ştiinţă, Muzeul de Istorie Naturală, precum 
și la Castelul Windsor au constituit, pentru 
noi, reale surse de îmbogățire a  cunoștințelor. 
Am fost fermecați de arhitectura unică a 
castelului, de eleganţa apartamentelor de stat 
şi de impunătoarea capelă St. George, locul 
unde este înmormântată regina Elisabeta a II-
a.

În cadrul programului, nu am ratat să 
vedem orașul de la înălțimea London Eye, cea 
mai mare roată de observație ce are înălțimea 

de 136 metri, aflată în gradinile Jubilee, pe 
malul râului Tamisa. Cu toții am fost fascinați 
de frumusețea panoramică a grandiosului oraș 
londonez, de măreția Big-Ben-ului, cunoscut 
și sub denumirea de „Elizabeth Tower”.

O altă activitate așteptată cu nerăbdare 
de toți participanţii și care ne-a făcut o reală 
plăcere a constat în vizita la Muzeul Figurilor 
de Ceară „Madame Tussauds”. Personal, mi-
am împlinit visul de a vedea personalități 
preferate din domeniul cinematografiei și 
muzicii prezentate sub forma unor reușite 
statui din ceară, realist lucrate. 

III.Experiențe ferdinandiste

Surpriza acestei călătorii a cunoașterii 
a fost vizionarea celebrului musical „Regele 
Leu”,  jucat pe scena teatrului londonez 
Lyceum, operă care ne-a impresionat prin 
calitatea jocului actoricesc, punerea în 
scenă ingenioasă, diversitatea și coloratura 
costumelor și a decorurilor. 

Nu a lipsit nici întâlnirea cu absolvenți 
ai colegiului nostru, în prezent actuali studenți 
și masteranzi la prestigioasa universitate 
londoneză University College London (UCL) 
care ne-au fost ghizi și ne-au prezentat 
programul educațional al universității, în 
ideea de a avea un reper cu privire la alegerile 
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Astăzi sunt prezent, mâine viitor, 
poimâine istorie

Bianca-Georgiana Vraciu, clasa a XII-a A
Prof. coord. Maria Irina Dromereschi

 Lumea în care trăim se află continuu 
într-un proces de schimbare pe care îl 
resimțim mai mult sau mai puțin pozitiv, 
cu oportunități sau constrângeri, cu reușite 
sau doar posibilități de reușite viitoare. 
Considerăm, din cauza superficialității noastre 
că schimbările, în bine sau în rău, sunt făcute 
de alții, dar oare ne-am gândit vreodată câtă 
contribuție aduce existența noastră semenilor, 
comunității în care trăim? Ei bine, marea 
majoritate nu înțelegem ceea ce ni se întâmplă 
decât mai târziu. Să vă spun povestea mea, un 
copil obișnuit, ca oricare altul, care tocmai ce 
a scăpat de emoțiile examenului de Evaluare 
Națională și a intrat la unul dintre cele mai 
bune colegii din oraș. Totul banal, așa-i? Ei 
bine, așa am crezut și eu. Începutul liceului 

noastre viitoare. 
Activitățile desfășurate în cadrul 

proiectului „Repere culturale londoneze” 
au fost apreciate de conducerea Institutului 
Cultural Român din Londra, în cadrul vizitei 
oficiale pe care am efectuat-o la sediul din 
Belgrave Square, un vechi palat aristocratic 
construit în secolul al XIX-lea. Doamna 
director ne-a oferit o prezentare interesantă 
a activităţilor desfăşurate de ICR Londra şi 
s-a arătat impresionată de proiectul nostru, de 
interesul arătat pentru cunoaștere, precum și 
de calitatea și diversitatea activităților în care 
am fost implicați.

Tot ceea ce am văzut şi trăit pe 
parcursul celor cinci zile a fost o experiență de 
neuitat. Prin astfel de activităti, ne dezvoltăm 
nu numai cultura, ci mai ales ne lărgim 
orizonturile și ne dezvoltăm pe plan personal. 
Dacă se vor mai organiza astfel de proiecte la 
noi în școală, cu siguranță voi participa și îi 
sfătuiesc și pe alții să încerce!
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Știm cu toții că amprentele pandemiei au 
fost unele devastatoare, soldate cu mii de 
victime, însă câți dintre noi suntem capabili 
să observăm beneficiile acestei perioade 
marcante. Ei bine, pe de o parte ne-a învățat 
să apreciem mai mult o îmbrățișare caldă 
venită de la persoana potrivită sau libertatea 
de a socializa oricând si cu oricine vrem 
noi. Pe de altă parte, când vine vorba de 
învățământ, s-au făcut progrese uriașe în 
tehnologizarea educației. Liceul meu a trecut 
brusc, de la monotonia din clasa a 9-a, cu 
care eram obișnuiți, la catalogul electronic 
din clasa a 10-a, care mai apoi a devenit noua 
normalitate, și la tablele interactive din clasa 
a XII-a. În acest fel, desfășurarea orelor au 
început să fie din ce în ce mai interesantă, 
profesorii având accesul la diverse materiale 
care să ofere un spectru mai larg elevului 
asupra materiei. Eu zic că este un progres 
uriaș pentru un timp atât de scurt, nu? Astăzi 
putem să ne numim supraviețuitori cu toții, 
pentru că am trecut prin una din cele mai 
grele crize ale lumii, fără a ne da seama cât 
de norocoși suntem. 
  Vedeți cum am schimbat lumea? 
Decursul societății s-a modificat radical 
din cauza unui inamic invizibil, iar eu, un 
simplu om, am intrat în istorie prin simpla 
existență. Perioada liceului trăită de mine 
va fi, pentru mulți ani de acum înainte, un 
subiect important de dezbătut și mai ales o 
poveste de viață. Este necesar să înțelegem 
cât de importanți suntem pentru noi și pentru 
ceilalți. Viața noastră efemeră este plină 
de neprevăzut, iar reacțiile noastre pot fi 
benefice sau nu pentru societate, dar un lucru 
este cert: viitorul care surprinde prezentul, 
devine istorie pentru generațiile ce vor urma, 
o istorie care trebuie să aibă sens.

a fost unul obișnuit, plin de comunicare și 
socializare atât cu noii colegi, care aveau 
să fie, unii dintre ei cel puțin, prietenii 
adevărațiai adolescenței mele, cât și cu noile 
cadre didactice, care aveau să ne călăuzească 
în pașii spre lumea maturității.   
 Deși totul decurgea într-un mod firesc, 
în al doilea semestru din clasa a IX-a a apărut 
binecunoscutul virus Covid-19. Din acest 
moment, viața mea de licean s-a schimbat 
radical, noua normalitate a educației fiind 
învățământul online, apoi purtarea măștii și 
distanțarea socială. Brusc, tot ceea ce trăiam 
era un fiasco al infrastructurii intrate în colaps 
din cauza unui inamic pe care nici măcar nu 
îl puteam vedea. Fiind generația Z, m-am 
adaptat destul de repede la noua normalitate, 
cum, de altfel, cred că și voi ați făcut-o. Nu 
știam însă, că prezentul monstruos în care 
mă aflam, avea să își pună amprenta pe anii 
mei de liceu, cei mai frumoși ani din viața 
unui om, anii adolescenței, care pentru mine 
și colegii mei au fost cu totul ... altfel.  
 Viața noastră de adolescent a fost una 
plină de îngrădiri sociale, iar acest lucru a 
pus la îndoială mai ales socializarea cu cei 
din jurul nostru. Am reușit să comunicăm 
mai ales prin intermediul virtualului, iar acest 
lucru ne-a demonstrat cât de importantă este 
relaționarea cu persoanele din mediul nostru 
de activitate zilnică. Este imperios necesar 
însă, să învățăm ceea ce o pandemie globală 
ne-a scos la lumină, faptul că oamenii sunt 
făcuți pentru a iubi ceilalți oameni. De aceea, 
consider că pandemia a fost o perioadă 
istorică cu rolul de a ne apropia ca societate, 
însă acest lucru se poate face doar dacă fiecare 
dintre noi își învață lecția. Astfel, chiar dacă 
o pandemie va amenința din nou umanitatea, 
noi vom fi capabili să luptăm până la sfârșit 
cu ea.
  Timpul a trecut necruțător peste cei 
trei ani ai pandemiei și iată-mă ajunsă în clasa 
a XII-a, cu bacalaureatul bătând la ușă și cu 
reîncercarea societății de a reveni la normal. 
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De altfel, educaţia outdoor se adresează 
tuturor celor trei nivele de învăţare: 
nivelul acumulărilor de cunoştinţe 
(cognitiv), nivelul deprinderilor fizice 
(motric) şi cel al individualizării unor 
trăsături de comportament (afectiv).
 Pornind de la ideea că activităţile 
outdoor se desfăşoară în natură, am căutat 
medii experienţiale precum: parcul, pădurea 
sau chiar incinta unui muzeu. Educaţia 
outdoor oferă posibilitatea contactului direct 
cu natura. Protecţia mediului reprezintă un
subiect de interes mondial, urbanizarea masivă 
a produs un efect nociv asupra mediului şi 
prin faptul că oamenii nu conştientizează 
impactul pe care acţiunile lor non-ecologice 
le au asupra mediului, iar educaţia outdoor 
poate fi privită ca o modalitate extrem de 
benefică pentru schimbarea atitudinilor 
şi comportamentelor faţă de mediu;
Educaţia outdoor reprezintă o puternică 
sursă de experienţe de învăţare - un mediu 
relaxant, liber, fără constrângerile pe care le 
impun „cei patru pereţi ai unei săli de clasăˮ 
poate oferi copiilor nenumărate provocări, 
astfel că procesul de educare devine puternic, 
inspiraţional şi de natură să schimbe 
comportamente antisociale, să creeze o relaţie 
puternică între copii, bazată pe sprijin reciproc;
   

IV.Pro Didactica
Educația outdoor la clasele 

primare
Profesor învățător primar 

Anca-Mihaela Nastasă

 Educația Outdoor reprezintă un proces 
educațional, care are loc într-un cadru natural, 
dar dacă privim din sensul restrâns putem 
spune că Educația Outdoor reprezintă suma 
acțiunilor întreprinse de personalul calificat 
(educatori, învățători, profesori, instructori 
etc), într-un mediu natural/sălbatic, folosind 
metode experiențiale, pentru a produce 
schimbări la nivelul abilităților fizice, dar 
și interpersonale și al comportamentului 
față de mediu, în rândul elevilor. 
Prin activităţile outdoor, elevul învaţă 
totul în mod practic, activ, prin experienţe 
personale la care mai apoi reflectă pentru 
a extrage învăţăturile. Acest mod de 
învăţare, caracteristic Educaţiei outdoor, 
se numeşte experienţial şi presupune să 
„înveţi cu creierul, mâinile şi inima!”. 
Un vechi proverb chinezesc accentuează 
eficienţa educaţiei experienţiale: „Ce aud 
– uit, Ce văd – îmi amintesc, Ce fac – 
înţeleg”. Un studiu mai modern spune că: 
„Ne amintim 20 % din ceea ce auzim, 30 % 
din ceea ce vedem şi 90 % din ceea ce facem.”
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 Educaţia outdoor facilitează procesul 
de învăţare al copiilor care întâmpină 
dificultăţi. Astfel, educaţia outdoor oferă 
un climat diferit de învăţare ce permite 
copiilor care în mod uzual întâmpină 
dificultăţi de învăţare şi au un nivel scăzut 
de performanţă şcolară, să devină motivaţi;
Educaţia outdoor duce la dezvoltarea 
personală atât a celor care o aplică, dar si 
a copiilor; Educaţia outdoor contribuie la 
dezvoltarea   spiritului de echipă 
conexiunea între copii-copii, copii-educatoare 
duce la creşterea gradului de participare activă;
 Obiectivele generale 
ale educaţiei outdoor sunt:
·Dezvoltarea abilităţilor socio-
personale: îmbunătăţirea spiritului de 
echipă, îmbunătăţirea relaţiilor sociale, 
dezvoltarea competenţelor de conducere etc
· 

 Dezvoltarea abilităţilor de 
management: organizare, coordonare, 
evaluare, atât a celor care o aplică, cât şi elevilor.
Un aspect important al educaţiei outdoor 
este acela că răspunde atât nevoilor de 
bază ale individului, cât şi celor care îl 
particularizează în grupul din care face parte:
• Nevoia de a fi respectat – derularea de 

diferite activități în aer liber încurajează 
copilul să se simtă în largul său, astfel el 
va fi mult mai deschis, va comunica, își va 
exprima propriile opinii, se va simți băgat în 
seamăși va simți ca deciziile sale contează 
pentru ceilalți; elevii pot fi consultați cu 
privire la diferite jocuri sau activități.

•  Nevoia de a fi responsabil – activităţile 
outdoor permit copilului oportunitatea de 
a primi diferite sarcini, responsabilităţi 
pentru atingerea scopului propus              
(spre exemplu dacă se optează pentru o 
activitate de ecologizare, un copil poate 
primi sarcina de a curăţa pomii, un altul 
sarcina de a uda florile, important este 
însă, ca prin comunicarea cu copilul, 
profesorul să-i transmită acestuia 
sentimentul că prin ceea ce întreprinde 
el, mediul va fii mai curat, astfel el va 
conştientiza că are o responsabilitate 
faţă de protejarea mediului).

• Nevoia de a fi activ–implicarea în diferite 
activități  sportive,  jocuri,  plimbări 
tematice, aduce numeroase beneficii 
dezvoltării fizice, psihice ale copilului. 
Jocul fiind activitatea fundamentală 
a copilului este important ca toţi 
copiii să fie stimulaţi în mod constant 
să se joace, să alerge, să participe 
la diferite activităţi în mod active.

• Nevoia de a fi inclus social – poate cea 
mai importantă caracteristică a educaţiei 
outdoor este aceea că este o modalitate 
de succes de a depăşi unele dificultăţi 
ale copilului (psihice, fizice, sociale, 
emoționale sau economice), astfel încât 
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ca mediul din interiorul grupei este mai 
degrabă unul competitiv, în timp ce 
cel din afara clasei este unul suportiv, 
care permite copiilor să se exprime, să 
relaționeze cu ceilalți, să colaboreze.

Imagini realizate la activități educative 
outdoor – povești în aer liber, jocuri 
de socializare, jocuri de echipă, traseu 
aplicativ, în vizită la satul lui Moș Crăciun
Clasa a II-a B – „Fluturașii”, Colegiul 
Național „Ferdinand I”, Bacău

  Managementul clasei de elevi
Profesor Nicoleta Vascan

 
 Managementul clasei reprezintă setul 
complex de comportamente de organizare a 
clasei iniţiate de către profesor, cu scopul de 
a promova şi de a menţine un climat care să-i 
permită atingerea obiectivelor educaţionale.
În majoritatea situaţiilor, cadrele didactice 
îşi centrează eforturile şi atenţia, controlul 
si concentrarea asupra situaţiilor didactice, 
asupra activităţii de predare, fără să ia în calcul 
mediul și ambianța în care sunt pregătite și 
derulate aceste activități; ignorând, de multe 
ori nu din rea-voinţă, diversitatea situaţiilor 
educaţionale ca structuri complexe, atitudinal, 

nal, relaţionale. Involuntar, asemenea atitudini 
educaţionale creează un teren propice 
apariţiei şi dezvoltării fenomenelor de criză.
Potrivit lui Iucu (2006), situația de criză ar 
fi definită ca: un eveniment sau un complex 
de evenimente inopinate, neașteptate, 
dar și neplanificate, generatoare de 
periculozitate pentru climatul, sănătatea 
ori siguranța organizației (clasei) 
respective și a membrilor acesteia.
 În căutarea identificării multitudinii de atitudini 
favorizante apariției și evoluției fenomenelor 
de criză, au fost identificate următoarele:
• intervenții tardive lipsite de promtitudine
• reacții singulare, incoerente și absența 

unor strategii clare pe termen lung
• absența fermității și a inconsecvenței prin 

neasumarea responsabilității intervențiilor
• reprezentarea eronată a situației 

care generează sentimentul 
incompetenței și al neîncrederii în sine.

 Obiectivul   principal al managementului 
clasei îl reprezintă crearea unui mediu care să 
optimizeze procesul de învăţare. Un  astfel 
de mediu poate fi caracterizat prin câteva 
dimensiuni de bază: calitatea relaţiilor 
sociale din clasă, comportamentele elevilor 
în diferite situaţii, tipul de autoritate din 
clasă, gradul de încredere sau neîncredere 
dintre profesor şi elevi (Iucu, 2006).
 Principiile    managementului  clasei  
sunt:
• îmbunatăţirea condiţiilor învăţării
• prevenirea stresului profesorilor şi elevilor
• creşterea timpului pertrecut în sarcina de 

învăţare şi diminuarea timpului destinat 
controlului comportamentelor distruptive

• implicarea elevilor în activităţi care să le 
solicite participarea activă (Băban, 2001).

 Mecanismele de a preveni, interveni 
şi rezolva problemele disciplinare presupun 
anumite strategii de intervenţie ale cadrului 
didactic, strategii de sorginte managerială. 
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de dezvoltare a situaţiei problematice. 
Abilitatea de detectare a crizelor în fazele 
iniţiale, este de foarte multe ori mai valoroasă 
decât tratamentul intervenţionist post eventum.
Pentru a conduce, din punct de vedere 
disciplinar, clasa de elevi, cadrele didactice 
trebuie să posede o serie de calităţi manageriale, 
care îl vor ajuta să exploateze întreaga 
situaţie cu potenţiale sau reale conotaţii 
negative in favoarea clasei, a membrilor 
şi a climatului din interiorul acesteia.
 În structura personalităţii oricărui 
cadru didactic este necesar să se regasească 
capacitatea de a fi empatic, de a putea 
surprinde, pe această cale, trăsăturile 
psihice ale fiecărui interlocutor. Privitor la 
comportamentul pedagogic, recursul la o 
astfel de capacitate conduce la descoperirea 
de către profesor a unor modalităţi adecvate 
de optimizare a relaţiilor cu elevii, sub toate 
aspectele, ca o condiţie a unei comunicări 
eficiente. In acest fel, el dă dovadă de ceea 
ce numim măiestrie şi tact pedagogic.
 Profesorul proactiv este capabil să 
definească și să comunice expectanțele sale 
față de elevi. Comunicarea clară a regulilor 
comportamentului social și academic 
la începutul anului școlar este esențială 
pentru un management eficient al clasei. 
Regulile îi ajută pe elevi să-și controleze 
comportamentul impulsiv, comunicându-le 
expectanţele profesorului faţă de un anumit 
comportament. Multe din reguli pot fi adaptări 
ale regulilor şcolii, în timp ce altele pot fi 
stabilite împreună cu elevii, reflectând situaţia 
specifică a clasei. În acest caz acceptarea şi 
complianţa copiilor la regulă creşte. Stabilirea 
regulilor începe prin identificarea, alături 
de elevi, a problemelor mai frecvente din 
şcoală. Regula este respectată dacă există 
şi presiunea grupului pentru respectarea 
ei. Autodisciplina este o consecinţă a mai 
multor factori: existenţa unor reguliclare şi 
consecinţe bine specificate, ca şi presiunea 
externă din partea părinţilor, profesorilor 

şi mai ales a colegilor (Băban, 2001).
 În general, un climat pozi-
tiv motivează sau angajează elevii în 
activităţile din clasă. Comunicarea re-
spectului, ascultarea activă, alături de for-
mularea unor expectanţe clare (ridicate dar 
totuşi tangibile) privind performanţa sunt 
elemente centrale ale dezvoltării climatului 
pozitiv în clasă. Stabilirea unor relaţii ba-
zate pe respectul reciproc şi pe acceptarea 
necondiţionată constituie un pas important 
în dobândirea încrederii în sine a elevilor.
 A face managementul clasei înseamnă a 
utiliza un set de instrumente de gestionare a 
relațiilor dintre profesor și elevi pe de o par-
te, și dintre elevi pe de altă parte. Utilizarea 
acestor instrumente la clasă urmărește două 
scopuri egale ca importanță: un prim scop 
este de a asigura reducerea stresului pe care 
îl presupune munca în școală, prin gestion-
area eficientă a problemelor de disciplină și 
a relației cu elevii.    
 Un al doilea scop este de a proteja 
sănătatea emoțională a copiilor și a le asig-
ura dezvoltarea armonioasă. Acest aspect 
este deosebit de important deoarece prob-
lemele emoționale determină problemele 
de comportament; cele mai multe dintre 
comportamentele violente și situațiile de 
indisciplină cu care ne confruntăm în me-
diul școlar se datorează acestor probleme 
emoționale. Strategiile de intervenție menite 
să amelioreze situația se aplică în funcție 
de abordarea teoretică a educatorului ,ast-
fel problemele vor fi tratate în mod diferit.
Bibliografie: 
• Băban, A. (2001). Consiliere educaţională. 

Ghid metodologic pentru orele de dirigenţie 
şi consiliere. Editura Psinet, Cluj-Napoca

• Iucu, R. (2006). Managementul clasei de 
elevi. Aplicaţii pentru gestionarea situaţiilor

• Iucu, R. (2006). Managementul clasei de 
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să înțeleagă mai repede și mai bine o altă 
persoană. Printre aceste principii etice 
se află și politetea, cooperarea, paritatea, 
veridicitatea și inteligibilitatea.
 De asemenea, o altă funcție a 
comunicării vizează dezvoltarea unor relații 
consistente cu ceilalți. Nu este suficientă 
dezvoltarea propriului „eu” în relație 
cu alții, ci și cunoașterea acestora. Prin 
aceasta, comunicarea indeplineste, evident, 
si o functie de socializare a persoanei; 
iar aici intervine ideea de competență de 
comunicare. În mod general, atunci cand 
examinăm conceptualizarea competenței 
de comunicare, se poate face distinctțe 
între două perspective: comportament si 
cogniție. Studiile comportamentale caută 
să identifice specificul comportamentelor 
de comunicare și abilitățile necesare în 
acest sens, asociate cu competența, punând 
accentul pe «comportamentul potrivit».
 Totuși, deși un om da dovadă de 
competență în comunicare, este necesară, 
însă, și practicarea comunicării eficiente. 
Aceasta presupune atât exprimarea 
conţinutului de idei, cât şi a intenţiei 
partenerilor de comunicare. Ea este, în 
primul rând, o chestiune de încredere şi 
de acceptare a ideilor şi sentimentelor 
celorlalţi. La baza celor mai multe aspecte 
legate de situația de comunicare stă de cele 
mai multe ori ideea de credibilitate. Fiecare 
vede lumea prin prisma sistemelor proprii 
de referinţă, influenţate de sentimente, 
de convingeri şi de comportamente. Cele 
mai multe dintre problemele credibilității 
pot fi rezolvate dacă cel puţin una 
dintre părţile implicate îşi dă seama că 
receptarea mesajelor celuilalt partener de 
comunicare este o problemă de percepţie. 
 Comunicarea eficientă este un proces 
care presupune disponiblitatea de a folosi, 
printre altele,  empatia ca modalitate de 
stabilire a relației de comunicare. Este, de 
asemenea, un proces prin care partenerii 
de comunicare încearcă fiecare să clarifice 
orizonul de aşteptare al celuilalt, să-și 
concentreze atenția asupra intereselor comune 
și să inventarieze opţiuni din care să câştige 
toţi cei implicaţi în situația de comunicare.
Prin toți acești factori comunicarea foate 
fi reazlizată. Însă, chiar dacă comunicarea 

Importanța comunicării în 
societate

Profesor Beatrice Meluță

 Cuvântul „comunicare” provine 
din latinescul „communis”, care înseamnă 
„comun”, „al tuturor”. Din această 
perspectivă, comunicarea se poate defini 
ca fiind un proces de transmitere și 
de receptare a mesajelor între două, sau 
mai multe persoane. Întrucât omul, prin 
natura sa este un „animal social”, este de 
la sine înțeles faptul că existența umană și 
procesul comunicării se află în relație de 
interdependență. De aceea, comunicarea 
joacă un rol semnificativ, atât în relațiile 
interumane, cat și la nivelul societății.
 Totodată, comunicarea devine 
un factor constitutiv al culturii, element 
definitoriu și structural, fără de care 
cultura nu ar putea fi înțeleasă. „Cultura 
și comunicarea formează un cuplu ciudat. 
Niciuna nu se explică fără cealaltă” 
(Jean Caune). Cultura comunicării 
reprezintă  totalitatea cunoștințelor și 
abilităților care asigură interacțiunea 
oamenilor, pe baza alegerii și utilizării 
adecvate a instrumentelor de comunicare. 
Astfel, pentru realizarea acesteia sunt 
necesare respectarea unor norme esențiale.
  Din acest punct de vedere, 
comunicarea, ca atitudine și instrument al 
acțiunii umane, este marcată de etic. Etica se 
prezintă drept un ansamblul de relații etalate 
față de patroni, față de angajați, de colegi, 
de clienți, de subordonați, de furnizori, față 
de comunitatea în care ne aflăm și chiar 
unii în raport cu alții. Etica nu se referă la 
legăturile pe care le avem cu alte persoane, 
noi toți stabilim niște raporturi unii față de 
alții, ci la calitatea acestor legături. Rolul 
eticii este să ajute oamenii și instituțiile să 
decidă ce este mai bine să facă, ce criterii 
să aleagă și care le sunt obligațiile morale 
în acțiunile lor. Eticheta comunicării include 
multe forme de comportament uman direct. 
Datorită cunoașterii eticii comunicării, o 
persoană nu își poate exprima în mod corect 
convingerile, își poate desemna poziția față 
de un partener într-un mod care nu conduce 
la o situație de conflict, și mai mult, poate 
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ori, asimilat infracţionalităţii – dat fiind că 
procurarea substanţelor era un fapt ilegal 
şi se petrecea de cele mai multe ori, în 
medii obscure, dubioase, căci nu oricine 
îţi putea  furniza substanţa euforică şi mai 
ales, nu oriunde – odată cu apariţiaaşa 
numitelor „magazine de vise”, consumul 
de droguri a ieşit la „vedere”. Astfel, orice 
persoană care doreşte să-şi împrospăteze 
„mireasma” locuinţei ori a camerei sale sau 
orice tânăr – adolescent -  „pasionat” de 
biologie sau de studiul botanic care vrea să 
colecţioneze plante rare pentru a le adaugă 
ierbarului propriu, poate să intre într-un 
astfel de magazin pentru a şi le procura. 
 Deşi se cunoaşte motivul principal 
pentru care o persoană „accesează” în mod 
direct sau prin intermediul internetului aceste 
magazine, lipsa de reacţie a autorităţilor 
este îngrijorătoare. Nu este îndeajuns doar 
existenţa unui „abţibild” de avertizare, 
ca să spunem că legea este respectată, 
întrucât auxiliar acestui avertisment există 
o serie de recomandări privind modul 
de administrare şi consum al produselor. 
Un fapt îngrijorător îl constituie numărul 
din ce în ce mai mare de adolescenţi care 
calcă pragul acestor magazine, aşezate 
de cele mai multe ori, fie în apropierea 
unităţilor de învăţământ/cultură, fie 
în drumul în/spre şcoală a tânărului. 
 Având în vedere că o parte din 
generaţia  actuală de liceeni 
(adolescenţi cu vârste cuprinse între 15 – 
17 ani) este atrasă prin diverse mijloace 
spre consumul de astfel de substanţe, 
se ridică firesc mai multe întrebări: 
dacă un tânăr consumă în incinta şcolii sau are 
intenţia de a consuma, ce putem face noi în 
calitate de dascăli, psihologi şcolari, directori? 
dar dacă tânărul nostru elev ajunge 
la şcoală într-o stare euforică ce pare 
a fi cauzată de consum de substanţe? 
au dacă aflăm că urmează să consume? 
Sunt întrebări cu care poate, o parte 
dintre consilierii şcolari, profesorii şi 
profesorii diriginţi sau directorii de unităţi 
de învăţământ s-au confruntat deja. 
Fără a judeca sau a acuza, considerăm că 
„ignorarea problemei” sau „închide ochii, 
va trece” nu constituie soluţii potrivite şi 
care să conducă în final spre rezolvarea 

reprezintă un fenomen constant, există o 
serie de stereotipuri care împiedică adoptarea 
adevărului despre comunicare. Aceste 
mituri apar sub diverse forme, precum:

• „Toţi ştiu să comunice bine”
Comunicarea este prezentă în cazul tuturor, 
însă oamenii diferă în ceea ce priveşte 
succesul comunicării, ascultării şi vorbirii. 
Din acest motiv, abilităţile de comunicare 
trebuie adoptate şi avansate constant.
• „Comunicarea se bazează pe cuvinte”
Vorbirea, la majoritatea oamenilor 
reprezintă un sinonim pentru comunicare. 
Însă, trebuie să ştim că o parte semnificativă 
a comunicării se efectuează nonverbal, 
astfel încât mesajele se transmit prin 
mişcări, priviri, expresii faciale, etc.
• „Totul poate fi atins prin 
comunicare sau chiar nimic”
Există două opinii privind importanța 
comunicării. Prima este că totul se poate 
rezolva printr-o comunicare bună. Cea 
de-a doua este că nimic nu se poate 
atinge prin comunicare. Niciuna dintre 
aceste două opinii nu este în întregime 
adevărată. Având în vedere complexitatea 
comunicării, succesul acesteia depinde 
de mulți factori și de situația dată.
• „Comunicarea poate fi controlată”
Comunicarea nu este determinată doar de 
vorbire, ci și de gesturile noastre nonverbale 
pe care adesea nu le putem controla.
Cunoscând aceste mituri, calitatea procesului 
de comunicare poate fi imbunătățită, la nivelul 
unei singure persoane, dar și a unui colectiv.

Relația școală – familie 
în abordarea integrată 

adolescentului consumator de 
droguri

Profesor Beatrice Meluță

 Tinerii şi mai ales adolescenţii din 
zilele noastre sunt din ce în ce mai tentaţi 
să încerce experienţe cât mai diverse şi 
cât mai extreme, iar printre cele mai la 
îndemână, pentru mulţi dintre ei, sunt cele 
trăite în urma consumului de substanţe. 
 Dacă până la mijlocul anului 2008, 
consumul de droguri era, de cele mai multe 
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în plan cognitiv.
Exersarea funcţiilor intelectuale, 

în cazul acestor copii, este condiţionată nu 
numai de natura conţinuturilor propuse pentru 
a fi studiate şi asimilate, ci şi de modul în care 
sunt aduse la cunoştinţa elevilor, adică de 
metodele utilizate. Elevii supradotaţi sunt 
sensibili şi foarte pretenţioşi în legătură cu 
decizia profesorului de a utiliza o metodă 
sau alta. Ca metodologie preponderentă a 
activităţii cu supradotaţii, se recomandă 
învăţarea prin descoperire, utilizând 
problematizarea, studiul de caz independent, 
metoda proiectelor, învăţarea pe grupe mici 
şi omogene din punct de vedere aptitudinal, 
metode şi tehnici de stimulare a creativităţii.

Cu valenţe didactice deosebite, se 
pot folosi tehnici de cultivare a creativităţii, 
ca brainstormingul, metoda de analiză a 
problemei, metode de căutare şi evaluare 
a soluţiilor prin analiză, procedee bazate 
pe analogie, procedee de lichidare sau de 
actualizare a tuturor ideilor trecute, procedee 
euristice generale în care se încadrează: 
revizuirea ipotezelor, procedeul clasificării, 
al fuzionării a două teorii, al detaliilor, al 
dezordinii experimentale, al descoperirilor, 
al recodificării, al modelării, al diferenţierii, 
al emergenţei, al criticii ş.a.

Cercetător de seamă în domeniul 
creativităţii, Guilford a propus modelul 
factorial al inteligenţei, în care a divizat 
operaţiile mentale în cinci clase fundamentale, 
între care se situează gândirea divergentă. 
Aceasta se referă la abilitatea de a genera 
alternative, originale şi are trei caracteristici 
majore: fluenţă, flexibilitate si originalitate. 
În măsurarea creativităţii, se furnizează 
elevilor stimuli verbali sau picturali şi li se 
cere să furnizeze cât mai multe răspunsuri 
posibile, care sunt apreciate pe baza criteriilor 
de fluenţă, flexibilitate şi originalitate.

E.Landau situează între premisele 
învăţării creative: iniţiativa proprie, 
învăţarea independentă, redimensionarea 
conceptului de creativitate prin abandonarea 
prejudecăţilor de vârstă-performanţă, 
încrederea în sine, permisivitatea şi 
suportivitatea mediului, educaţia artistică.

E.P.Torrance consideră ca factori 
de blocaj ai creativităţii: orientarea asupra 
succesului, orientarea după colegii de 

situaţiilor de acest gen. 
 Pentru că, deseori, în spatele dorinţei 
necugetate a adolescenţilor de a trăi experienţe 
diverse, se află adevăratul pericol, acela al 
dependenţei de drog – o problemă gravă şi 
dificil de rezolvat ce consumă numeroase 
resurse atât din partea celui care doreşte să 
fie „altfel”, cât şi din partea celor care ajută 
şi sprijină consumatorul dependent.
 În concluzie, chiar dacă comunicarea 
este scrisă, orală, simboluri, etc., ea reprezintă 
un element vital în existența umană, iar 
acest lucru se poate observa zi de zi în orice 
activitate a fiecărui individ în parte, iar 
totodată, comunicarea este elementul care 
întreține o societate, prin complexele ei 
aspecte.

Strategii utilizate pentru 
educarea elevilor 

supradotaţi
Profesor Gigliola Ceunaş

Istoria modernă a educaţiei elevilor 
supradotaţi a început cu un studiu longitudinal 
al copiilor înzestraţi nativ realizat de Terman. 
S-a descoperit că aceştia au următoarele 
caracteristici: sunt mai bine adaptaţi ca adulţi, 
achiziţionează mai mult şi învaţă mai uşor, au 
mai multe hobby-uri, citesc mai multe cărţi, 
sunt mai sănătoşi. Perspectivele actuale îi 
consideră ca posedând abilităţi imense şi 
nevoi speciale. Renzulli, în 1986, utilizează 
trei criterii diferite pentru a defini aceşti 
subiecţi: abilitate peste medie, niveluri înalte 
de motivaţie şi responsabilitate; niveluri 
înalte de creativitate, observând că indivizii 
înzestraţi sunt nu numai deştepţi, ci şi creativi.

Elevii înzestraţi şi talentaţi nu sunt 
întotdeauna cei mai comozi elevi cu care să 
lucrezi, înzestrarea lor pune adesea cerinţe 
unice în faţa profesorilor, iar răspunsurile 
profesorilor pot adesea să facă din şcoală 
o experienţă plăcută sau neplăcută pentru 
aceşti elevi. Metodele de predare-învăţare-
evaluare trebuie selectate si combinate, în 
aşa fel încât să vizeze atât nivelul capacităţii 
intelectuale de rang superior, cât şi trăsăturile 
psihoindividuale. Aceasta va conduce la 
sporirea performanţelor elevilor supradotaţi 
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• educatorul să citească literatură de 
specialitate despre creativitate şi 
pedagogia creativităţii şi să lucreze 
cu alţi profesori şi specialişti care 
studiază şi apreciază creativitatea.

Un set de strategii care promovează 
interacţiunea colegială şi cooperarea pentru 
abordarea unor subiecte de studiu este 
învăţarea colaborativă. Copiii lucrează 
împreună pentru a atinge un obiectiv comun 
sau pentru a primi o recompensă comună. 
Ca modele de învăţare colaborativă, se pot 
enumera: gruparea eterogena aptitudinal, 
grupe mici de învăţare colaborativă în care 
profesorul să fie membru (coechipier), 
grupe de câte doi copii, în care fiecare 
monitorizează sau chiar predă celuilalt câte un 
subiect, grupe mai mari de copii care învaţă, 
ajutându-se reciproc, acelaşi subiect, învăţare 
colaborativă în grupe omogene aptitudinal. 
Se recomandă ca acest mod de învăţare să 
nu fie un substitut pentru programele şi 
serviciile specializate destinate copiilor 
înalt abilitaţi. Dacă şcoala adoptă învăţarea 
colaborativă, să aibă în vedere că modelele 
benefice pentru astfel de copii sunt cele 
care încurajează consultarea unor materiale 
sau subiecte de studiu superioare nivelului 
general al clasei. Modelele care permit 
armonizarea şi „pacificarea” relaţiilor dintre 
copii sunt preferabile pentru cei supradotaţi.

Literatura de specialitate notează 
faptul ca stresul este mai accentuat pentru 
copiii şi tinerii cu capacităţi înalte decât 
printre cei obişnuiţi. Principalele cauze se 
concretizează în câmpurile mai largi de 
conştientizare a propriului potenţial şi de 
senzitivitate excesivă care îi caracterizează, 
îi defavorizează în raport cu factorii de 
stres. De asemenea, copiii supradotaţi, 
aflaţi în copilăria mijlocie şi adolescenţă, 
nu au capacitatea de a-şi transforma şi 
domina mediul în care trăiesc, iar dezvoltarea 
personalităţii tinerilor supradotaţi este 
puternic amprentată de acţiunile de conturare 
şi consolidare a imaginii de sine, aflată într-o 
continuă schimbare.

Intensitatea trăirilor se regăseşte în 
toate segmentele vieţii lor fizice, sociale, 
afective şi intelectuale. Fragilitatea 
emoţională şi sensibilitatea excesivă îi 
împiedică să controleze episoadele prin care 

aceeaşi vârstă, interdicţia de a pune întrebări, 
accentua’ea stereotipurilor de sex-rol, 
etichetarea copiilor dotaţi ca fiind anormali, 
diferiţi sau caraghioşi, dihotomia muncă-joc.

În lucrarea „Curriculum diferenţiat şi 
personalizat”, 1998, Carmen Creţu recomandă 
pentru stimularea creativităţii:

• evitarea folosirii excesive a 
informaţiei verbele, utilizarea 
unei game variate de materiale 
informaţionale, abordarea diferitelor 
domenii (muzică, matematică, 
limbajul artelor, educaţie fizică);

• să se evite folosirea exclusivă a 
recompenselor verbale, întăririle 
concrete fiind mult mai 
bune pentru cei mai mulţi copii 
defavorizaţi;

• să se evite structurile supraîncărcate 
şi curricula cu trasee unice, să se 
pună întrebări care 
permit elevilor să urmărească propria 
lor logică în gândire;

• să fie evitate prejudecăţile în raport 
cu copiii nonconformişti şi cu cei 
care au modul lor 
specific de a efectua sarcinile 
propuse.

• să fie evitate sugestiile verbale sau 
nonverbale de genul: „modul meu 
de realizare a unui 
lucru este cel mai bun sau unicul”.

• să se stabilească un echilibru între 
sarcinile structurate (impuse în    
detaliu) şi sarcinile 
nestructurate, între studiul 
individual şi munca în echipe mici, 
între sarcinile convergente şi cele 
divergente.

• să fie permisă munca individuală şi 
acolo unde sarcinile sunt difici e.

• să se poarte discuţii cu elevii despre 
creativitate şi să fie ajutaţi să 
înţeleagă cum şi unde au 
fost originali, flexibili, independenţi.

• educatorul să îşi monitorizeze 
aşteptările şi să fie conştient de 
potenţialele efecte de halo, 
nejustificate şi deseori cu aşteptări 
iraţionale.

• să se recunoască natura 
multifuncţională a creativităţii.

53



trec şi pe care încearcă să le depăşească fără 
nici un ajutor, aşa cum îşi doresc. Relaţiile 
familiale sau în grupul de prieteni pe care 
şi le construiesc sunt esenţiale pentru ei 
şi pot fi investite, cu rol terapeutic, prin 
faptul că încearcă să-i protejeze de efectele 
clezechilibrante ale stresului cauzat de eşecuri 
şi subrealizare şcolară, de neacceparea lui de 
către societate, sau de privarea de afecţiune.

Ca sursă de stres poate fi amintită 
şi autoexprimarea creativă şi înăbuşirea 
resentimentelor provocate altora. Ei au nevoie 
de a li se respecta dorinţa de a fi creativi, 
caută căile de a dobândi succese şi aprecierea 
celorlalţi şi au tendinţa de a organiza şi 
domina sau de a fi excesiv de critici nu doar 
cu ei înşişi, ci şi cu cei mai puţin înzestraţi cu 
abilităţi creative. Stresul de a fi diferit de alţii 
se manifestă prin accentuarea sentimentului 
de neacceptare, de izolare, de singurătate. 
De asemenea, exigenţele transferate 
asupra copilului de către celelalte persoane 
este greu de suportat, prin discrepanţa 
dintre expectanţele exagerate ale mediului 
copilului şi capacitatea reală a acestuia.

Pentru a-şi construi mai uşor o carieră 
academică, copiii pot fi ajutaţi de consilieri 
psihopedagogici. Aceştia trebuie să comunice 
direct şi sincer, să le explice specificitatea 
excepţionalităţii lor intelectuale, să-i ajute 
să se cunoască mai bine, să-şi privească 
potenţialul intelectual ca pe un factor care 
le poate aduce multiple satisfacţii, să se 
accepte pe sine.  Comunicarea negativă sau 
lipsa ei, constatate în urma numeroaselor 
studii legate de stresul generat de mediul 
social se exprimă prin criticism, autocontrol 
exagerat, obsesiv chiar, atitudini eronate 
din partea adulţilor. Răspunsul copilului 
este intens şi foarte personal, ceea ce îl 
face să aprecieze mediul ca fiind negativ. 
Răspunsul negativ al copilului este alimentat 
de sentimente de tipul: „nu sunt luat în 
serios”, „nu sunt înţeles”, „mi-am pierdut 
controlul” şi se manifestă în mediul familial 
sau în grupul de colegi, în cel al prietenilor, 
adică acolo unde este cunoscut mai bine. 

Aceşti copii sunt predispuşi la 
riscuri multiple: riscul subrealizării şcolare 
la toate vârstele, al izolării si socializării 
dificile, riscul determinat de diferenţa 

dintre dezvoltarea cognitivă şi afectivă, 
riscul apariţiei unui sindrom depresiv, 
riscul inhibiţiei intelectuale etc. Cauza 
esenţială care îi determină pe supradotaţi să 
considere o povară propria excepţionalitate 
şi care îşi pune amprenta în sens negativ 
este dificultatea de a-şi găsi parteneri 
pe măsura dezvoltării lor intelectuale. 
Prin cursurile iniţiale şi postuniversitare 
de pedagogie, profesorii sunt pregătiţi să 
se ocupe de prototipul elevului standard, 
iar în faţa elevilor cu dificultăţi mentale 
şi a celor cu aptitudini intelectuale înalte 
sunt complet descoperiţi şi „paralizaţi”.

J.C.Terrassier a teoretizat 
conceptul de discronie prin care se relevă 
diferenţa dintre dezvoltarea cognitivă şi 
cea afectivă. Evoluţia discontinuă a vieţii 
cognitive şi emoţionale creează în mod 
paradoxal o dependenţă mai mult emoţională 
faţă de semenii săi. în acelaşi timp această 
nesincronizare generează inabilitate în 
sfera gesturilor. Competenţele motrice 
ajung mai târziu la nivelul celor intelectuale 
şi apar mari rupturi între formarea 
deprinderilor de scris şi a celor de citit, în 
viaţa copiilor precoce apare ca o ponstantă 
singurătatea. Complexitatea gândirii îi 
depărtează din ce în ce mai mult de semeni 
şi le atrage ostilităţi sub diferite forme. 
în familie, curiozitatea incomensurabilă, 
obiecţiile şi expectanţele acestor copii îi 
fac incomozi,- suprasolicitanţi, plictisitori 
pentru adulţii mai puţin răbdători, 
receptivi şi cultivaţi. în ambele cazuri 
se actualizează acelaşi sentiment al 
lipsei de înţelegere, al izolării de ceilalţi.
Explorările funcţionale şi cercetările 
terapeutice au relevat concluzii legate de 
etiologia suferinţei copiilor supradotaţi 
intelectual, pe care îi diferenţiază în două 
categorii ale căror performanţe reprezintă:
• „o consecinţă aleatoare 
a genelor parentale, care nu este 
generată de patologii particulare şi 
nu provoacă dificultăţi de integrare 
a personalităţii dacă au şansa de a 
întâlni parteneri la fel de evoluaţi;
• reacţie de apărare împotriva 
angoaselor, a dezechilibrelor emoţionale, 
a descompunerii personalităţii.”. În 
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furnizează un conţinut mai bogat şi diversificat 
prin intermediul strategiilor de suplimentare, 
sau trece dincolo de gradul normal al 
nivelului de muncă. Studiul efectuat 
asupra programelor accelerate arată că elevii 
supradotaţi depăşesc cu o clasă nivelul de 
achiziţie a celor neacceleraţi de aceeaşi vârstă 
şi inteligenţă. Nu s-au descoperit însă diferenţe 
în ceea ce priveşte atitudinea faţă de şcoală. 

Un rol important revine educatorului 
care, prin atitudini şi conduite dezirabile, 
poate menţine potenţialul intelectual în arii 
de performanţă cât mai înalte, în scopul 
valorizării maxime a acestuia. Aceste 
atitudini şi conduite trebuie concretizate în:
• Includerea elevilor cu 
capacităţi intelectuale înalte în 
asistenţa pedagogică diferenţiată;
• Centrarea obiectivelor cognitive 
nu pe materia de predat sau pe rezultatele 
testărilor, ci pe evoluţia cognitivă:
• Solicitarea specialiştilor în 
domeniu în scopul conştientizării, 
prevenirii şi tratării prin strategii 
psihopedagogice specializate a efectelor 
colaterale negative ale dotării intelectuale;
• Promovarea atitudinilor de 
acceptare, înţelegere, prietenie faţă de 
colegii cu capacităţi intelectuale şi interese 
cognitive deosebite şi diminuarea atitudinilor 
şi reacţiilor de suspiciune, invidie, ostilitate, 
persecuţie, respingere întâlnite în societate 
şi mai ales în microgrupurile de elevi.

Bibliografie:
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pentru învăţătorii, profesorii şi părinţii 
copiilor cu disponibilităţi aptitudinale 
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în psihopedagogia supradotaţilor,   Editura  
Fundaţiei „Humanitas”, Bucureşti, 2004.

cazul celor cuprinşi în a doua categorie, 
atitudinile de control permanent asupra 
mediului, stările depresive, evenimentele 
trăite interpretate defavorabil, ca persecuţii 
pot fi semne ale formării personalităţii 
psihotice sau a dizarmoniilor evolutive grave.

Fenomenul de inhibiţie intelectuală 
este caracteristic copiilor înalt abilitaţi 
şi uneori se asociază cu dificultăţile de 
socializare, ca forma de protecţie. Specialiştii 
diferenţiază două forme de inhibiţie 
intelectuală: pierderea definitivă a capacităţii 
înalte sau a potenţialului înalt şi pierderea 
momentană a capacităţii intelectuale 
performante, cu posibilitatea recuperării. 
Pentru moment copilul renunţă la manifestarea 
abilităţilor sale înalte, care, ca orice potenţial 
nefolosit nu este stimulat şi cu timpul dispare. 
Intervenţia terapeutică poate conduce 
la reinvestirea şi reutilizarea abilităţilor 
intelectuale. Esenţial pentru aceşti copii este 
să de adapteze la mediu, altfel sunt excluşi.

Adesea, la persoanele talentate se 
remarcă aspecte negative ale perfecţionismului 
cum ar fi: rigiditatea, sentimentul ruşinii şi 
al culpabilităţii, depresia, toate fiind factori 
de risc. Atitudinea hiperexigentă faţă de 
sine pune problema dacă tendinţele către 
perfecţionism trebuie încurajate sau frânate., 
deoarece pentru unii copii aceasta, alături de 
orientarea către succes constituie o sursă de 
energie benefică, de optimism, de adaptarea 
superioară. Pentru alţii, tendinţele către 
perfecţionism se asociază cu teamă sau chiar 
cu inhibiţie, teama de a aborda probleme 
mai complexe cu mare probabilitate de 
insucces în finalizarea lor. Grija excesivă a 
supradotaţilor pentru perfecţionism se poate 
transforma într-o obsesie şi poate împiedica 
realizările finale prin evitarea realizărilor 
parţiale mai modeste. în general, în ultimele 
situaţii, perfecţionismul nu este dublat de 
perseverenţă, ca o calitate a efortului voluntar 
caracterizată prin constanţă şi rezistenţa la 
obstacole. Prin analizarea profundă a acestui 
comportament se poate concepe o strategie 
de combatere a atitudinii perfecţioniste.

Programele pentru elevi supradotaţi 
şi talentaţi se fondează pe doua idei 
fundamentale: acceleraţia care permite 
elevilor să treacă prin programa academică de 
bază într-un ritm mai alert şi îmbogăţirea care 
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• desfăşurarea excursiei;
• evaluarea excursiei (la întoarcere fiecare 

grupă îşi definitivează materialul cules, 
îl prezintă în faţa colegilor şi se face 
evaluarea; se pot organiza expoziţii).

• avem în vedere: verificarea, selectarea, 
prelucrarea materialului cules şi 
valorificarea rezultatelor:

• păstrarea informaţiilor, ordonarea 
evenimentelor; compararea anumitor 
aspecte;

• conştientizarea anumite trăiri ale 
participanţilor;

• emiterea de concluzii și efectuarea unor 
aprecieri;  

• reconstituirea traseului pe zile, în funcţie 
de obiectivele urmărite; 

• adunarea materialelor culese şi analizarea 
lor în totalitate;

• revederea notiţelor și completarea, acolo 
unde e cazul, cu ajutorul întrebărilor;

• așezarea în ordine a eşantioanelor de 
roci, fructe, ramuri, frunze, insecte etc.;

• aranjarea fotografiilor sau vizionarea 
înregistrărilor;

Clasa a IV-a, Excursie tematică la Cetatea 
de Scaun a Sucevei
5 Octombrie 2022- Ziua Modnială a 
Educației

• vizionarea traseului marcat pe harta 
fizică cu o bandă colorată, marcându-
se punctele de lucru de pe parcursul 
excursiei;

•   ilustrarea cu o fotografie reprezentativă 
a obiectivelor principale, în funcţie de 
scopul urmărit;

Muzeul de etnografie Suceava

Excursiile școlare în 
învățământul primar

Prof. înv. primar Istrate-Ștefănescu Adriana

 Un mijloc didactic important în 
raport cu dezvoltarea cognitivă şi afectivă 
a copilului ce-i oferă acestuia oportunitatea 
de a observa, de a cerceta, de a cunoaște 
în mod direct o mare varietate de aspecte 
din mediul natural este excursia. Aceasta 
înlesnește educarea şi dezvoltarea simţului 
estetic, stârneşte dragostea pentru natură și 
respectul pentru frumusețile ei, stimulează 
curiozitatea şi spiritul de echipă al copiilor, 
aceştia păstrând în memorie unele momente 
ce pot fi de neuitat pentru ei pentru tot restul 
vieţii.
 Excursia didactică are ca scop:
• dezvoltarea spiritului de observaţie, 

formarea unor deprinderi (de orientare 
pe teren, schiţarea unor peisaje simple, 
alcătuirea unor scheme/desene);

• formarea deprinderii de a utiliza 
instrumente necesare cercetării terenului 
(busola);

• formarea deprinderii de a face scurte 
însemnări pe parcursul excursiei;

• formarea deprinderilor de a colecta, 
ambala şi transporta materialul adunat în 
excursie;

• formarea deprinderilor de a imortaliza pe 
peliculă imagini semnificative din punct 
de vedere geografic, istoric;

• lărgirea orizontului didactic, realizând 
legătura dintre teorie si practică.

• Etapele de care trebuie să ținem seama 
în organizarea/desfăşurarea excursiilor 
sunt:

• proiectarea excursiei (stabilirea traseului, 
stabilirea opririlor şi a locurilor de 
cazare, stabilirea obiectivelor, obţinerea 
aprobărilor necesare);

• pregătirea teoretică şi tehnică (pentru 
învăţător: studierea hărţii în vederea 
identificării obiectivelor pe teren, 
eventual deplasarea la faţa locului; 
pentru elevi: cunoaşterea planului, 
repartizarea sarcinilor individuale sau 
de grup, formarea grupelor de lucru, 
stabilirea  echipamentului);
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informativ al lecţiei are o arie mai vastă de 
cuprindere  a elementelor adiacente care 
definesc categoria de noţiuni propusă în studiu.
 Prin aceste acţiuni copiii dobândesc 
informaţii, îşi formează reprezentări, trăiesc 
experienţe de învăţare, de aceea, conţinutul 
trebuie ales cu grijă, bine corelat cu scopul şi 
obiectivele, perioada sa fie corespunzătoare 
unei bunei desfăşurări a activităţii. 

Aplicaţia Kahoot – un 
instrument util de evaluare

                                                                                 
Profesor Mihaela Lupu                                                                  

    Platforma Kahoot.it, poate fi utilizată 
la clasă, pentru orice disciplină de studiu, 
fiind o fereastră educaţională între 
tradiţie şi modernitate. Conţine teste 
la care elevii pot da răspunsurile de pe 
telefon, tabletă, laptop, calculator. Aceste 
dispozitive trebuie să aibă acces la internet.
De ce Kahoot?

• Centralizarea și stocarea 
rezultatelor;

• Îmbunătățirea calității actului de 
predare-învățare-evaluare;

• Climat de învăţare plăcut, relaxat, 
evitarea monotoniei;

• Favorizează individualizarea şi 
diferenţierea instruirii;

• Poate fi folosit oriunde, dar depinde 
de conexiunea la internet;

• Îmbunătăţirea abilităţilor digitale;
• Feed-back imediat pentru elev și 

profesor;
• Obiectivitatea evaluării rezultatelor;

Cum ?
• se accesează www.kahoot.it;
• crearea contului Sign up for 

free! unde se vor înregistra datele 
personale;

• comanda Quiz pentru crearea unui 
test căruia îi dăm un nume;

• prin opțiunea Ok, go! se trece la 
scrierea întrebărilor, apăsând, pentru 

• valorificarea materialului cules prin 
realizarea unor panouri informative 
sau panouri cu fotografii de grup ale 
elevilor cu scop ilustrativ şi educativ de 
popularizare a acţiunii pentru trezirea 
interesului copiilor pentru cunoaşterea 
patriei.

• Orice excursie constituie un mijloc 
important de călire a organismului şi de 
unitate a colectivului, concluzionând că 
pe teren, în comparaţie cu sala de curs, 
conţinutul informativ al lecţiei are o arie 
mai vastă de cuprindere  a elementelor 
adiacente care definesc categoria de 
noţiuni propusă în studiu.

 Pe toată durata excursiei trebuie fă-
cute înţelese legăturile cauză-efect între 
componentele mediului, prin popasuri cu 
scopul de a observa unele lucrări de de-
gradare a terenului  sau de poluare, obser-
varea deşeurilor menajere aruncate la în-
tâmplare în preajma apelor, în locurile de 
relaxare din păduri, în preajma localităţilor..
 

 Excursia școlară este una dintre 
cele mai interesante, plăcute si utile ac-
tivităţi extrașcolare, provocând contac-
tul direct cu mediul, aceasta însemnând o 
percepere activă a unor zone geografice, 
peisaje, acţionand direct asupra acestora.
valorificarea materialului cules prin rea-
lizarea unor panouri informative sau pa-
nouri cu fotografii de grup ale elevilor 
cu scop ilustrativ şi educativ de popula-
rizare a acţiunii pentru trezirea interesu-
lui copiilor pentru cunoaşterea patriei.
Orice excursie constituie un mijloc important 
de călire a organismului şi de unitate a 
colectivului, concluzionând că pe teren, 
în comparaţie cu sala de curs, conţinutul 
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• free! unde se vor înregistra datele 
personale;

• comanda Quiz pentru crearea unui 
test căruia îi dăm un nume;

• prin opțiunea Ok, go! se trece la 
scrierea întrebărilor, apăsând, pentru 
fiecare întrebare nouă opțiunea Add 
question. Varianta corectă de răspuns 
este marcată cu bifă. 

• Pot fi ataşate imagini, filmuleţe 
video;

• Save – întregul test e salvat şi publicat
• Play
• comanda Classic oferă acces 

individual tuturor elevilor, comanda 
Challenge pentru jocul în echipă;

• încărcarea testului va genera un cod 
(pin), format din 6-7 cifre. 

• elevii pot intra în aplicația Kahoot, 
introducând acest cod. 

• după opțiunea Enter, fiecare elev își 
va scrie propriul nume (Nickname);

• după opțiunea Ok, go! fiecare elev 
va fi înregistrat în joc și își va vedea 
numele; 

• cadrul didactic verifică dacă toți 
elevii sunt înscriși și pornește testul 
prin opțiunea Start. 

TikTok-realitatea de azi

Profesor Gabriela Trofin

 Astăzi auzim destul de des, copilul 
trebuie învățat să se exprime liber, să fie 
stăpân și sigur pe el, să fie dezinvolt. De ce? 
Pentru că trăim într-o lume a celor îndrăzneți. 
Și uite așa copiii, adolescenții și cam toată 
lumea vrea să se exprime, să-și dea cu părerea 
despre diverse lucruri, mai ales în mediul 
online. O aplicație potrivită pentru așa ceva 
este platforma TikTok. Aplicația TikTok, 
apărută în 2017, are astăzi peste un miliard 
de utilizatori. In 2019, mass-media a declarat 
că TikTok este a șaptea cea mai descărcată 
aplicație din ultimii 10 ani. TikTok este o 
alternativă la Youtube, Facebook, Twitter.

 Cu editorul video incorporat (destul 
de performant) se pot crea filmulețe scurte ce 
ulterior sunt distribuite. Scopul filmulețelor 
este: de a obține cât mai multe inimioare ♥, 
de a avea urmăritori și mai ales de a deveni 
virale. Dar ce fac TikTok-erii pentru a obține 
inimioare? În primul rând, creează videocli-
puri ce au conținut inedit. Trebuie spus că 
această rețea socială este folosită nu doar 
de copii sau adolescenți, ci de persoane cu 
vârste cuprinse între 13-80 ani aparținând 
diverselor categorii sociale și profesio-
nale. Aplicația este disponibilă în 39 limbi

 Conținuturile care „prind” pe 
TikTok sunt variate: filmulețe cu tipuri de 
antrenamente, duete, tutoriale diverse(dans, 
make-up, programare, gaming, experimente 
științifice, pictură), rețete culinare, cover-uri 
muzicale sau dans și lista poate continua. 
Mulți aleg să facă farse spre amuzamentul 
celor care îi urmăresc, alții să se prostească, 
alții tratează probleme serioase, alții 
acceptă provocări de la urmăritorii lor. 
 TikTok organizează filmulețele 
în hashtag-uri #( ex:  #forfun,  #training, 
# duets, #flowerprint). Pe pagina de 
Discovery sunt cele mai populare hashtag-
uri ale momentului.  Pentru că nu există 
doi utilizatori care să vadă același conținut 
în aceeași ordine și în același timp, 
întrebarea este: cum detectează algoritmul 
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ce preferințe are userul, cum generează feedul 
(un feed este un flux de conținut ce apare 
în blocuri, cu aspect similar, care se succed 
repetitiv)? Contează ce video-uri urmărești, 
ce clipuri redirectionezi, ce conținuturi te 
interesează, eventual ce conturi urmărești, 
cui îi dai o inimioară, un comentariu.  De 
asemenea, dacă clipul este urmărit până la 
final, înseamnă că subiectul te interesează 
și astfel algoritmul TikTok „învață” și îți 
recomandă conținut bazat pe #videoclipurilor, 
pe titlul lor. Algoritmul ține cont și de 
videoclipurile care nu sunt pe placul user-ului.
 Pentru optimizarea performanțelor, 
algoritmul TikTok folosește setări ale 
dispozitivului dar și setări ale contului. 
Unele dintre aceste setări sunt: tipul device-
ului (telefonului mobil), preferința de limbă, 
preferința de țară, categoriile de interes ale 
user-ului. Creatorul de film pe TikTok trebuie 
să “prindă” spectatorul din primele secunde, 
astfel încât acesta să nu dorească să deruleze 
și să treacă la următorul clip.  Astfel, un 
film postat nu trebuie să aibă o introducere 
lungă și plictisitoare. Atenția trebuie captată 
rapid. Filmările pot fi realizate cu telefonul 
lumina să fie potrivită, microfonul sa fie bun. 
Filmarea să fie, de preferat, în format vertical 
9:16, pentru că ocupă mai mult spațiu pe ecran 
iar rata de vizionare este cu 25% mai mare. 
Sunetul ales pentru fundal asigură, uneori, 
succesul/insuccesul unui clip. Statistic s-a 
demonstrat că melodiile cu ritm rapid aduc o 
rată mai mare de vizionare. În unele clipuri 
se inserează  texte. La acestea importante 
sunt efectele aplicate textului. Algoritmul 
TikTok-ului este conceput astfel încât să țină 
cont și de comentariile la clipuri. Deasemenea 
oferă creatorului de conținut posibilitatea 
de a integra momente din conținuturile altor 
clipuri(altor TikTok-eri), în propriul clip. 
Cele mai frecvente asemenea abordări sunt 
în cadrul duetelor. Un user realizează un duet 
cu un alt user, comentând în timp real alături 

cu un alt user, comentând în timp real alături 
de cel care a creat clipul în varianta originală.
TikTok, este o formă de exprimare 
preponderent vizuală. Oameni obișnuți 
se exprimă liber, devin amuzanți (sau cel 
puțin așa se cred ei), emoționați,  moraliști, 
pricepuți în orice. Pe baza dreptului liber la 
exprimare, unii sunt chiar tupeiști și vulgari. 
Limbajul folosit de aceștia este format din 
cel mult 100 de cuvinte, dintre care 20% 
sunt înjurături, obscenitățile fiind folosite 
indiferent de țara de origine. Trist este faptul 
că adolescenții preiau din comportamentele 
“cool” promovate in online, înjură pentru că 
așa este în trend iar stilul vestimentar adoptat 
este cel promovat pe rețelele sociale și care, de 
cele mai multe ori, nu are legătură cu eleganța. 
 Deși a fost conceput astfel încăt să 
ofere siguranță in mediul online, să stimuleze 
creativitatea și amuzamentul,  TikTok este 
un amestec de filmulețe ce au conținut 
valoros, cu filmulețe ce promovează în multe 
cazuri prostia, incultura, limbajul obscen 
și manifestările neadecvate și care au, din 
păcate, o pondere din ce în ce mai mare.  
care să-i ferească de influențe nedorite.
 Partea bună este că înveți și te distrezi 
jucându-te cu editarea video, înveți lucruri noi 
urmărind anumite tutoriale, interacționezi cu 
alți oameni prin realizarea unor clipuri, partea 
rea este legată de zecile de ore petrecute pe 
aplicație (uneori inutil) și de faptul ca utilizarea 
excesivă a TikTok-ului dă dependență. 
Selectarea conținutului urmărit este, de 
departe, principala problemă a copiilor și 
adolescenților. Acesta este motivul pentru care 
adulții au un rol foarte important în educarea 
copiilor și în formarea la aceștia a unor filtre 
care să-i ferească de influențe nedorite.
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La música en la enseñanza de 
ELE en la era digital

Profesor Daniela Roșioru

 Incluso desde la antigüedad, las 
personas han sido conscientes de los 
beneficios de la música, en todos los campos 
del conocimiento. Por ejemplo, en medicina 
la música se utiliza para liberar el estrés y el 
nerviosismo y con su ayuda se curan algunos 
trastornos como la dislexia, la digrafía o la 
tartamudez. „La música ambiental es muy 
popular ahora, ya sea en la consulta del dentista 
para relajarnos o en los centros comerciales 
para animarnos a comprar. Los cirujanos 
cardíacos ahora usan música para relajar a los 
equipos de operaciones durante intervenciones 
largas y estresantes. En un hospital de 
Londres, las mujeres pueden escuchar 
música durante el parto para relajarse”. 
 Cuando se habla de canciones, „nadie 
sabe porqué son poderosas, pero todos saben 
desde un punto de vista personal que lo son” , ya 
que encarnan tanto el poder de la música como 
el poder de las letras. Cuando escuchamos 
una buena pieza musical, es conmovedora y la 
letra y las palabras de la letra vienen a nuestra 
mente y nos arrastran a su mundo. „Capta 
nuestra imaginación, emociones e intelecto 
con igual fuerza, independientemente 
de nuestros antecedentes lingüísticos”.
 Uno de los mayores problemas a los 
que se enfrentan los profesores cuando enseñan 
una lengua extranjera es mantener vivo el 
interés de los alumnos tanto como sea posible 
durante la clase. Es por ello que los docentes 
deben ser muy creativos en las técnicas y 
estrategias que utilizan. Lo que hace que la 
música sea un método de enseñanza adecuado 

música sea uno de los mejores y más 
motivadores recursos de la clase, sin importar 
la edad y los antecedentes de los estudiantes.
Una de las ventajas de utilizar actividades 
musicales en la enseñanza del español es su 
flexibilidad. Se pueden utilizar para una gran 
cantidad de objetivos y hay muchas razones 
por las que se pueden considerar valiosas 
herramientas pedagógicas. La ventaja final 
puede ser que son divertidos. El disfrute es un 
aspecto clave en la enseñanza de un idioma, 
algo que los profesores suelen omitir, y las 
canciones y los juegos pueden generar interés 
en la rutina de la clase y, al mismo tiempo, 
aumentar la motivación de los estudiantes.
 Está científicamente comprobado 
que los estudiantes pueden aburrirse si 
escuchan repetidamente una narración 
o un diálogo tratando de comprender el 
significado de nuevas palabras o expresiones 
del contexto. A cambio, la acción repetida de 
escuchar una canción puede parecer menos 
monótona por el ritmo y la musicalidad.
¨Las canciones fueron escritas para el público 
nativo y, por eso, muchas veces, nos permiten 
conocer elementos de la vida cotidiana, 
bien como la cultura del país en el que ella 
se originó u otros contenidos diversificados 
e interrelacionados, no solo culturales, 
sino también sociales o históricos. Ellas 
despiertan el interés de los alumnos pues los 
posibilitan expresar emociones y reacciones 
individuales y colectivas a respecto de 
las situaciones presentadas, que muchas 
veces reflejan situaciones que el estudiante 
identifica en su propia cultura (romances, vida 
familiar, problemas sociales, entre otros).¨
 En cuanto a las habilidades del habla, 
a los niños les gusta aprender a producir 
nuevos sonidos y esto necesita práctica. Las 
canciones pueden permitir a los estudiantes 

V. Limbi străine
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También tienen un ritmo natural y un sonido 
recurrente que es similar a las estructuras de 
acento en el idioma español. Estas estructuras 
hacen que las canciones sean útiles para 
enseñar ritmo, acentuación, pronunciación.
 El uso de actividades musicales puede 
representar una oportunidad de una mejor 
comprensión de la cultura hispánica. Muchos 
investigadores creen que la música refleja la 
cultura, lo que significa que el lenguaje y la 
música están „entretejidos” en las canciones 
para comunicar la realidad cultural de una 
manera única. Aunque esto es muy probable 
con estudiantes mayores, a los más pequeños 
se les ofrece la oportunidad de aprender sobre 
la temporada o eventos históricos de la cultura 
hispana a través de actividades musicales.
Ya se conoce que para aprender una lengua, 
los estudiantes deben estar en contacto con 
su uso original y efectivo. Las canciones 
pueden ayudar a los aprendices a desarrollar, 
además del vocabulario y de la gramática, 
la pronunciación, la comprensión auditiva, 
la memorización, el conocimiento de los 
aspectos culturales de la lengua meta; 
bien como favorecer a los alumnos en la 
adquisición del léxico en su propio ritmo.
Cada vez es mayor la presencia de la 
música cantada en español, que cuenta ¨con 
una presencia masiva en los medios de 
comunicación¨ 4, incluida la Red.  En el siglo 
XXI, la música española y en español disfruta 
de un gran éxito y, sobre todo difusión, 
especialmente en los países en los que el 
español no es lengua oficial (Rumania incluida).
Este éxito de la música en español coincide 
con la importante presencia del español en 
el Internet, siendo la tercera lengua más 
usada en la Red después del inglés y el 
chino y la cuarta lengua en lo que se refiere 
a demanda de documentos en Internet.
La música y las canciones como recurso 
didáctico en la enseñanza de Español 
como Lengua Extranjera están teniendo 

un interés creciente en la actualidad, lo cual se 
refleja en las cada vez más numerosas propuestas 
que encontramos tanto en manuales como 
en artículos, páginas web, etc.  El potencial 
didáctico que ofrece este material no suele 
aprovecharse lo suficientemente, reduciéndose 
su explotación en la mayoría de los casos a 
trabajar cuestiones gramaticales, y en menor 
medida vocabulario y elementos culturales.
Además de los materiales impresos 
(últimamente, en los manuales, guías 
didácticas y libros de actividades se explotan 
las canciones para la enseñanza de ELE) 
debemos destacar el número creciente de 
explotaciones didácticas de canciones para 
aprender español disponible en Internet, tanto 
en blogs de profesores como  en páginas web 
dedicadas a profesores de ELE.  Por ejemplo, 
en FORMESPA (http://formespa.rediris.es) 
cada material didáctico está acompañado 
de una breve descripción (están centrados 
principalmente en gramática, vocabulario 
y comprensión auditiva).  Entre los blogs, 
el ProfeDeEle ha ganado el 3er Concurso 
de Blogs, en 2014, para la promoción del 
español y la cultura hispánica en la categoría 
de educación.  Por otra parte, existen recursos 
muy útiles y divertidos para aprender idiomas 
a través de la música, como  Lyriccsgaps.
En suma, enseñar una lengua con canciones 
es transmitir un mundo de sensaciones y 
emociones, criando en el aula un ambiente 
agradable y confortable, despertando en 
nuestros alumnos tanto la participación 
voluntaria como la integración y formación 
de verdaderos equipos. Ellas podrán ser  
oídas y cantadas a todo momento, mostrando 
a nuestros alumnos que están a su alcance 
un universo de posibilidades a descubrir.
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 Coco
Revisión de una película 

inolvidable
 de Arina Elena Balan, a XI-a D

Coordinada por la profesora Daniela Roșioru

 Coco es una de las mejores pelícu-
las animadas, dónde el personaje principal 
es un joven llamado Miguel Rodríguez que 
anhela cantar y tocar la guitarra al igual que 
su héroe estrella de cine, Ernesto de la Cruz. 
Pero hay un problema: generaciones antes, 
el corazón de su tatarabuela se rompió cu-
ando su esposo músico la abandonó, y desde 
entonces ha prohibido a toda la familia dis-
frutar o tocar música. Miguel no puede so-
portar la restricción, pero cuando roba una 
guitarra de la tumba de su ídolo, se ve trans-
portado a la Tierra de los Muertos. Y aunque 
los esqueletos que lo rodean allí son notable-
mente amigables, siguen siendo esqueletos. 

Miguel descubre que no puede llegar a casa a 
menos que encuentre a un miembro (fallecido) 
de su familia para que le dé una bendición, por lo 
que luego se une al hombre muerto y holgazán 
Héctor para encontrar a su antepasado desapa-
recido y llegar a casa, pero en el viaje para en-
contrar el pariente desaparecido hay un trama-
do que cambia todo para Miguel y su familia.

¿Por qué es Coco tan especial? Coco no es 
una película simple. En realidad, son tantos 
los ejes temáticos que aborda que uno podría 
perderse en un mar de cavilaciones. Lo que 
ocurre con esta película es que confronta dos 
valores: la familia y la vocación, y cómo las 
fronteras impactan a los dos. El conflicto en 
la película proviene de no poder cruzar; la 
resolución es que el amor te empuja hacia el 
otro lado. La tesis de la película es que las 
familias deben estar juntas. Y por eso creo 
que Coco también tiene unas raíces políti-
cas sobre las acciones contra los inmigran-
tes que tuvo el ex presidente Donald Trump.

Considerándolo todo, creo que Coco es una 
película encantadora, sin importar la edad.
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VI. Creații literare
Pieri și ultima petală

Teodora Prisacaru, 
clasa a VIII-a B

 Uneori, prietenia rodește, crește, în-
tocmai unui fruct. Are un gust incredibil, un 
parfum seducător, dă în pârg, dacă aceas-
ta nu este lăsată doar să se coacă bine, ci o 
îngrijești și faci tot posibilul ca să o prote-
jezi de cei care încearcă să o otrăvească.
Mi-am îndreptat privirea spre ea, o fetiță 
cu ochii atât de frumoși, în care puteam 
să văd acea puritate a verdelui smarald, 
cu obrajii rozalii și pistrui bine conturați 
în zona pomeților, cu un zâmbet cald, 
sincer, pe care mi-l oferea întotdeauna.
Buzele sale încercau să rostească ceva. 
A ezitat, dar într-un sfârșit a spus:
 - Dar dacă fructul este otrăvit, din 
greșeală, de către cel care l-a plan-
tat? Și dacă nu are grijă de fruct?
     După un scurt moment de tăcere, am răspuns:
- Ei bine, dacă într-o prietenie cealaltă 
persoană îți face rău, atunci, trebuie să 
discutați despre lucrurile care te-au supărat. 
Iar dacă prietenul continuă să facă acele lu-
cruri care îți provoacă o stare neplăcută, 
adică să otrăvească în continuare fructul, tu 
nu îl poți opri și tot ceea ce poți face este să 
te îndepărtezi de el. Să nu muști niciodată 
din fruct, crezând că este gustos! Înțelegi?
 Fără să scoată vreo vorbă, m-a luat 
de mână și m-a tras spre ea. Am urmat-
o în pasul alert până când am ajuns la ban-
ca pe care își proptise ghiozdanul plin cu 
cărți. A deschis buzunarul lateral și din el 
a scos o fotografie pe care mi-a întins-o. 
Am luat-o și am ținut-o în palmă în timp 
ce m-am așezat pe vine. Apoi, fetița a zis:

Înseamnă că este o prietenă bună, nu-i așa?
- Da, da, așa este.
- Acum e rândul tău. Arată-mi o poză cu 
prietena ta!
 Luată prin surprindere, am scos tele-
fonul din buzunar și am deschis galeria sperând 
că voi găsi o fotografie cu ușurință. I-am în-
dreptat ecranul astfel încât să o poată vedea 
clar, iar după ce a analizat-o, m-a întrebat:
- Și tu crezi că ea ți-ar face vreun rău?
Atunci, totul înghețase înăuntrul meu, su-
fletul, mintea, vorbele. Am mascat ceea ce 
simțeam cu adevărat cu ajutorul unui zâm-
bet pe care adesea îl schițam în colțul gurii 
în astfel de momente. Știam că răspunsul era 
un da, un da pe care chiar voiam să îl răstesc 
cu toată puterea pe care o aveam. Dar nu 
găseam curajul să fiu sinceră. Prietenia nu 
este un drum cu sens unic și nu există doar 
atunci când ai nevoie de ea. Cu toate că știam 
ceea ce aveam de făcut, preferam să mă agăț 
de amintirile și momentele frumoase pe care 
le trăisem. Zidul încrederii fusese spart și 
cărămizile căzuseră rând pe rând. Da, mi-ar 
face rău. Da, răul era deja făcut și totuși am 
ales să arăt acea poză și răspunsul meu a fost:
- Poate că nu, poate că da...
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Ale sufletului șoapte
Teodora Prisacaru, 

clasa a VIII-a B
  
 Prieteni? Ce sunt prietenii? Sunt acele 
persoane pe care le vezi zilnic? Sau poate acelea 
care nu te judecă niciodată, care nu îți atrag 
atenția atunci când alegi drumul primejdios și 
care văd capcana înainte și îți spun să continui 
să mergi? Oprește-te! Șterge, șterge totul!
- Nu pot, ea este încă aici.
- Oare chiar este?
- Da, uite-o chiar aici, lângă 
mine, la fel ca întotdeauna. Stai 
puțin, a dispărut? Dar cum, când?
- Acum câteva luni, cred că atunci când 
te-a mințit. Și cât ai plans când ai văzut că 
ți-a trădat încerderea, când ai căzut și nu 
era acolo să te ridice, când erai tristă, dar 
ea nu te înțelegea și râdea, râdea crezând 
că un zâmbet fals te va ajuta. Voia să fie 
ca și tine, voia să aibă ce ai tu, mai știi?
- Vrei să spui că am pierdut-o? Eu mi-am 
pierdut cea mai bună prietenă? Minți, minți!
- Nu, tu nu ai pierdut-o, ci ea te-a pierdut. 
Tu însă, te-ai pierdut pe tine încercând 
să repari un lucru ce nu putea fi reparat.
- Și încă ne mai doare?
  - Dacă n-ar durea, n-am mai fi triști. 
Dacă n-ar durea, tu ai fi ales să o lași 
să plece și totuși încă îi ești alături. De 
ce te minți?  De ce nu renunți și tu?
- Pentru că atunci când numești un om 
prietenul tău, nu îi faci rău, nu îl trădezi, 
nu îl lași să se întrebe cu ce a greșit față 
de tine, ci îi vorbești sincer. Iar eu încerc 
să fiu o prietenă bună, dar încă nu pot să 
transform emoțiile în cuvinte. Mai ții minte 
când ni s-a spus: „Prietenia este prea rară ca 
să merite să îți asumi riscul să o distrugi.”?
     Rămâi!  Nu, nu, pleacă!  Nu pot,  ea este 

Perspectivă.1
Sânziana Popoveniuc,

 clasa a VIII-a B

 Încă o zi din viața mea monotonă. 
Nimic nu este nou. Niciodată. Fiecare floare 
are aceeași culoare și același parfum după 
câțiva ani, și în niciun caz nu pot compensa 
pentru furtul unei vieți trăite volnic. Stau în 
fața oamenilor ce mă privesc stăruitor. Când 
eram mai mic, asta mă tulbura, dar m-am 
obișnuit. Pe unii i-am recunoscut și i-am salutat 
cu trompa. Câțiva s-au împleticit în spate cu 
pași temători iar ceilalți au râs și m-au salutat 
înapoi. Niște copii mai mari aveau un briceag 
și au încercat să îmi taie piele deja bătătorită 
în momentul în care m-am lăsat mângâiat de 
o fetiță cu codițe blonde, împletite care își 
sărbătorea ziua de 7 ani. Confuz și furios, 
m-am retras și am rămas acolo. Oamenii sunt 
bizari. Toată vara stau in arșița asta doar ca 
ei să se poată amuza pe simplul fapt că exist, 
obligat să renunț la libertate pentru distracția 
lor, iar ei asta fac? Mă rog. Nu e ca și cum 
ar fi prima oară. Mă calmez, iau un bidon de 
plastic aruncat de cineva mai devreme si îl 
arunc peste gardul zimțat ce mă înconjoară. În 
cealaltă parte, un băiat de vreo 10 ani îl prinde.
- Haha, ți-am zis eu că o sa îl prind! îi 
spun celui mai bun prieten de-al meu 
după ce prind bidonul aruncat de elefant.
 -  Da, da – zice el-... Care e faza cu animalele 
astea? Mi se pare că mai mult sunt chinuite. 
De ce nu le pot lăsa alături de familiile lor?
- Nu știu, și nici nu mă interesează. 
Și așa nu putem schimba nimic.
El se apropie de cușcă și se uită la creatura 
care a adormit ceva mai departe. În ochii 
lui se putea citi mâhnire, acel fel combinat 
cu compasiunea pe care nu l-am văzut 
simțind-o față de o persoană vreodată. Nu 
înțeleg ce l-a apucat. E doar un animal, nu e 
ca și cum ar avea sentimente ca noi, oamenii.
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Anais era prietena mea încă de la grădiniță. 
Când părinții mei m-au lăsat de izebliște, a 
fost acolo. Când am găsit o nouă familie, a fost 
acolo. Chiar și când eram certate și nu vorbeam, 
era acolo. Prezentă, poate nu cu gândul, dar cu 
sufletul. Preferam să mă închid în mine, aveam 
o atitudine stoică, dar azi, azi a fost diferit. Îmi 
dădeam seama că, fiind mereu alături de mine, 
o trăgeam în jos, suferea cu mine. Merita 
măcar să știe ce se întâmplă, așa că i-am spus 
tot. Am plâns, am râs, mi s-a făcut foame, sete 
și frică, apoi m-am calmat, urmând ca toate 
acestea să revină. I-am explicat, mai elaborat 
următoarele. Cea mai mare problemă a fost 
mereu cum arăt: Cearcăne sub ochii albaștri 
cu tente roșii ca pânzele din jurul lor, coșuri, 
puncte negre, păr încâlcit, ondulat, genul de 
păr care necesita prea multă atenție, și mai 
multă energie dedicată acestuia decât aveam, 
iar privirea-mi era îndreptată în jos, veșnic 
în jos. Fiecare secundă petrecută singură 
era un calvar, pentru că aveam timp să mă 
gândesc. La mine, la ceilalți, la perfecțiunea 
lor prefacută, dar cui îi păsa că era prefăcută, 
atât timp cât, la exterior, erau perfecți? Ea m-a 
ascultat, cu aceeași privire compătimitoare 
pe care nu o meritam. Și după mi-a spus ceva 
ce nu voi uita niciodată. Bine, totuși, poate 
că voi uita cuvintele, dar nu modul în care 
m-au făcut să mă simt, și a fost prima dată 
când am putut spune asta într-un mod pozitiv.
 - Nici nu știu cum pot să îți zic toate 

lucrurile pe care aș vrea să le înțelegeți...
Ei nu îți înțeleg frumusețea, cum, văd 
că nu o înțelegi nici tu. Nu te poți vedea 
când râzi, când ești entuziasmată asupra 
unei picturi de-ale tale, când visezi în 
timpul orelor, când primești cea mai 
mare notă din clasă sau ceva ce ți-ai 
dorit pentru mult timp. Cauți oglinda 
doar când vrei să vezi ceva diferit, și de 
fiecare dată când te uiți, indiferent ce 
vezi, e în reflexul tău să fii dezamăgită. 

- Hai să mergem să ne luăm un suc! îi 
spun, sperând să îi schimb starea de spirit.
 - Bine, spune, și plecăm.

Perspectivă.2

Sânziana Popoveniuc, clasa a VIII-a

 Stau în fața oglinzii din baie, lacrimi 
grele căzând de-a lungul obrazului meu plin 
de coșuri. Ochii roșii cu cearcăne bine con-
turate se uitau în ai mei, dar nu recunoșteam 
persoana ce stătea în fața mea. Era vizibil 
nefericită și obosită. Rezultatul orelor petre-
cute pe telefon, al nopților petrecute plângând, 
a unei supernove stinse fără a avea șansa de a 
mai străluci vreodată. Voiam să zbier până mi 
s-ar fi rupt corzile vocale și apoi să nu mai 
vorbesc vreodată. Dar nu puteam. Așa că mi-
am șters lacrimile și am plecat la școală, nu 
voit, dar neavând de ales. Înaintam cu pași 
lenți, nesiguri, înercand să nu mă gândesc 
prea departe. Acum mă îndrept spre școală. 
Acum deschid ușa. Acum pătrund în coridor. 
Acum simt ochii tuturor atintiți asupra mea, 
acum mă panichez, acum îmi doresc să nu fi 
ieșit deloc afară. Acum mă opresc să analizez 
situația, inspir, expir, și îmi dau seama că nu 
există niciun motiv rațional pentru care să mă 
tem. Dar rațiunea niciodată nu a fost punctul 
meu forte. De la început. Intru în școală, în 
clasă, nimic neobișnuit încă, nici măcar frica 
mea inexplicabila care părea că mă face să mă 
cufund și mai adânc pe zi ce trece. Privirea 
lui Anais poposește asupra mea iar de la ochii 
larg deschiși și un zâmbet pe măsura își lăsă 
sprâncenele în jos și zâmbetul îi păli, dar o 
sclipire pe care nu o înțelegeam îi lumină fața. 
Se grăbi spre mine și a început interogatoriul.
 - Ești bine? Ai mâncat? Cât ai dormit azi 

noapte?
 - Da. Da. Nu știu.
 - Se uită la mine, nemulțumită de răspunsul 
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Chiar și noaptea. Înainte să adorm, îmi 
place să îmi strecor privirea printre jocul 
violaceu-indigo al perdelei, să găsesc firul 
de lumină al felinarului, martorul tuturor 
nopților mele pendulând între somn și strajă, 
să îl cuprind și apoi să las curgerea clipelor 
să îl prefacă, treptat, în fir de ploaie, fir 
de mătase, fir de visare.    
 Dar, de data asta, firul de lumină, 
neînduplecat rugăminților mele, crește și tot 
crește până îmi inundă ochii și, cu încăpățânare, 
tot încearcă să mă deștepte înainte să-mi fi 
lăsat măcar o fărâmă de tihnă. Mă provoacă să 
îi întorc spatele. Chiar asta și fac. Cu privirea 
agățată de albul cu irizări vineții al peretelui, 
îmi încep strădania ritualică de a cădea pradă 
somnului. Îmi chem amintirile. Să fie despre 
o călătorie? Nu, la asta m-am gândit aseară... 
Să fie despre… Sau despre… Să fie despre 
cartea de pe noptieră? Da, asta e! Așa, până la 
capitolul șase din douăzeci, la care am ajuns 
de dimineață sau... poate pe la prânz..., nu se 
știa încă unde era cadavrul lui Miss Thompson 
și... Nu, nu e bine! Am citit, cu ceva vreme 
în urmă, un studiu (așa îmi place să numesc 
sumarele articole de pe internet ca să îmi dau 
impresia că sunt în rând cu intelectualitatea 
informată) care spunea că nu e recomandat să 
citești cărți polițiste sau de aventuri înainte de 
culcare. Te agită cumplit. Îți pot provoca stări 
de anxietate, îți accelerează ritmul cardiac, 
îți dau senzație de vertij, dureri de cap. 
 Și, uite-așa, din una-n alta, nici nu știi 
cum te trezești pe marginea pervazului, într-o 
tentativă de suicid. Nereușită de altfel, căci, în 
starea de semiveghe, e posibil să uiți că abia 
te-ai mutat, de la etajul patru, la unu. Deh, nu 
mai ești nici tu prea tânără... Noroc că tinereii 
aceia, cei care dădeau muzica la maxim și 
făceau aniversări cu zeci de invitați în două 
camere și pe casa scării, au găsit de lucru la un 
cuplu de pensionari din Italia și au vândut. Un 
chilipir, așa de grăbiți erau. Doamne, câte îți 

peisaj, să fii ca orice fată pe care o consideri 
frumoasă, și e absolut ridicol, pentru că ți-
ai pierdut dorința de a fii tu insăți. Cei ce nu 
înțeleg individualitatea ta, splendoarea ta pură, 
neinfluențată de trend-uri și prejudecăți, având 
ură față de diferențele atât de normale, orice 
ar însemna acest cuvânt. ,,Wir sind gewohnt 
dass die Menschen vernhöhnen was sie nicht 
verstehen’’ a spus Goethe. Suntem obișnuiți ca 
oamenii să își bată joc de ceea ce nu înțeleg.
 Ar fi vrut să spună mai multe, dar a 
fost suficient pentru mine, căci am uitat de 
școală și am început să alerg spre casă. O stare 
nouă m-a încercat. Era aceeași casă, aceeași 
încăpere, aceeași oglindă, dar nu mă simțeam 
ca același om față de acum o oră. Aproape că 
nu îmi venea să cred. Străluceam. În oglindă 
vedeam o fată care avea o întreagă călătorie 
în față, în care se va descoperi pe sine. Va 
începe să fie mai indulgentă, și să se înțeleagă, 
iar acea oglindă nu iși mai avea rostul. Ce 
conta modul în care arătam, dacă mă simțeam 
confortabil în pielea mea? Și începeam să mă 
simt din ce în ce mai confortabil. Urma să fiu 
puternică, invincibilă și, cel mai important, 
fericită. Într-un discurs de o oră, Anais a 
ridicat o epavă scufundată acum 15 ani. 
 Aceea a fost ziua în care am invățat că cine are 
un prieten bun nu mai are nevoie de o oglindă.

Ars Pandemica sau cioburi de 
vid

ELUCUBRAȚII

Cristina Frânculescu, 
Profesor de limba engleză

 „În intervalul orar 22 - 6, este interzisă 
părăsirea domiciliului sau a incintei în care vă 
aflați! Pentru siguranța voastră și a celorlalți, 
rămâneți în case!” Închid ochii și încerc să 
adorm. „Așa e corect, așa trebuie să fac!”, 
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de paisprezece centimetri în lungime și vreo 
opt în lățime. Mă rog, ce știu eu? Niciodată 
n-am fost prea bună la matematică. Dar asta 
e groasă-groasă. Special am ales una cu multe 
capitole. Ce, n-am eu ambiție să termin două 
sute de pagini? Format mic, tipăritură mare. 
Mda, dar eu doar rememorez niște scene. Poate 
că n-ar fi rău să încep să citesc. Așa termin mai 
repede și mă pot recompensa mai devreme 
pentru depășirea recordului personal de o sută 
cincizeci de pagini! Și unde mai pui că asta o 
să-mi crească stima de mine, o să îmi confere 
siguranță, controlul emoțiilor.    
Da, mă întorc alt om la serviciu! Toți vor veni 
dărâmați psihic, cu ochii afundați în orbite 
și pupilele decolorate de atâta slujbă online, 
cu umeri aduși și burți gelatinoase. Doar eu 
radioasă, toată numai zâmbet, cu licărire, cu 
sclipire. Să-i vezi ce-or să se mai mire. Toți 
or să vrea să lucreze cu mine sau măcar să 
mi se adreseze. Se vor mulțumi chiar și cu 
un zâmbet sau o privire aruncată peste umăr. 
Unii, mai îndrăzneți, îmi vor cere voie să mă 
atingă. Ei, atunci să vezi răzbunarea mea: “Ce, 
ai uitat atunci, când cu..., la..., pentru...??” Sau 
mai bine nu! Eu sunt mai presus de orgolii 
mărunte, de șicane ieftine, de contingent. Le 
voi acorda iertarea mea, le voi permite să mă 
salute, să mă gratuleze. Dar de la o distanță 
de minim un metru! Protecția e protecție!
Întind mâna către locul de pe noptieră unde 
știu că am lăsat cartea, bâjbâi cu vârfurile 
crăpate ale degetelor (offf, iar am uitat să 
schimb detergentul de vase, mi-a distrus 
bunătate de mânuțe. Aaa, și mai e și treaba 
asta cu închiderea saloanelor de înfrumusețare 
- cum îmi mai îngrijesc eu unghiuțele mele de 
o sută cincizeci de lei la două săptămâni?) 
Ușor, mai spre perete, un pic mai la dreapta, 
mai... Ce a căzut? Ce putea să cadă? Cartea, 
nu că nu s-a auzit foșnind. Telecomanda. 
nu că nu a fost un zgomot din acela... zi 
să-i zic... A fost ca o respirație angelică, 
ca o aripă de pasăre mângâind văzduhul.

Ca trecerea unui melc pe o frunză de 
salată. Ca... În fine, ce a căzut?!? Doamne 
ferește, apară și mântuiește!!! Să nu-mi 
fi căzut ochelarii!! Ochelarii sunt poarta 
mea deschisă către frumusețea atent 
cimentată dimineața devreme, pe stomacul 
gol. Simt furnicături pe șira spinării, tot 
urcă, îmi cuprind ceafa, gâtul, urechile. 
 Urechile mi se încălzesc ușor, simt 
săgeți în mijlocul globului ocular. Nu, n-am 
să las fandacsia asta să-mi subjuge iarăși 
gândurile! Măcar în noaptea asta mi-o pot 
stăpâni! Am stăpânit eu situații mai dificile. De 
pildă, anul trecut, când cu inundația. Era o zi de 
vară care promitea un soare arzător, din zori și 
până-n seară. Am plecat repede de acasă să nu 
pierd nicio secundă din bucuria ei. După orele 
de lucru, am ales drumul cel mai lung înapoi, 
am poposit pe o bancă de sub arborii care 
răspândeau cu generozitate divină miresme 
inimaginabile, am bătut cu pas molcom toate 
aleile parcului, tivite de o parte și de alta de 
mănunchiuri multicolore de trandafiri cu 
petale străvezii ca mătasea proaspăt țesută și 
cu miez îmbietor, atât de primitor albinelor, am 
alintat cea mai nobilă felină, în veșmântul ei 
de catifea neagră, cu ochi de un verde satanic.
 M-am răsfățat cu o înghețată cu aromă 
de pepene galben și vagi urme de ciocolată 
albă cu alune și stafide, am admirat copii cu 
mămici și mămici cu landouri cu perdeluțe 
cu danteluță și fundițe. Am smuls un zâmbet 
lasciv unui tip masiv, epilat complet (cred), 
cu maiou mulat, pe care scria, cu litere la 
fel de mari precum pătrățelele ce erau gata-
gata să îi sfâșie ținuta aceasta sumară și la 
fel de groase precum îi erau vânjoasele-i 
brațe, masculin tatuate, “NicuLae”.
Cred că așa îl chema. Am plecat cu acest 
Casanova Giacomosedice în minte jurându-
mi că a doua zi voi relua traseul, la aceeași 
oră, dar într-o rochiță ca de rândunică, 
mult mai potrivită unei întâlniri care nu se 
anunța a fi altfel decât de un romantism 
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No! Nu-i bine! Acolo prea mulţi mor și eu sunt 
încă în floarea vârstei, adică vârsta potrivită 
pentru o crimă ori sinucidere shakespeariană, 
am încă de îmbogățit universul cu faptura-mi 
delicată și spiritul nepereche. Mai bine din 
“Pe aripile vântului”. Îți frânge un pic inima, 
dar doar un pic. Cât să plângi așa cum se 
cuvine să o faci la un film cu adevărat bun.  
   Abia la opt seara 
am ajuns acasă. Cu toată ființa pătrunsă de 
bucuria întâlnirii cu natura. Cu toată scara pe 
capul meu! Mă așteptau ca pe o pâine caldă. 
Cu ciocan, cu patent, cu bormașină. Cică 
voiau să-mi spargă ușa că de dimineață le 
tot curgea apa în cap. Și mai era și caldă. Ce 
zic eu caldă? Clocotită de-a binelea! Nici nu 
vreau să-mi amintesc cât am plătit factura în 
luna aia. Bine măcar că n-am avut probleme 
cu parchetul - toată apa, care nu s-a scurs la 
vecini, a intrat dedesubt. Parchetul s-a umflat, 
am chemat un tâmplar și m-a rezolvat. Nu 
numai că mi l-a scos, dar mi l-a și pus la loc! 
Mare meseriaș meșterul ăsta! Nu chiar ca 
NicuLae, căci avea doar un tricou comun, fără 
vreo inscripție anume, dar nu era de lepădat.
 Desprins parcă din gravurile acelea 
comuniste care mi-au populat adolescența, 
de altfel singurele imagini cu bărbați viguroși 
de la vremea aceea (pentru publicul mai puțin 
dedat lecturii), cu proletari-făurari pregătiți 
să ia cu asalt canalul Dunăre-Marea Neagră. 
Cât de îmbietor era, mai ales când se ridica 
de la podea cu o icnitură din seria Bruce Lee. 
Mi-a făcut podea cu model nou, neofuturist 
zicea el, din mai puține piese. Ei, ce era să 
fac? Bani n-a vrut să -mi ia, așa că i-am dat 
lemnele rămase, cam jumate din tot ce fusese 
în camera cu pricina, să facă și omul un 
grătar mai acătări. Mi-a mărturisit la plecare 
că, în weekendul acela, avea cununia civilă.
La părinții fetei în curte. Îți dai seama, nu 
putea să se ducă cu mâna goală. Și, ca să fac o 
poveste lungă scurtă, apa s-a dus, vecinii m-au 
înțeles, unii mai practici chiar mi-au mulțumit 

făcuseră de mult), coridorul a fost curat. 
Numai madama aia bătrână, de la parter (oare 
cum se face că la parter numai din astea stau?), 
chiar și acum, după atâta amar de vreme, nu 
scapă niciun prilej să îmi urle: “Donșoara 
Fițulescu, luate-ar Dracu’ să te cheptene, 
de răul tău mi s- a umflat pianu’!!! S-a dus 
pe apa Sâmbetei bunătate de conservator la 
Viena!!!”     
 Asta e treaba cu vecinii. Ca și cu 
neamurile - nu ți-i poți alege.Îmi țiuie mie 
urechile sau ce -i asta? O șoaptă la început, 
parcă născută în nemărginirile universului, 
crește și tot crește până când se preschimbă 
în vuiet, într-un urlet asurzitor, ca de sfârșit 
de lume. Se face lumină, tot mai multă, 
o lumină roșie care îți arde privirea, îți 
cotropește făptura, îți îngheață speranța. 
E ambulanța! Nu, nu încă unul. Am auzit 
că toți erau bătrâni, cu trupul deja apăsat 
de suferință. Cei care erau mai tineri...
Înger, îngerașul meu ce mi te-a dat Dumnezeu, 
uite, eu stau cuminte, în pat, sănătoasă mă știu, 
cuminte mă străduiesc. Uite, doar vezi cât mă 
trudesc să adorm. Mă vezi, nu? Mă ridic din 
pat, îmi iau papucii de satin auriu cu paiete 
multicolore și cu pompon din fire de mătase la 
fel de aurie, trag de pe scaun halatul de casă, 
tot din satin, dar de culoarea vișinei putrede, 
caut în buzunarul drept fileul, mă pregătesc să 
mi-l pun ca să nu-mi răvășesc părul, ocolesc 
patul matrimonial dublu extralarge (nu se știe 
niciodată ce poate să pice), mă învinețesc la 
picior de colțul lui prea ascuțit, cred că are 
90 de grade matematice, în același loc în care 
vânătăile mi s-au transformat într-o umflătură 
urâtă rău (of, iar am uitat să-mi iau unguentul 
acela minune recomandat de vecina soacrei 
surorii colegului de serviciu, care se găsește 
numai la farmacia din capătul celălalt al 
târgului și, desigur, se dă numai pe sub mână 
și la suprapreț), mă autofelicit printre dinți, 
pe mine, patul, camera, noaptea, ajung la 
întrerupător, scrijelesc peretele cu unghiile 
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îmi rup una, cea mai frumos pictata și cu 
aplicații Swarovski, cea mai scumpă, în 
consecință și cea mai dureroasă, aprind lu-
mina. Aprind lumina. Am aprins lumina? Nu, 
lumina felinarului a pălit cu primul țipăt al 
păsărilor rătăcite prin noapte, ca o lumânare 
ce-și mistuie văpaia la venirea zorilor, ca o 
făptură la apus. “Vă reamintim că, până la 
ora 6, este interzisă părăsirea domiciliului sau 
a incintei în care vă aflați! Pentru siguranța 
voastră și a celorlalți, rămâneți în case!” 
“Așa e corect, așa trebuie să fac.”, îmi spun. 
Oricum, până la ora aceea, am timp să mă 
pregătesc pentru serviciu. Care serviciu? Mă 
așez în pat, închid ochii și încerc să adorm. 
Doamne, ce-aș vrea acum să am niște drap-
erii groase, negre precum blana mâței de cat-
ifea, cu canafi de un verde diavolesc și cu 
gust de pepene galben, să crape de ciudă baba 
de la parter cu pianul ei umflat la inundație.

 Umbră. Partea I.
Cosmin Teletin

clasa a XII-A
 Universul său se limita la mărginirea de 
6mp a celor 4 pereţi de beton armat din care fi-
arele grele evadau parcă strâmtând şi mai mult 
spectrul carcerei. Apa mirositoare îi ajungea 
până la glezne, lăsând degetele înmormântate 
într-un strat de nămol negru. Pletele soioase 
îi înveleau omoplaţii cu structură îngerească, 
încrustaţi înspre sternul proeminent şi andrele-
le claviculelor. Vertebrele cervicale deformate 
plecau asemeni unor clape de pian şubrede 
către restul coloanei cu 3 serpentine scolio-
zale. Barba încâlcită,  emana duhoare de tabac 
şi sudoare  ori de câte ori trecea cu degetele-i 
vascularizate, cu tendoane fine şi proeminente, 
prin ea. Orbita ochilor era mărită, o oglindire 
a tuturor amintirilor. Am tras draperia genelor 
stufoase şi am trecut de pragul zigomatului 
măcinat, păşind pe o alee la fel de întunecată 
şi rece precum şi locuinţa cerebrală repartizată 

lui. Am ajuns într-o hală întunecoasă, prăfuită, 
cu o masă pe care şedea un pahar negru, soli-
tar. Mi-a rostit “bea”, şi am băut. Mi-a rostit 
“descalţă-te”, şi m-am descălţat. Mi-a rostit 
“priveşte”, şi am privit. Masa aflată în metasta-
za putregaiului se prefăcu într-un nuc volup-
tos, din coroana căruia izvorau culoare, iar pe 
fiecare culoar, erau aninate  poze, din care se 
desprindeau oameni. Pe primul culoar era un 
copil cu păr auriu, ce mă fixa insistent.   
Pe următorul, era o femeie pe o canapea staco-
jie, ce asculta înlăcrimata lectura tremurată 
de pe nişte foi pătate de  ceai negru, a unui 
tânăr cu cârlionţi negrii ce-i împresurau pri-
virea melancolică, luându-l în finele acţiunii 
în braţe. Mai departe, se regăsea acelaşi tânăr, 
în faţa unui birou dezordonat, bătând înviorat 
în tastatură, zâmbind psihotic, apoi cu coatele 
rezemate de o balustradă de oţel, învăluit în 
fum de tutun, maltratând liniştea funerală a 
nopţii cu un urlet exasperat de la balconul său, 
ulterior închizându-şi butonii la manşetă şi 
potrivindu-şi cravata în timp ce deschidea în-
tr-un scârţâit anost, uşa teatrului. Toate imag-
inile înviau succesiv, într-un haos oragnizat, 
întrepatrandu-se în această reţea ca un tot uni-
tar. Un singur culoar abandonat ducea către un 
colţ al halei, unde stătea rezemată o făptură 
feminină, imposibil de desluşit, cunoscută de 
el, dar neştiută, ce se dezintegra diform în în-
tunecime. O cortină neagră se trase, emanând 
praf stătut şi miros de răşină şi verdeaţă. Pa-
harul se sparse. Zăvorul oxidat al uşii metalice 
greoaie fu tras, răsunând infernal, în cioburile 
ecoului. “Ai fost acceptat. De acum înainte, ai 
responsabilităţi de orânduit balanțat.” Umbra-
şi  ridică privirea moartă, deschizându-şi 
omoplaţii înaripaţi, şi-şi prinse ansamblul 
de falange şi tendoane îmbăiate în sânge us-
cat, în capătul cărora, cândva, se aflaseră 
nişte unghii, de o mână albă, puternică.
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Aruncat in gol. 
Partea a II-a

 Vanitatea ființei este un termen teo-
retic mult prea vag pentru a putea fi definit. 
Însă, pe lângă simbolistica spirituală atribuită 
acestui concept în literatură de-a lungul tim-
pului, poate fi discutat inclusiv la nivel teoret-
ic.Lăsând manifestările psihotice pentru altă 
discuție ulterioară unei, sper eu, viitoare între-
vederi, drag cititor...nu. Nu-i voi parafraza nici 
pe Freud şi nici pe Cărtărescu. Este o discuție 
liberă în fond și la urma urmei, deci formali-
tatea poate ieși din context, mai ales că scru-
pulele n-au făcut parte prea des din repertoriul 
meu. O să mă adresez de aici înainte cu omule. 
Deși poate părea un termen jargonic și lipsit de 
feblețe, îl aleg întocmai pentru că este subiect-
ul central al expunerii mele. Pe lângă ansam-
blul biologic pe care îl constituie, omul posedă 
un psihic, un suflet, o gândire vulnerabilă 
şi puternic influențată de sentimente . 
 Vanitatea fiecărui individ există și din 
păcate nu putem face nimic pentru a o dis-
truge. Momentele de goliciune, clipele mo-
arte de gândire au existat din totdeauna şi vor 
continua să existe. Însă, ce putem face este să 
le acceptăm. Prin acceptarea propriei condiții 
ne inaugurăm practic o potecă spre ascen-
siune. Caracterizat de Jung drept arhetipul 
umbrei, în fiecare dintre noi există câte o 
parte malefică la care ne raportăm involuntar 
aproape zilnic. Însă, mulți nici nu o cunosc, şi 
cei care ajung să o descopere au o reținere în 
a o exploata, printre care, mă număr, la rându-
mi. Dar pentru a atinge absolutul, fericirea 
propriu-zisă, este necesară acceptarea pro-
priei părți malefice și chiar dezvoltarea ei, 
căci poate duce la urmări pozitive dacă este 
controlată balanțat, chiar...în procesul creației. 
Poate amalgamul de termeni  te-au făcut să fii 
sceptic, însă dă-mi voie, omule, să-ți exem-

Iarna. Partea a II-a.

  Fulgii de sticlă se contopiseră ar-
monios de haotic în pânză de păianjen răsfirată 
pe cârlionţii maronii, izvorând  reţele sângerii 
din scalp şi acaparându-mi tâmplele ce zvâc-
neau în ritmul unui lătrat asurzitor. Șfaierul 
de fum se pierdu silenţios, prefăcându-se 
în aburul ce-l emanam pe nări desemnând 
frigul ce-mi furnica plăcut de chinuitor, cor-
pul. Simţii o atingere pe umărul stâng, şi la 
recunoaşterea structurii scheletice a falan-
gelor învelite în carne putredă, am tresărit. 
Jumătate din ţesătura lânoasă a paltonului se 
prefăcu în cenuşă până la mantia ce atingea 
pământul, lăsând frigul să-mi maltrateze şi 
mai accentuat corpul. Lătratul se pronunţă. 
Cioburile pătrundeau mai  adânc, trecând de 
structura craniană, reţeaua capilară de la nive-
lul fetei se distingea, aidoma cicatricilor de pe 
monturi. Şoapta lui disturbatoare nu conteni 
să apară dincolo de pletele ce i înveleau faţa:” 
Eliberându-mă, pretinzând că m-ai uitat, nu te 
va face vreodată să te descotoroseşti de mine. 
Al tău sunt, dar tu din mine eşti.” Lătratul se 
pierdea către capătul holului parcă alungat de 
vânt. Am crezut că am deschis ochii, dar erau 
deja aţintiţi în tavan. Duhoarea greţos de dulce 
şi caldă de sare şi verdeaţa se evaporase din ju-
rul meu. Am adulmecat de două ori, şi prins ca 
într-o transă, am avut o rememorare olfactivă 
terifiantă. Camera era dominată de o esenţă tare, 
rece. Miroase a iarna. Atunci am conştientizat 
că fusesem aruncat în abisul gândirii mele. 
Umbra revenise. Şi totuşi, miroase a iarna...
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Într-un ticăit anost aferent molcomilor pași, 
eram martor la scena funerară a Cișmigiului, 
fondată de muzicalitatea gravă a cercurilor 
concentrice ale ciorilor, cât și de vulgaritatea 
verbală de pe Aleea Șahiștilor. Nici imaginația 
nu-mi mai era capabilă să reconstruiască 
tablourile clasice mult iubite. Parpalacele 
de lână se  metamorfozaseră în geci de neo-
pren, pălăriile clopot fuseseră detronate de 
fesuri, cravatele sfâșiate de lanțuri greoaie 
de aur, vestele descusute de pulovere pe gât, 
rochiile alungate de obscure costumații col-
orate. Alb-negrul pierise de mult, și știam 
asta, însă conștientizarea absenței lui tocmai 
în paradisul său bucureștean de altă dată, mă 
lăsa mai acru decât și așa mi-e firea. Evoluția 
este, evident, în aparențele și procentajele 
sale utilă dezvoltării materiale umane, însă 
simțirea de altă dată fu ucisă cu sânge rece, 
minuțiozitatea șahului, teatrului și literatu-
rii, rămânând în scursura acelor vremuri şi 
lăsând drum liber competitivității mizerabile 
a rémi-ului, lipsei plastice a cinematografelor, 
precum și esteticii false a cărților audio. 
 Într-o după-amiază ploioasă, în timp 
ce-l lecturam pe Camus, concretizând aceste 
critici obscure în gându-mi, deodată, un sunet 
ambiant le-a sfărâmat și alungat. Într-un pal-
ton vișiniu și cu o pălărie întoarsă în fața-i, un 
stimabil violonist interpreta o compoziție pro-
prie, melancolică, înviind spiritul despre care 
v-am vorbit aldminteri. În timp ce îmi ascul-
tam emoționat ieftinul spectacol stradal, am 
sesizat cercul format de numeroși spectatori 
în juru-i, și pălăria plină, însă parcă lipsită de 
importanță pentru el. Neoprenul  se prefăcea 
în țesătură de lână, ciorile-și văzuseră de cale, 
și asfaltul de sub tălpile mele se preschimbă 
în piatră cubică.Orologiul din Cișmigiu 
încolți căile de evadare ale orei unu într-o 
bătaie fixă, în timp ce părăseam aleea parcului 
grăbit spre o cabină de taxi, alungat de ploaia 
de vară în care deja-mi ascultasem concertul 

stradal întrerupt, cât să-mi ud pălăria Fedora.
Am ajuns la apartamentul din Piaţa Unirii și, 
îmbiat de mirosul de tabac englezesc stătut, 
în timp ce-mi puneam hainele la spălat, re-
ceptorul bâzâii în furcă, intrând mesageria 
vocală, și cu tonul suav al unei incantații de-
monice, o voce masculină rosti :” 6294729 
13 82957204. Amintește-ți de “Codul lui Da 
Vinci”.Ambuscada cifrelor mă năuci instan-
taneu și-mi captă atenția, abandonând țigara 
în scrumieră. Am ridicat receptorul, și un 
nefastuos bâzâit îmi umplu sufletul de amar. 
Cine era această persoană? De ce “Codul lui 
Da Vinci”? De unde știa acest necunoscut în-
tocmai unul din primele romane cu care mi-
am stârnit pasiunea pentru literatură, o operă 
de referință a culturii mele. Trecând peste 
inutilele teorii pentru a depista numărul de 
telefon de pe care fusese înfăptuit apelul, mi-
am dat seama că era evident vorba despre un 
cod. Criptografia nu a fost vreodată punctul 
meu forte, nefiind un subiect de interes, însă 
am ales să încerc să îl descifrez. Șfaierul de 
fum se sfârșea și lacul scrumierei începuse 
a-și plânge fosta-i culoare nimicită, când eu 
încă eram aplecat asupra biroului de stejar îm-
presurat de hârtii, înveșmântat în miezul pro-
tector al nopții. După îndelungi eforturi dema-
rate, am reușit a-i da o formă finală banalității 
metodei de încifrare, abandonând labirintul 
de detalii pe care, eu singur, mi-l construisem. 
“Învierea,Tolstoi, pagina 23, rândurile 8,9,10. 
Buzunarul cusut.”Citatul corespondent era 
“Ce rușine și ce murdărie! Ce murdărie și ce 
rușine!” iar în buzunarul în aparența inac-
cesibil al vestei mele, ce acum era descusut, 
era o foaie veche de portativ, pe care era ca-
ligrafiat cu litere chirilice”Vanitas Vanita-
tum, Deșertăciunea Deșertăciunilor”.Vezi tu 
,omule, cât de ușoară poate fi distrasă atenția și 
cât de ușor poți fi transfigurat într-un plonjon 
al nonsensului fără voința ta? Printr-un simplu 
puzzle literar îmbăiat în criptologie. Propria 
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noastră umbră ne este prieten, nu dușman, ex-
act cum ți- am menționat în incipit. Însă, sen-
timentul fricii nu ne îngăduie acceptarea ei, și 
ne face, în final, să rămânem vulnerabili. Când 
voi renunța la frică și-mi voi accepta umbră, 
voi fi puternic. Până atunci... rămân filozof.
Şi la finalul expunerii mele în care am atins 
anumite puncte, doresc a-ţi adresa o întrebare 
referitoare la toate acestea, o dilemă sufi-
cient de pertinenta pentru a putea fi dezbătută

”Este oare chiar atât de rău să faci rău?”

Începutul capătului
-nuvelă-

Cosmin Teletin
clasa a XII-A

Prolog

 Degetele-i defilau peste clapele pianu-
lui, lăsându-se înnădită şi purtată de vrejurile 
lungi și subțiri ale creației ei. Aceleași degete 
care, se lăsau mai devreme înmuiate într-un 
săculeț de magneziu și se agăţau de fisurile ro-
cilor ca de ultima speranţă a unei vieţi sugru-
mate de judecăţile oamenilor din jur. Obsesiile 
umane, în funcţie de natura lor, pot reprezenta 
o evadare sau doar înnotul în autodistrugere. 
Conştientizarea expunerii la risc transformă o 
obsesie în pură formă de inteligenţă involuată, 
deoarece „uitarea scopului iniţial este cea mai 
comună formă de prostie”,aşa cum afirma Sig-
mund Freud.Frica de sfârşit este inevitabilă. 
Când citeşti ultimul cuvânt al unei file 
îngălbenite de import sovietic şi te trânteşti 
cu coatele de pervaz, exact ca şi pământul, 
atârnat ca de nimic. Când ajungi în vârful tra-
seului, apeşi ultima clapă sau închizi uşa teat-
rului lăsând cioburile ropotelor de aplauze să 
se împrăştie în restul sălii, în urma ta. Când 
renunţi la obsesia ta, când grijile şi anticipările 
se sfârșesc, indiferent de pozitivitatea rezul-
tatului obţinut, te simţi precum câmpul pe 
care încerc să îl sugrum acum cu privirea. Gol

De când eram mic citeam ultima pagină a 
cărţilor. Simţeam că puteam anihila această 
senzaţie de goliciune. Nu ne e frică de 
renunţarea la obsesie, de sfârşitul brusc. Ne 
e frică de sentimentul de singurătate apărut 
ulterior.Priveam armonia asimetriei pereţilor 
din cărămindă sângerie, îmbrăcată de gală în 
iederă uscată. Sufletul acestei pânze moarte era 
redat de pulsaţia ei în mişcările notelor pianu-
lui, prin draperia neagră subţire, trasă. Sim-
fonia se opri brusc, ea parcă simţindu-şi aura 
atacată de privirea mea aţintită spre umbra ei 
firavă, transfigurându-ne pe amândoi în reali-
tatea dezolantă a lumii înconjurătoare.„Ştii că 
urăsc orice frântură de făptură umană-n preaj-
ma mea. Priveşte de mai departe, ori pleacă”.

Neștire
Capitolul I.

Pe strada Tache Căpitănescu, în timp ce urletul 
jalnic al unui câine se pierdea în noaptea sobră, 
stăteam întins pe spate, pe salteaua îmbâcsită 
de miros de praf și lăsam camera învăluită de 
sentimentalismul trupei Karma și de fumul 
tăios al țigărilor Davidoff. Bănuielile mele că 
sunetul pașilor de pe holul Universității erau 
ai unui om ce-și dusese traiul într-un regiment 
militar, erau adevărate.Pe peronul gării din 
Piatra Neamț, pulsul biologic al sufletelor ce 
așteptau îmbrățișate de frigul lunii octombrie 
trenul spre capitală, își făcea simțită prezența 
în totalitate. Trec grăbit linia, îmi strâng car-
netul de student și biletul în pardesiul lung 
și necălcat, și mă strecor, cu toată gentilețea 
de care eram capabil la acea oră matinală, cu 
genele mijind somnul întrerupt pesemne prea 
devreme pentru mine, către scările vagonului 
meu. Mă așez liniștit pe scaunele din imitație 
de catifea și-mi închid ușa compartimentu-
lui. Era al doilea meu an la Universitate, la 
Facultatea de Drept, și deși  căminul avea să 
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în gazda profesorului meu de criminologie, 
un domn în vârstă, cu un aer respectabil , o 
privire tăioasă și foarte ursuz cu majoritatea 
studenților. Totuși, mi-a mărturisit că prin 
spontaneitatea și ambiția mea în cazurile date 
de el pentru clasă, îi oglindesc imaginea lui în 
tinerețe. De atunci, admirația sa pentru mine 
a început să tot crească, oferindu-mi șansa de 
a participa la procese și de a-mi înmâna anu-
mite dosare unde-mi puteam valorifica gân-
direa psihanalitică, el oferindu-mi rezolvările 
ulterior, în anumite seri de duminică în care 
primeam, firește, și o invitație la un ceai ne-
gru și eram rugat a-mi aduce colecția de 
volume de Freud.După un drum aproape in-
terminabil, de circa 7 ore, ajung într-un fi-
nal în fața gării și caut exasperat Ford-ul 
său Shelby din 1969. Mă aștepta, învăluit 
de același clasicism pe care și eu, prin stilul 
meu vestimentar ce atrăgea priviri critice, îl 
posedam.Evident, au urmat întrebările for-
male, clișeice, specifice unei revederi, ce 
au ținut tot drumul până la reședința sa.
O casă pe măsura proprietarului. Cu arhitectu-
ra anilor ’70, veche, comunistă, cu o imagine 
extraordinar de intrigantă pentru un împătimit 
al vechiului ce îmi asum că sunt, îmi șoptea 
cuvântul „acasă”. Urc meticulos scările și îmi 
las bagajele în camera de oaspeți. Când am 
coborât înapoi în sufragerie, atenția mi-a fost 
captată de ușa din capătul coridorului de la 
parter. O ușă înaltă, din stejar, și de o simplitate 
neliniștitoare. Profesorul fiind de negăsit, am 
plecat mânat de o curiozitate înflăcărată.Iala 
era veche, însângerată de rugină. Am apăsat 
clanța de tablă ce a scos un pocnet asurzitor, 
de talia unei puști semiautomate. Era o cameră 
fară ferestre, cu pereți de cărămidă, cu podea 
din marmură verde, peste care timpul, ca un 
artist tras în hăul nebuniei, își lăsase amprenta 
cu pete negricioase de egrasie și mici picuri 
albi de pânză de păianjen, cu o traversă lungă, 
roșie, cu ciucurii răsfirați, cu un pian negru din 

lemn de nuc și o fotografie cu ramă subțire, 
lemnoasă, lăsată pradă desfrâului iubitor al 
cariilor, ce înfățișa un bărbat chel, cu barbă 
preoțească și uniformă cu epoleți masivi.
Briza racoroasă, umedă și mirosul de stat îmi 
învăluiră tot corpul și-mi aduseseră o stare 
inițială de dezgust. Însă aura clasică, veche, 
dar chiar fină mi-a făcut globii oculari să se 
miște cu rapiditate pentru a recepta și memora 
toate elementele din acea carceră în miniatură. 
Cursul fascinației mele a fost retezat brusc de o 
întrebare rostită extrem de amenințător a pro-
fesorului, ce era în sufragerie și îmi urmărea 
atent reacțiile: ”Îți place bănuiesc, nu?”A 
zâmbit șiret și a strivit calm filtrul de Winston 
argintiu în scrumiera încărcată.Se ridică agale 
din fotoliul său de piele maronie, scorojit și 
slinos, și luă lanțul greoi de chei de pe tăblia 
din fața sa. Palierul de la parter era cufun-
dat într-o liniște bisericească și un întuneric 
macabru, doar lumina din holul central fiind 
aprinsă. Am intrat în acea cameră, desfătându-
mi din nou ochii pentru o ultimă dată.
-Camera aceasta are mai multă valoare 
istorică decât toată construcția. Casa a fost 
proprietatea  generalului în rezervă Daniel 
Feteleasca. Era unul din locurile sale dragi. 
S-a înrolat  în armată și acolo a rămas până la 
sfârșit, însă se transferase în securitate în ul-
timii 2 ani de existență a regimului comunist, 
drept general în rezervă, căci vârsta de pen-
sionare o atinsese deja de ani buni. Alegerea 
aceasta a lui a fost extrem de controversată și 
a fost hulit, ca să mă exprim arhaic, de multe 
voci. O să-ți mărturisesc că, și acum îmi 
răsună în minte vorbele lui Milea, înainte de 
a-i fi  curmate zilele. „Viața nu e mireasă pen-
tru mine, domnule. E amantă. Mă joc cu ea în-
tocmai cum vreau eu. Adevărata mea mireasă, 
căreia i-am făgăduit cugetul, simțirea, și 
iubirea mea eternă, e moartea.”. Curios lu-
cru că l-au găsit după împușcat în birou, nu 
crezi?, rosti el cu o ironie bătrânească în glas.
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-Să-mi fie cu iertare, dar de unde 
știți dumneavoastră toate acestea?
-Pot să-ți răspund doar că, uniformele de 
ofițer de securitate au fost transformate 
în costume Armani, spuse, ștergând foto-
grafia de praf, și lăsând la iveală o insignă 
argintie ce întruchipa un vultur cu arip-
ile desfăcute, de pe vestonul bătrânului.

 Lama scandinavă 
Capitolul al II-lea

 Râurile sângerii, izvorâte din țeasta ei, 
se prelingeau pe caldarâmul gri, acoperit de 
un patinoar de brumă lucitor, formând o imag-
ine macabră, dar în același timp simetrică. To-
curile impunătoare se sincronizaseră cu acul 
secundarului  de la Orientul vișiniu putred 
de la aceeași mână în a cărei palmă amorțită, 
zăcea, cu țeava fierbinte şi cocoșul tras, un 
Colt 1911, și se opriră brusc fix lângă corpul 
victimei, pledând în soclul unei sculpturi fem-
inine, tăioasă precum un cuțit suedez, parcă 
mângâiată de grecii antici, cu un palton strâns 
în jurul taliei şi o pălărie cu borul larg de sub 
care răsăreau șovăitoare câteva șuvițe bru-
nete.Dădeam sonorul aparatului de radio mai 
încet, când matinalul anunța ora 08.00, iar eu 
deja mă îndreptam spre baie, ascultând știrile 
amestecate cu forfota orașului, asemuită unei 
omizi ce abia deşteptată, începe a se târî pe 
nisipul încins. Arunc cămașa de noapte din 
mătase într-un colț, și las firișoarele de apă 
fierbinte să-mi schițeze pe piele linii roza-
lii ca într-un studiu topografic. Trag halatul 
pe mine şi cobor posomorât în bucătăria 
micuță, aburindă de miros de cafea proaspăt 
făcută. . Aleg o ceașcă de cafea și vărs rap-
id în ea niște whiskey scoțian, și o părăsesc 
pe doamna Noft,  noua  proprietară a vilei în 
care locuiam, alături de care obișnuiam a-mi 
lua prima masă a zilei. Urc în sufragerie, 

sorbind zgomotos din ceașca marcată cu 
imitație de foiță de aur, și-mi însușesc o țigară 
din tabachera, uitată pesemne aici când a ajuns 
aseară pe la orele 11, a lui Funner, vecinul 
meu neamț, gazetar de profesie.Gândul îmi 
era doar la faptul că procesul Elizei Grebnea, 
presupusă susținătoare a mișcărilor rasiste și 
anti-imigranți, pentru uciderea iubitului său, 
era peste 3 săptămâni. Singurele probe de 
nevinovăție aduse în instanță de avocatul ei 
erau un jurnal de apeluri  cu psiholoaga sa și 
un bon de cumpărături emis la 20 de minute 
înainte că Leo să fie ucis cu un glonț de 9mm 
de către o femeie, după cum susțineau 2 mar-
tori, în aceeași statură cu Liza, ce părăsi apoi 
grăbită scara blocului cu un revolver în mână. 
Am cerut aducerea la secție și interogarea 
psiholoagăi la 30 de minute după ce crima a 
avut loc, doar spre a verifica dacă într-adevăr 
îi vorbise Elizei. Curios lucru e că a ajuns 
mult mai repede decât mă așteptam, și mi-
au sărit în ochi stropii de noroi proeminenți 
de pe pantofii ei, semn că a mers într-o zonă 
sau pavată, cu băltoace, deși ea stătea pe 
Căpitănescu, ce e la 20 de minute de secție 
și proaspăt  reasfaltată. Toate aceste amănunte 
le-am remarcat pe loc deoarece o și recunos-
cusem, era tocmai franțuzoaica Amelie Delon, 
vecina mea de palier din vilă, ce locuia la două 
apartamente de mine, însă a susținut că era 
deja prin oraș, și că într-adevăr îi telefonase 
Elizei, deoarece o sunase cu câteva minute 
mai devreme și tot ce se auzise era respirația 
ei agitată. Evident, era o dovadă temeinică ce 
nuanța tot mai clar vinovăția bietei studente 
la matematică. Însă rămăsesem îngândurat cu 
privire la psiholoagă, și am zis că ar fi păcat 
să nu profit de circumstanțele favorabile ale 
împărțirii aceluiași spațiu utilitar cu ea, și să 
îi adresez câteva întrebări.  Femeia aceea cu 
aerul ei cețos dădea dovadă de o inocență 
parcă adolescentină în glas, ce intra într-o 
discrepanță semnificativă cu imaginea și atitu-
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dinea ei de femeie cu principii trainice și 
sigură pe forțele ei, fapt care mi-a ridicat 
suspiciuni. Nu pot să conștientizez dacă au 
fost doar interesele profesionale, sau dacă a 
fost inclusă la mijloc și o admirație pe care 
i-o purtam.Balamaua de la apartamentul 77 
trâmbița trezirea franțuzoaicei când eu deja 
recitisem de 3 ori aceeași pagină a ziarului 
și începusem a mă plimba prin salon. Ame-
lie îmi aruncă un „Bună dimineața” extrem de 
înghețat și nepăsător, deducând că nu era mo-
mentul oportun pentru o conversație. Ajunse-
se să îmi pară rău de timpul meu liber matinal 
irosit, ce l-aș fi putut petrece plimbându-mă în 
parc sau ascultând ideile filozofice ale crețului 
Funner.M-am întors în apartamentul meu și 
am rămas acolo citind, uitând țigara fumegând 
în scrumieră. Însă, trecuseră deja ore bune și 
amorțisem pe scaunul meu din lemn stând 
la birou, să fi fost trecut de două după masă, 
când m-am pomenit cu o bătaie stăruitoare în 
ușă. Involuntar, m-am emoționat crezând că 
e Amelie, ceea ce mi s-a părut straniu. Însă 
era vecinul și bunul meu prieten neamț, ce mă 
invită în oraș la teatru, la spectacolul „Omul 
care a văzut moartea.” Cunoscându-mă drept 
un împătimit al teatrului, nici nu se aștepta să îl 
refuz, așa că era deja îmbrăcat. Am abandonat 
planurile mele ce mi se părură o risipă de timp 
puerilă, m-am îmbrăcat, mi-am potrivit pălăria 
și acul pin și am plecat în oraș. Bineînțeles că 
după piesă, au urmat câteva pahare de whis-
key. Pe la orele 10, eu m-am retras, și l-am 
lăsat pe Funner alături de restul prietenilor 
cu care eram. Când am ajuns în vilă, luminile 
erau stinse peste tot, însă imediat ce am în-
chis ușa de la intrare și m-am înfățișat în hol, 
domnișoara Amelie a aprins lampa din salon.
Buzele ei însângerate, părul brunet, pielea albă, 
îmbăiate în lumina aurie a lămpii îi confereau 
acel aspect de putere, inteligență și autoritate 
feminină ce îmi captase atenția instantaneu.
-    Vă așteptam.

 - Mă scuzați, pe mine?
 - Întocmai. Cu toate că v-am stârnit  o 

oarecare indignare din cauza tratamen-
tului oferit de dimineață, nu înseamnă 
că eram demnă de a fi lăsată singură 
în vila aceasta, cu doamna Noft,  în 
loc să mă invitați și pe mine la teatru. 
Totuși, ce doreați să îmi comunicați ?

 - Voiam în primul rând să vă cer câteva 
particularități legate de afecțiunea de care 
suferă pacienta dumneavoastră, Eliza 
Grebnea, și despre incintele pe care le-
ați vizitat în oraș în ziua interogatoriului.

 - Eliza suferă de nevroză traumatică, factorul 
declanșator al acesteia fiind sinuciderea 
fratelui ei, ce în mod surprinzător, semăna 
cu Leonard. Și, vedeți dumneavoastră, 
Eliza nu e pacienta mea. E subiectul 
meu de lucru al studiului meu în dome-
niul tratamentului psihanalitic asupra 
nevrozelor ale căror factori declanșatori 
sunt reactualizați, respectiv moartea iu-
bitului ei. Și astfel, dacă mă însoțiți, pot 
vizualiza ultima etapă a studiului, și veți 
afla și unde eram în oraș în ziua anchetei.

Privirea ei mă înțepa din moment în moment, 
iar vorbele ei parcă erau niște incantații ros-
tite cu scopul de a o transpune în ipostaza 
păpușarului minții mele.Cinci minute mai 
târziu părăseam vilă în limuzina ei. Am mers 
până pe un bulevard slab luminat și plin de gro-
pi, unde, în fața unei librării bineînțeles închise, 
zăcea întinsă pe jos o persoană.Intenționasem 
a da fuga către persoana respectivă, însă 
Amelie mă prinse puternic de umăr și-mi  
rosti:„Până să suni la 112, trebuie să îți pre-
cizez două aspecte:primul e că poți dormi 
liniștit până mai târziu în data procesului lui 
Grebnea, iar al doilea e că vreau să-mi exprim 
admirația pentru detaliul cu stropii de pe pan-
tofi, deloc rău pentru un biet procuror crimi-
nalist. . Dar vezi și tu cât de rău pavat e bule-
vardul ăsta, mai ales în dreptul blocului lor”...
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și îmi întinse un revolver Smith and Wesson 
de 9 mm.După câteva secunde în care nici 
măcar nu a aruncat o privire cadavrului, păși 
promt și apăsat, către Chevrolet-ul Impala din 
1969, trântind portiera de tablă groasă, în-
veselind maniera asfaltului cu două dungi în-
negrite de anvelopele Goodyear, și perturbând 
liniștea bulevardului Râmnicu Sărat cu su-
netul eșapamentului modificat, ce se frângea 
precum un bibelou de porțelan între blocurile 
vechi, îmbulinate cu același roşu sângeriu ca 
al buzelor sale, chiar lângă ușa de la intrare. 
Stând buimac sub lumina nestemată a felina-
rului din colțul trotuarului, cu fularul și par-
palacul spulberate de vânt, priveam la primul 
caz de psihoză a unei sociopate, vinovată  de 
omucidere, ce era chiar...medic psihiatru.

 Mat
 Capitolul al III-lea                                   

Ei spun că acasă e acolo unde-ți este sufle-
tul. Deci, sunt un om fără acoperiș. Deoarece 
sufletul meu a rămas prins de moxul otrăvitor 
al ochilor ei căprui, l-a conservat și apoi l-a 
luat cu ea acolo de unde nu voi mai putea să-l 
recuperez. Într-un loc mai bun. Nu fac des 
astfel de mărturisiri, deci vă rog să-mi scuzați 
vulnerabilitatea emoțională de care am dat 
dovadă. O să dau pinteni calului și o să mă 
scald mai departe în triluri folk acompaniate 
de ritmul tropăitor al copitelor  pe solul de arid.
Ciocănitul în uşă, ce îmi semnala venirea 
micului dejun întârzie să apară. Am descuiat 
ușa și am întins mâna spre a înhăța tava, 
însă, aceasta a fost larg deschisă și am rămas 
ochi în ochi cu doamna Noft. Surprinzător, 
Amalia, servitoarea, nu se înfățișase în 
acea dimineață. Am întins mâna, tacticos 
și elegant de data aceasta, am salutat, și 
am portretizat un zâmbet totalmente fals.
 - Poate ar fi timpul să uitați, să mai ieșiți la 

Tava se prăbuși pe sol și toată mâncarea se 
împrăștie pe parchetul laminat. Proprietara 
coborî vizibil nervoasă scările, eu rămânând 
şi adunând calm resturile de pe jos.Trecuseră 
într-adevăr două săptămâni de când nu-mi 
părăsisem apartamentul, două săptămâni 
de când m-am uitat îndelung după cum se 
îndepărta mașina în care era prima persoană 
care mă învinse, fascinase, și-mi stârnise un 
sentiment straniu, necunoscut mie până atun-
ci.Când am dat să intru înapoi, m-am pomenit 
cu o gheață maronie, de piele, fără șireturi, în-
tre toc și marginea ușii.Funner mă privi adânc, 
de parcă eram vinovat de o faptă extrem de 
gravă.„Știi că urăsc empatia, că o consider o 
slăbiciune. Dar, în același timp, mi-aș încălca 
principiul moralităţii dacă aș sta să privesc 
cum unul dintre puținii mei amici se distru-
ge singur, pentru ceva atât de neînsemnat ca 
o franțuzoaică ce i-a sucit mințile.”Mi-am 
încleștat mâinile în jurul gâtului său subțire 
și l-am izbit puternic în perete.„Dacă chiar 
dorești să mă ajuți, vei evita a aduce vreodată 
în discuție subiectul acesta, de dragul priete-
niei noastre. Conștientizez foarte bine ce am 
făcut până acum, și că această autoizolare 
socială a mea v-a făcut vouă rău, dar a fost 
doar un răgaz spre a-mi limpezi gândurile, 
spre a nu se ajunge la ce s-a ajuns acum. Ori-
cum, luni trebuie să ajung la munca pentru că 
mi s-a încheiat perioada de concediu, și dacă 
într-adevăr insiști, putem petrece niște timp 
împreună, dar totul să decurgă normal, fără 
nici măcar să menționăm sau să facem vreo 
trimitere la problema mea”Douăzeci de min-
ute mai târziu părăseam vila, sesizând zâmb-
etul notabil de împlinire sufletească, de o 
manieră maternă, a doamnei Noft.După câte-
va ore nesfârșite pline de discuții impasibile 
despre politică și literatură, și multe pahare 
golite, m-am retras, ca de obicei, singur de la 
masă, părăsindu-l pe neamțul ce se învârtoșase 
în discuție cu trei profesori de simbolisitică.
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Mă ghidam cu greu prin ceața densă a al-
coolului și  mantia întunericului cuprinzător 
din hol, către ușa apartamentului meu, însă am 
conștientizat lipsa cheilor repede, din pricina 
faptului că erau la Funner, drept garanția că 
nu voi pleca după scurt timp. Amintindu-mi 
că doamna Noft lasă descuiate apartamentele 
nelocuite, în cazul vreunei apariții spontane a 
unui nou chiriaș, am apăsat clanța ușii de la 
77, și am dormit îmbrăcat.Dimineața, m-am 
trezit privind cel mai sublim tablou văzut de 
mine vreodată. Pânza baldachinului imaculat 
era umplută cu esența frumuseții ei, așezată 
într-o conjunctură geometrică perfectă, 
lăsându-și ascuțișul ochilor să îmi înjung-
hie privirea bulversată, și tăişul buzelor să 
le cresteze pe ale mele într-o sărutare tăcută.
Deși rațiunea îmi dicta frică și instinctul îmi 
spunea alarmant să fac rost de ajutor sau de 
cea mai apropiată armă, stătea calm, uimit ce 
e drept, lăsându-mă învăluit de  împlinirea și 
siguranța pe care o resimțeam în brațele ei.
- Vreau să trecem peste formalități și întrebări 
stupide, pentru că deși nu te cunosc, îmi 
trezești un sentiment foarte familial.. Asta 
pentru că nu ai o gândire ca toți ceilalți, nu 
judeci doar esența. Analizezi detaliile, lucru 
care mi-a stârnit admirația, și ce m-a făcut 
să știu de la bun început că vei fi persoana 
căreia să îi pot cere ajutorul pentru așa ceva, 
încă de când m-ai interogat la secție. Părinții 
mei fac parte din Uniunea Mişcării Elitiste, 
care știi că este momentan majoritară în 
camera Senatului din Parlamentul Francez 
. Însă, se luptă pentru locurile din Adunarea 
Deputaţilor cu extremiştii Naţional Socialişti, 
care abordează politica într-un mod barbar: de 
la marșuri pe străzi promovând propaganda 
rasistă, antisemită, până la răpirea unor oame-
ni cu o poziție importantă în partidul nostru, 
printre care se numără acum și părinții mei. 
Cea din urmă modalitate este pentru a obține 
aprobarea unor proiecte de lege, din partea 

noastră, în Parlament, în schimbul vieților lor.
- Și utilitatea mea în problema asta care ar fi?
- Eu voi fi o diversiune. Mă voi duce la ei cu 
dosarul în care partidul nostru își dă aprobarea 
pentru un proiect împotriva ţiganilor și nu nu-
mai, în general împotriva etniilor netolerat de 
doctrina lor. Literele de lege sunt detalii nesem-
nificative. Sunt conștientă că dacă ei tratează 
problema în acest mod, le trebuie răspuns 
corespunzător, însă majoritatea colegilor nu 
au fost de acord, așa că am ales să gestionez 
eu toată situația, dar nu-mi pot asuma riscul 
de a cere ajutorul oricărei cunoștințe ale mele 
din Franța cu asta. Din cercetările mele, vila 
aceasta a aparținut domnului Feteleasca, pro-
fesorul dumitale de criminologie, și am înțeles 
că erați extrem de apropiați. Ca să nu mai oco-
lesc cererea, am nevoie de un lunetist, un mer-
cenar care să-l asasineze pe președintele ligii 
Croix de Feu, ce îi ține captivi pe părinții mei.
- Am speranța că sunteți conștientă de faptul 
că ați fi putut pur și simplu să îmi cereți asta, 
căci am suficiente relații de acest gen, fără să-l 
mai amintiți pe profesorul Feteleasca, fără să 
vă fi chinuit a-mi capta atenția și admirația cu 
acel joc psihologic și fără a mă implica direct 
în acțiunile dumneavoastră, doar punându-
mi la dispoziție o sumă corespunzătoare, nu?
-Cu siguranță, dar nu mi-aș mai fi hrănit so-
ciopatia și nici nu v-aș fi avut alături dacă 
recurgem la o metodă atât de infantilă. Unii 
oameni costă mai mult decât consideră chi-
ar ei.Nisipul unei luni întregi se scurse prin 
canalul clepsidrei timpului. O lună în care am 
ajuns să cunosc trecutul zbuciumat a lui Ame-
lie, în paralel cu punerea la punct a planului, 
implicațiile ei în politică și cum a ajuns să 
dezvolte atracția pentru știința cunoașterii psi-
hicului uman. Pot avea certitudinea enunțării 
că ajunsesem să o iubesc, și că ea aruncă 
stropi colorați peste foaia maronie a vieții 
mele. Ea era conștientă de toate acestea, și 
era evident că sentimentele erau reciproce.
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De multe ori îmi zicea că invidiază un trai 
liniștit, însă că prinsese rădăcini trainice și 
încâlcite în solul stilului ei de viaţă.Priveam 
linia de aramă a orizontului, prin panorama 
de sticlă cristalină a  aeroportului Otopeni, în 
timp ce îmi verificam în mod repetat ceasul 
de buzunar în așteptarea îmbarcării în poarta 
avionului către Paris, având alături pe Ame-
lie. Lunetistul nostru, Ștefan,  plecase acum o 
săptămână, împreună cu PSL-ul său, un loco-
tenent colonel în vârstă de 38 de ani, antrenat 
de Feteleasca însuși, pe care-l cunoscusem 
la nunta nepoatei profesorului, plătit notabil 
din fondurile partidului.După un zbor de 3 
ore în care avusesem plăcerea de a comenta 
împreună cu ea iluminarea nocturnă  aparte 
a orașelor europene, am aterizat pe Charles 
de Gaulle și am luat un taxi până la periferia 
orașului. Amelie se feri a-mi dezvălui locul 
unde vom fi cazați, însă îmi promisese că voi fi 
fascinat. Și întocmai așa a fost. Am mers într-
o tabără țigănească, poziționată pe un deal de 
unde puteam admira orașul, scăldați în miro-
sul de salcâm ce ne purta dragostea împreju-
rul corturilor spânzurate superficial în bețe 
ascuțite, al trăsurilor viu colorate și al focului 
în jurul căruia banalitatea atribuită unei vieți 
de vagabond pierea, lăsând loc semnificației  
aparte ce reprezenta cauza luptei ei: ferici-
rea tuturor oamenilor, şansa de a creea elite 
din orice mediu.A doua zi, la primele ore ale 
dimineții,  Amelie îmi trăgea pălăria de pe 
ochi și ne urcam într-una dintre trăsurile ce 
avea să ne conducă pe Bulevardul Montmar-
tre, unde la etajul 6 al unei clădiri părăsite era 
poziţionat lunetistul nostru, așteptând  poc-
netul de bici al vizitiului, ce era semnalul său.
Cu cât ne apropiam de destinație, ezitările 
lui Amelie de a comunica și neliniștea din 
privirea ei mă făceau să fiu foarte sceptic. 
Evident, puneam totul pe seama stresului a 
ceea ce urma teoretic să se întâmple, dar în 
același timp siguranța și punctualitatea ei din 

toate situațiile de pană acum ar fi trebuit să-
și spună cuvântul și să îi activeze complex-
ele de superioritate și opulența. Când am cotit 
chiar pe bulevard, îmi înmână o mapă din 
piele neagră, se uită fix la mine cu speranță 
și o rugăminte plânsa, parcă spovedindu-se.În 
acel moment, vizitiul pocni din bici și aruncă 
în spate un dosar cu file îngălbenite, Ame-
lie mă împinse în stradă prin ușa trăsurii, iar  
geamul unei case din stânga mea, cât și cel al 
trăsurii, fuseră sparte la unison de două unități 
plumburii de 14.5mm. Un bărbat și o femeie 
ieșiră grăbiți din locuință, mă înhățară și mă 
aruncară într-un Mercedes Vito, negru. Erau 
părinții ei. Îmi lăsam urletele de disperare să 
iasă la iveală în timp ce priveam neputincios 
mâna ei albă stropită cu sânge, ieșită înafara 
trăsurii ce continua să se îndepărteze tacticos 
și filele răspândite pe șosea ce erau adunate 
de doi bărbați îmbrăcați în costume de piele. 
Lacrimile scurse îmi topeau obrajii în timp ce 
ascultam nepăsător justificările sacrificiului ei 
din partea părinților. Singurul lucru care pleda 
pe tron în palatul minții mele în acele secunde 
era suicidul. Simțeam că îmi pierdusem im-
boldul fericirii și a sensului în viață, motivația 
de a trăi așa cum mi-am dorit până acum.
Mi-am înhămat calul în hambarul casei 
din Val de Marne, de la marginea Parisului. 
Am mers până în bibliotecă să îmi iau mapa 
și pe hol, m-am întâlnit cu Amalia, servi-
toarea, ajunsă de două zile din Bucureşti.
-Un ceai negru și o tablă de 
șah pentru diseară, te rog.
-Dar pe cine aveți invitat diseară, dacă îmi 
permiteți?
-Cum pe cine? Pe tine. Și să nu uiți să scoți lista 
aia de zboruri către Ucraina de care te rugasem
M-am aruncat într-un taxi și am rostit plin de 
fler „Champs Elysees”, și după 35 de minute, 
urcam treptele Parlamentului. Acum, vă rog să 
mă scuzați, dar întârzii la o ședință de partid.
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D4C4 
Capitolul al IV-lea

Sudoarea se prelingea în tranșeele săpate 
de vârstă în fruntea de ceară. O rază de 
lumină fantomatică pătrunsă prin portalul 
unui ochi de geam punea în scenă forfota 
particulelor de praf și rumeguș, și se 
răsfrângea în lentila unor ochelari plumburii, 
aninați pe un nas acvilin. „Vremya prokhodit”  
(trad. din rusă „Timpul trece”). Aerul călători 
pe linia ferată a traheei mele făcându-
mi plămânii parcă să-și dorească a evada 
prin gratiile coastelor. Simțeam răcoarea 
blestematei circumferințe de 9 mm lipită de 
tâmplă. Spre a-și arăta dominația rezultată 
din câștig, își apucă cu un gest teatral crucea 
rezemată de raft spre a ieși la predică. De data 
aceasta, raza de lumină își resfrânse reflexia 
în ascuțișul unei lame de ras prinsă pe spatele 
lemnului de măslin în care era sculptat trupul 
Mântuitorului, îmbăiat acum în sângele mâinii 
lui Borszkov.Blacheurile de tablă ale ghetelor 
din piele nabuc formau o simfonie terifiantă  
împreună cu trilurile lui Gene Austin ce se 
auzeau din taverna țigănească de alături. 
Nu mă așteptam la civilizație când am venit 
în Yalta, deoarece Ucraina are o degradare 
sovietică amprentată în toate orașele sale, însă 
mă așteptam la liniște, vorbind totuși despre 
o stațiune balneară. Peisajul era într-adevăr 
încântător, situată între munte și mare, puteai 
privi din apropierea divinității, cum valurile 
mării se sfarmă unul de celălalt și aruncă 
cioburi imaculate de spumă împrejurul lor, 
lăsându-te scăldat în arhitectura secolului XIX  
a locuințelor și clădirilor religioase, similară 
chiar cu cele din Centrul Vechi al Bucureștiului, 
însă cu aceeași forfotă dezgustătoare a 
mașinilor. Totuși, măcar în zona hotelului 
meu mă puteam bucura de muzica de bună 
calitate a anilor 1920. Am intrat în sala de 
mese și am început să răsfoiesc tacticos 

Înainte de a pleca spre a-și proteja părinții , 
Amelie îmi lăsase în mapa neagră dosarul lui 
Darius Borszkov, un preot jumătate ucrainean, 
jumătate rus, ce predica în Yalta și urma să 
trimită un camion încărcat cu arme și muniție 
de contrabandă pentru extremiști, ce plănuiau 
o mișcare rebelă pe străzile capitalei franceze.
Era trecut de 60 de ani, cu părul încărunţit de 
vreme și fața despicată de riduri. Mi-am luat 
S&M-ul din cameră și suficientă muniție și 
m-am urcat în autobuzul plin de turiști, ce ducea 
către mănăstire.Aleea pavată cu piatră cubică 
pleca într-o structură ramificată în jurul întregii 
clădiri, articulându-se la baza primei trepte 
înveșmântată în mozaic din cioburi de gresie 
delimitate de granițele impuse de mușchi, ce, 
timid și lent, aspru și din umbră, a ajuns la 
acapararea lor. Era o construcţie simplă, pe 
cupola căreia trona o cruce simplistă, neagră.
Capcana din crucea sa fusese amplasată cu 
câteva zile în urmă de unul dintre „călugării” 
mănăstirii, același mercenar, Ștefan. Tot ce 
aveam de făcut era să intru în jocul macabru 
al lui Borszkov, cu care îmi aranjasem o 
întrevedere la acele ore. După percheziție, 
nu suficient de minuțioasă pentru șiretlicul 
meu, am intrat în chilia sa fastuoasă, unde 
mă aștepta împreună cu două gărzi de corp.
Neștiind română sau franceză, tradusese 
gândurile sale nevrotice într-o scrisoare, pe 
care în urma lecturării, aflasem că obțin cheia 
doar în urma unei simple probe, pe care știam 
deja că o utilizează pentru victimele sale. Se 
juca cu psihicul meu, având o privire la fel de 
cețoasă precum ferestrele odăii. Trebuia,  din 
6 tipuri de muniție diferită, să aleg cartușul 
cu proiectil orb, să încarc revolverul din fața 
mea, ulterior să trag, și dacă îmi valorificăm 
cunoștințele de armurier bine, alegeam un al 
doilea proiectil pentru el.Cu atenția captată 
de sunetul asurzitor rezultat în urma rănii la 
mâna sa, paznicii au fost distraşi suficient timp 
cât să îmi scot blacheurile tăioase și să-i atac, 
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• Ce rol au poveștile în viața noastră?
Încă de la începutul existenței umanității s-au 
scris niște linii de cod in creierele noastre. 
Dacă primii oameni, Homo Habilis aveau me-
dia de viața de doar 13 ani, în zilele noastre me-
dia de viața este de 81 de ani. Asta dovedește 
că de la începuturi până în prezent s-au sto-
cat niște informații utile care ne ajută zilnic 
să supraviețuim. Există doar 2 frici cu care ne 
naștem: frica de a cădea de la mare înălțime și 
frica de zgomote puternice, restul fricilor se 
învață. Cum se învață? Simplu. Din povești 
(,,de genul nu te da jos din pat că vine bau bau,, ).

• De ce povestim?
Să povestim e ceva ce facem cu toții, e uman. 
E modul nostru de a înțelege lumea din jur. 
E felul în care creăm legături, felul în care 
ne facem unul pe altul să râdem, face parte 
din ADN-ul nostru. Prin povești creăm con-
text și relevanță, pentru a atrage atenția alto-
ra. Tindem să impunem o structură narativă 
a tot ce e haotic afară. Poveștile sunt felul 
în care creierul crează înțeles. Nu spunem 
povești pentru a evada din realitate ci pen-
tru a călători prin ea. Povestim de mai bine 
de 2 mii de ani. De-a lungul anilor povesti-
tul s-a perfecționat și astăzi este folosit peste 
tot, de la cinematografie, la artă și politică.
Și tu ești un povestitor, fie că realizezi sau nu.

Ce povești ai spus astăzi? Ce povești 
vrei să treacă testul timpului și să 
ajungă și la următoarele generații?
 

executându-l pe preot cu celelalte două 
proiectile.
Am recuperat cheia camionului, l-am condus 
la marginea lacului din Yalta, și am scăpat de 
încărcătura sa. La volan, știind totul încheiat, 
mă gândeam la Amelie. Absurd. Ridicam statui 
ale inutilității prin misiunile de talia acesteia, 
scurmam cu bățul cenușa rămasă sperând să 
găsesc jarul lăsat de prezența ei de spirit în urmă.
Simt cum mi se înmoaie mâinile și las 
volanul în voia sorții. Nu simt disperare, 
nici împlinire. Sunt doar plictisit. Văd 
vila, pe doamna Noft, pe Funner, văd 
obloanele de fag lăcuite de Feteleasca...
după atâta timp, o voi revedea pe Amelie.
Îmi amintesc cum degetele-i defilau peste 
clapele pianului...

Suntem făcuți din povești

Delia Lupu, clasa a X-a A

Ce are în comun generația noastră cu generațiile 
trecute și cu cele ce vor urma? Poveștile.
Toți iubim poveștile, fie că spunem ce am 
făcut la ultima petrecere sau dăm mai de-
parte o legendă pe care am auzit-o de la bu-
nicii noștri. Poveștile crează interacțiuni 
sociale. Unele trec testul timpului și se trans-
mit din generație în generație, rămânând 
prezente în memoria colectivă. Niciodată 
nu subestima puterea unei povești. 
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„INSECTE” – călătorie 
halucinantă pe scena Teatrului 

Municipal Bacovia
Delia Lupu, clasa a X-a A

Un om al străzii deprimat, pierdut, lip-
sit de orice speranță, care a ales să își înece 
dezamăgirile față de disfuncționalitățile 
societății în alcool. Acesta este person-
ajul care introduce publicul în spectacolul 
„INSECTE”, prima premieră a stagiunii 
2022-2023 a Teatrului Municipal Bacovia. 
Începutul mudan, comun, neimpresion-
ant, face tranziția către călătoria halucinantă 
a vagabondului cu atât mai neașteptată și 
fascinantă. După prima schimbare de decor 
intrăm într-o fantezie, plină de culori, dina-
mism și neprevăzut. Facem cunoștință, pe 
parcursul spectacolului, cu lumea fluturilor, 
a gândacilor și a furnicilor. Descoperim că 
avem mai multe în comun cu ei decât ne-am 
aștepta. Prin decorul impresionant, mișcarea 
șcenică complexă și culorile euforice s-a pus 
în scenă o satiră la adresa vieții. In acest spec-
tacol Insectele sunt caricaturizări ale com-
portamentelor și gândirilor umane precum 
hedonismul, materialismul și achizitivitatea. 
Într-o lume grăbită și haotică, teatrul este 
atât o escapadă cât și o scufundare mai 
adâncă în realitate. Ne vedem comporta-
mentele sociale oglindide, la doar cațiva 
metri distanță, pe scenă, dar de această 
dată nu ne mai îngrijorăm, nu ne simțim 
jigniți sau ofensați, privim și ne amuzăm. 
Întrebarile sunt un aspect sine qua non al 
condiției umane, o punte de conectare între 
indivizi. Scenografia spectacolului a por-
nit de la o întrebare, pe care vreau și eu să 
v-o adresez vouă: “Ce însemnă să fii om?”.

Opușii se atrag?
Delia Lupu, clasa a X-a A

Învățăm  la  fizică că opușii se atrag. Eu cred 
că teoria magneților nu se aplică și în relațiile 

sociale. 
Suntem atrași de persoanele similare cu noi, 
fie că vorbim de trăsături fizice dar mai ales 
comportamentale, de aici și vorba ,,cine se 
aseamănă se adună,,. Dacă tot am început 
cu fizică și teorii, eu aș numi asta Atracția 
similarității. Ne înconjurăm cu oameni care 
au interese asemănătoare cu ale noastre. Încă 
de când suntem mici, dar mai ales cu trecerea 
timpului, ne integrăm în anumite grupuri soci-
ale, cu trecerea anilor devenind tot mai filtrate 
pe baza pasiunilor, cunoștințelor, educației și 

statutului financiar. 
Cu toate acestea nu spun că nu sunt și situații 
în care opușii se atrag. Toți suntem diferiți și 
fiecare dintre aceste grupuri sociale are nevoie 
de mai multe personalități. Liderul grupului și 
tipul rușinos din colț sunt la fel de importanți 
pentru că contribuie la echilibrarea energiei 
din colectiv. Niciodată doi oameni orgolioși 
nu o să se poată înțelege, doar în cazul în 
care unul dintre ei cedează. Un om tăcut în 
prezența unui alt om tăcut o să rămână tăcut. 
Doi oameni cărora le place să vorbească fo-
arte mult nu o să se poată abține și o să ajungă 
să vorbească unul peste altul. În schimb, un 
om timid ar putea fi ascultătorul perfect pen-
tru o persoană expansivă care simte nevoia să 
își expună părerea despre orice. Iar o persoană 
permanent grăbită o să fie ponderată de cineva 

calm.
Avem nevoie de diferențe! Avem nevoie de 
contraste, nu doar în artă ci și în viață. Avem 
nevoie unii de alții! Suntem dependenți de oa-

meni! 
Fii contrastul din viața noastră și echilibrează 

energia din cameră!
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Sectorul 3
Elena Ungureanu, clasa a X-a A

Sub bolta de-acuarela stau întins
Pe iarba moale, norii de bezea s-au contopit. 

Visez a fi pe marea de lumini cel me-a învins, 
Mi-aș fi dorit cu dor să fi simțit.

Vreau din vidul etern să naști o stea,
Tu, asteroidu-le, prăbușește-te pe mine
Și ia-mi suflarea din piept unde stătea

Frica de noi, tine și sine! 

Îngroapă-mă in focul tau
Și fă-mă gri de praf și oase

Ca-n vânt de lance să-mi devi călău, 
Să zburăm departe...

Tu, asteroidu-le, prăbușește-te pe mine
Și-n praf de sentimente să simțim iubire;

Frica de noi, tine și sine:
O explozie a doua stele, contopire

The wall

Elena Ungureanu, clasa a X-a A

Not even death’s sinful light,
Neither the mountain nor the sea

Could make me long a thoughtful sight,
Could let us be and set me free.

I must hide from the brute you’ve born
We’re peeked above those Berlin walls. 
The ones we were, the ones you’ve torn

The lone must end, our fate befalls.

You climbed those mountains 
Sealed the seas

Was only I the one who shuns?
A mockingbird killed at ease...

I shall retrieve the troups of fear,
We’re peeked above those Berlin walls...

The bricks will fall, the end is near.
The lone must end, our fate befalls!
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Iar eu tânjesc la spații largi, 
Dar mintea ta se îngustează. 
Din frica ta să nu mă spargi
Devin un corp ce gravitează.

Iar tu ai fi înconjurat,
Doar dacă nu ai fi absent.

C-un ferm destin predestinat,
Devin un suflet dependent.

Clipește să te simt aproape, 
Sau sufl-o vorbă și mă strigă, 

Ori rupe-un vis ascuns de pleoape 
Și-ncrederea-mi te rog câștigă.

Apropie-ți încet privirea 
Spre ochii mei ce te așteaptă. 
Incearcă să-ți exprimi iubirea,

Orice idee, orice șoaptă. 

Atârna-mă in mintea ta 
Ca o icoana preaslăvită. 
Nu te jertfi, nu te ruga, 

Doar fă-mă să mă simt iubită.

Ia-mi lumina dimineții, 
Suprimând-mi libertatea, 

Dar păstrează-mi luciul vieții, 
Lasă-mi irealitatea.

Ia-mi și limpezimea nopții, 
Scufundându-mă in frici, 

Lasă-mă in voia sorții, 
Dar nu ne numi amici. 

Te visez ca in natură:
Tu ești pământul, eu sunt floarea, 

Tu ești artist, eu o sculptură,
Tu ești Poseidon, eu sunt marea.

Îmi scrijelești emoții-adânci
Cu mintea-ți fină și-ascuțită: 

Mă tai, despici și-apoi mă frângi,
M-adormi cu visuri de iubită.  

Sprijinindu-m-aș pe al tău 
suflet

Alexandra-Elena Anton, clasa a XII-a F

Sprijinindu-m-aș pe al tău suflet,
Dar ești o ploaie fără stropi;
Scurgându-mă-n a ta ființă, 

Iei tot ce-i pur și mă îngropi.

În minte-ascunsă-ntr-un ungher
Mă strădui să nu mă surprinzi,  

Dar tot ce-ncerc e efemer,  
Căci ești un suflet din oglinzi.

Captivă, prinsă-n a ta lume,
Încep sa ma dezgheț, vâscos,

Iar numai cât mă strigi pe nume 
Și îmi doresc să te cunosc.

Căci lupta e un plan secund, 
Provoacă cioburi sângerii, 
Iar eu doresc să mă afund,

Să-ți aflu felul de a fi.

Dar ție-ți place sa te minți 
C-aș fi un înger muritor,
Iar tu alesul dintre sfinți: 

Cel răscumpărător.

Cu tonul ferm, apăsător, 
Dar vocea-ți scurt tremurătoare, 

Îmi crești pe piele un fior, 
Sădești semințe-otrăvitoare.

Tu îmi ascunzi surde ecouri,
Absorbi doar stropi de libertate.
Sunt stâlpul ce susțin tablouri, 

O artă fără-nsemnătate.

Și mă privezi de infinit,
Căci mă păstrezi doar pentru tine,

Crezând că pentru-a fi iubit  
Va trebui să rupi destine.
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Plâng șuvoaie zi și noapte,
Picurând ore din ceas.

Urlu gânduri și simt șoapte 
Și mă-nec cu propriul glas.  

Dezleagă-mi trupul și ființa 
Și aruncă-le-n abis.

Doar vidul e ca suferința:
Un gol ce nu se vrea închis. 

Plouă-mă să mă înec, 
Moartea tot se va-mplini,
Prin triumf ori prin eșec, 
Fii tu cel ce m-ar sfârși. 

Stinge-mă, căci stau aprinsă
Luminând împrejurimi. 
Dă-mi lumina neînvinsă 

Ce preaschimbă-ntunecimi.

Aruncă-mă, căci te aștept 
In vârf, dar vrei să mă cobori. 

Eu te asigur ca e drept, 
Doar tu, amor, să mă omori 

Amar

Înc-o umbră-n întuneric... 
Ș-un miros amar, de leș;

Iar plâng singur și sunt galeș...
Privind negrul cadaveric. 

Înc-un vuiet vrea să vină... 
Roza-ți moartă-n mână țiu,
Iar plâng singur în pustiu... 

Simt atingerea ta lină.

Înc-o data mă înșel... 
E doar gândul meu, capiu. 
Iar plâng singur pe sicriu... 

Leșul, dragă mi-l deșel.
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ZBÂNȚ DE PRIMĂVARĂ
Profesor Cristina Frânculescu

Locuința mea de-o seară
Mi-am ales-o, bunăoară,
Uite, culmea, nu la țară!
E pe-un fir de păpădie
Primit ieri în custodie
Cu averi încă o mie.

Am și-un pui de levăncioară
Colo sus, pe-o policioară.
Megieșii mi-s pe-afară:

Un brotac cu burtă mare,
Melcul ce casă nu are

Și-un buchet de lăcrămioare.
Iată, trece-un cal maro

Cu-un mânz tras la indigo,
Cică merg la Figaro

Să mi-l tundă pe mezin
C-are azi, sub baldachin,

Randevu cu-un manechin.
Vine-n goană un țipar
Ce lucrează ca gropar

Și e cel mai bun scripcar
De la nunți și cumetrii
Unde toți petrecăreții,
Care trag niște beții

Nu mă pun cu mintea scurtă
Hm... eu am o altă soartă:
Mă ocup numai de artă!
Un gherghin și un ciulin
Vor să plece clandestin,
Cic-aici li-i traiul chin,
În zăvoiul cel cu plopi

Unde s-ascund doi ciclopi
Suspectați că-s interlopi.

Și mai e un greiere
De profesie ginere,

Om de mare-ncredere.
Lângă iaz doarme-un rățoi
Văr de-al doilea c-un trifoi,

Pornit să-nceapă război

Cu oricine care-i spune
Că-i lipsit de-afecțiune,
Lucru care-l indispune.
Belicos, cum e din fire,
Te vrea dus la mănăstire

Să mai citești din psaltire.
Privirea dacă ridic,

Pe o creangă de finic
Văz cum șade un pitic
Căzut dintr-o poveste

Mi-l cheamă să le mai zică
Ba chiar să le și prezică,

Nici cu-un strop de logică,
De câștigă ori de pierd.

Timp nu am ca să-l dezmierd
Căci privind de peste gard

Văd, din deal, din derdeluș,
Cum scoboară-un cărăbuș,

Rumen ca un gălbenuș,
Vrea să țină cuvântare

Cum că ar fi cel mai mare,
Fără vreo discriminare,
Peste neamul furnicilor

Caprelor ș-aricilor,
Chiar și-a licuricilor.
O stăncuță casnică,

Ce se crede rândunică,
Stă pe-un bob de tufănică

Și de-acolo, toată ziua,
Încearc-a insinua

Că o fundă din perdea
Face c-o mâță prinsoare

Care o fi cel mai tare
Din toată povestea mea.

Unde-avea șapte neveste,
Toate-i gătesc jidovește

Câte îi mai trec prin gând
Fiindcă el îi cam bolând

Dacă-l lași să stea flămând.
Dar acuma nu-l mai rabdă
Și mi l-au trimis cu jalbă
Și c-o preafrumoasă salbă

Să-l primesc la mine-n casă.
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Cică știe ca să coasă
Și bea câte-o bere rasă.

Mai de sus, din cer cu stele,
Îmi aruncă temenele

Un stol mic de filomele.
Fluturi albi mă fac de-ocară

Locuința mea de-o seară
Zic ei că-i... imaginară.
Stai să iau un cataroi
Și-o să fie vai de voi,
Mama voastră de...

Tablou
Alexandra Anghel, clasa a XI-a B

Suntem inca aici, la apusul soarelui 
Razele slabe ale acestuia iti luminează chipul 

si parca Picasso iti pictează înfățișarea 
Si ma adâncesc in arta chipului tau 
Pătrunsă de puritatea pe care o porti 

Sclipirea ochilor tai va fi mereu primul si 
ultimul lucru la care ma voi uita 

Ma voi îneca in întunericul ochilor tai,
Iar glasul tau imi va fi călăuza spre scăpare  
Imi voi înnoda degetele in ale tale, iar miro-
sul parfumului tau se va îmbiba in hainele 

mele 
Iti voi purta săruturile peste mari si tari, iar 

vocea ta-mi va fi întipărită-n minte 
Îmbrățișările tale imi vor tine de cald in 

serile friguroase, iar flacăra iubirii noastre 
ne va tine inimile in viata protejându-ne de 

înghețul lumii ce ne înconjoară.

Poezii
                     Irina Marin, clasa a XII-a E

1.
e un vis. de la bun început, realitatea e 

moartă.
așa mă obligam să-mi spun câteodată,

când simțeam că fiorii dansează înnebuniți
pe șoapte mute ale unor izgoniți

asupriți
și (ne)convingători,

dar fluturii mei sunt neascultători
și fug în direcții, rup aripile moi,

apoi vin la mine umblând prin noroi.

în clipele de dinainte să scriu simt că trăiesc 
cel mai puțin

și nu vreau să mai fiu. apoi, mă lupt printre 
cuvinte

încă nedeslușite
și găsesc o portiță, un motiv și o frunză 

uscată, scheletică,
apoi plâng precum ar plânge mama unui 

copil mort-
căci din mine se perindă aici doar rupturi de 

prăpastie,
în coaste mărite de goluri lăsate de molii,

reprezentare trecută, amnezică,
oribile constatări fixe și stranii,

doar fluturi asfixiați,
niciodată vii, 

întodeauna morți, dezgoliți, nevruți, aruncați.

moartă e mereu privirea cuvântului meu,
ducând o povară de semizeu.

eu n-am vrut. Nu vreau să scriu despre pus-
tiu,

dar tocmai asta fac și nu mai știu ce pot să 
fiu...

nu mai știu...

îmi privesc fluturii arși, morți și calzi -
oh, cum nu au putut niciodată să zboare...nu 

i-am lăsat.
i-am făurit ca să moară.
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2. 
vino aici, 

știi tu, îți amintești în întregime și detaliat 
momentul -

clipă murind voit sub unghiile tăiate scurt-
în care îmi oferi funcția de suflet?

secunda în care cutia pandorei se deschide
și tot ce putem auzi e tremuratul albinelor

e cea mai de preț,
pentru că atunci îmi cresc flori din creștetul 

capului,
iar tu nu-mi spui ce culoare au.

ești rău. uneori, spun asta
și mă plimb prin cartierul alarmelor de 

dimineață...

sunt sigură că rabzi de foame acum,
știu asta, căci te-am văzut clipind. tu 

nu faci asta 
niciodată.

când clipești, vrei să elidezi șoaptele 
existenței -

eu doar sper ca în timp ce clipești eu să fiu.

și recunoști că eu sunt, dar nu știu dacă să te 
cred,

e mai practic să îmi faci mie pe plac.
tu nu-ți spui niciodată credința, ateule,

și, totuși, te închini smerit la mine când eu 
tac.

3.
Nu pleca...sunt afară. nu plâng, norii nu 

plâng,
nu plângem, noi râdem de trei ore,

în zvârcoliri de fire, în setea de a te cuprinde,
cu buze de sidef însângerat

ce pândesc la fereastra închisă,
în care stropi rapizi și lacrimi se topesc.

În intangibilitatea ta, te văd aproape perfect.
Mai puțin când dispari...în albul aburilor,

când respiri.
Să-ți rețin numai eu existența. numai ploaia...

numeri...câteva secunde...pierzi oxigen, 
câștigi nemurire.

Vii în ploaie și te distrugi frumos,
îți recapeți visul, te desparți de lume,

până ce un vânt îți fură reveria
și te lasă, la fereastră, cu-n soare veninos.

4.
fărâmițez ploaia, o frământ cu seu

și presar compoziția peste mortul din 
șemineu.

căci, la sfârșitul zilei, când voi tremura de 
frig,

cadavrul se va autoaprinde și-mi recâștig
căldura.

va ploua către înaltul cerului,
va cădea cenușă peste pleoapele-mi translu-

cide,
mă va lega de negrul nor văratic,
voi curge alături de apă, imnic, 

prin horn, printre rămășițele mele,
iar eu, în colțul cel mai îndepărtat al camerei,

mă uit la trupul meu...mistuit...
e frig, intră ploaia prin crăpături,

e prea umed
și nu pot arde.
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5.
Când clopotele bat sub semnul unei ieșiri din 

eden,
cunoașterea îneacă, 

provocând o reacție în lanț, un eter
prin care levitează o scânteie ce aderă, tacit,

la o convenție de impresii letargice.

Aprinde-n valuri ninse cu petrol marmura 
împrăștiată-n amor.

Dar ființa dezaprobă. Se opune. Îl respinge.
Focul brusc, sonore goluri, coroziv, o 

urmărește,
însă-n antagonice simțiri, 

flămând, cu patos, Demiurgul
va cuteza să-i fure purtarea refractară.

Sublimarea intențiilor din aerul plin de muce-
gai

face ca treptele interioare ale subiectivis-
mului 

să putrezească, din nou. Iar reconsolidarea 
este, de fapt,

încolăcită în vârtejuri de mercur otrăvit.

Însă, în aforismul unei Bastille reduse micro-
scopic,

nu e de vină El, ci el; oriunde-i omul care
trecând printre morminte de hrană,

adulmecă, amețește. Prin el vorbesc morții - 
nu-i el, sunt Ei.

ci Demiurgul plânge iar...
și-un râu de sânge negru și acid se revarsă 

himeric
peste iluzii vii, tangibile-o secundă-  un surd, 

un orb, un (ne)om,
gravură în sidef, contrast apos de nebunie.

Dar moare și rămâne nimicnicie...

6.
Întrece frenezia unui nebun fericirea mea,

sare peste volane de vise ratate,
se-ndoaie în mrejele resturilor de cafea,
se contractă duios peste solzi de pește.

și moare.

Murind, se termină cuprinsul
în care s-au scrijelit hieroglife tasate de gân-

duri,
se dilată întinsul,

se învinge neînvinsul,
acum cad în odaia de cuburi,

căci răcnetele mele nu sunt zadarnice.

Convins de surâsuri amarnice
cărora li se pare AMUZANTĂ continuarea 

poveștii,
trântindu-mă-n pat, îmi îmbrățișez piciorul,

iar maginea patului-i plină de bestii,
că-n unghi ascuțit se aplică formule,

doar că-i arhiplin capul meu de gloanțe 
pieptișe

și crud e amorul,
mă doare-nzecit.
Ca mici păpuși

și controlori de glume,
colțul mobilei trebuie șlefuit.

Precum mintea mea (?),
dar este o altă poveste.
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7.
iubitule, să ascultăm maidanezii cum urlă la 

lună,
să zdrobim și noi paharele astea de vin

de peretele din spatele nostru.

dragul meu, noi trăim în petele de pe tricoul 
meu de casă,

noi trăim când o muscă intră în sufragerie și
trebuie

să o dau afară sau să o
omori.

iubitule, auzi? tahicardia mea te iubește 
și organizează proteste în cinstea ta,

o auzi? o auzi lipit de pieptul meu...se zbate 
romantic între

cele 12 perechi de coaste 
unele, adevărate
altele, flotante

sau false,
dar iubirea e cel mai veridic motiv pentru 

care obosește.

vino, iubitule, așează-te pe gresia spartă din 
fața casei,

acolo unde voi fi eu, știi că
îmi place să mă ascund,

iar acela e un unghi mort, e înțesat de șoapte 
nefirești

ale vrăbiuței bătrâne care ne mai vizitează;
îmi place să o ascult;
îmi place să mă cauți 

și să mă cerți când mă găsești că stau în 
ploaie, lângă

o vrabie moartă, cu ochii ficși îndreptați spre 
cer

sau, mă rog, spre libertatea aripilor încă moi;
îmi place de tine, te iubesc, îmi răspunzi cu 

iubirea ta;

îmi pare rău că trebuie să mă citești continuu, 
legat la ochi;

eu reprezint ghena aia de gunoi care miroase 
a cadavru,
o știi doar;

e un obicei dubios de-ale tale să mă iubești,
iar eu te iubesc și înainte, și după ce mă dau 

cu parfum.
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Prietenul meu pufos

 Ioana Zărnescu, clasa a III-a A

Sunt o fată c-un motan,
Dorit tare, an de an.

Mike îl cheamă și-i al meu,
De Crăciun l-am vrut mereu.

De 2 ani mi-e partener,
Zilnic eu petrec cu el
Ore-ntregi ne alintăm

Amândoi ne mieunăm.

E o rasă pură-n nume
British Short-hair i se spune.

Are-o față mai turtită 
Și-o blăniță pufoșică.

Cu el lumea-i mai frumoasă,
Și viața mai prietenoasă,
Căci iubire noi simțim
Și-mpreună adormim.

Somn ușor, prieten al meu,
Vise dulci s-avem mereu!

Mărturii din clasă a opta

Vladimir Duselevici, clasa a VIII-a A

Urmează un an de teroare,
Lucrare peste lucrare!

Tăiat în carne vie și pus sare,
Simulare! Simulare! Simulare!

În vară...ghilotinare;
Vai,ce mare întristare!

Materii multe,stresu-i mare;
Moarte cu executare!

Programe cuprinzătoare;
Că sunt grele,lungi,plictisitoare,

Nu e de mirare!
Mai pe scurt...Teroare!

Pentru-a noua,orientare
Oare intru? disperare.

Cu mâna-mi tremurândă
Formularu’n completare.

După rezultate,agitare;
Mă uit în tabel cu excitare,

Am intrat! ce ușurare.
Clasa a noua în continuare.
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Pe culmile dezastrului

Teodora Prisacaru, clasa a X-a A

 Suferința este un prilej de exprimare 
prin care deznădejdea își arată colții ascunși 
în ochii si frunțile fiecăruia. Ce ar fi viața 
fără suferință? Un neant, o groapă adâncă, 
în care sufletele să se joace de-a v-ați 
ascunselea, un loc fără de lumină, stins 
de rugăciunile adresate durerii disperate.  
     Prin absurd se înțelege nevoia de 
a pătrunde dincolo de hotarele minții, al 
subconștientului aflat în abis. Ar fi existența 
sacrificată de exercitarea mângâierii și alinării 
minții prin idei și acțiuni absurde? Confortul 
trăirilor ne apasă atât de tare, încât se formează 
un amalgam de suferințe care ne conduc adesea 
la nevoia de încheiere a vieții. Cei ce simt că 
trăiesc își explică fenomenele și sentimentele 
fără a-și întelege propriile argumente, căci 
nu au nevoie de logică, ci de explicație.  
    Haosul este doar ironia existenței, 
întrucât acesta dorește viață, moarte, iubire, 
înțelegere și întrebare, toate împreunate. 
     Ne conducem la 
disperare prin banalitate.

Îndemn la (ne)uitare

Ioana Delia Blendea, clasa a XII-a E

 Dualitatea singular-plural (o 
sinergie a spiritului ce conturează expresia 
unui ansamblu universal – umanitatea) 
fondează un mecanism fals-ideal, o copie 
fidelă a unui perpetuum-mobile bazat pe 
interdependența dintre eu și ei. Însă ce se 
alege de eul care nu și-a găsit un loc printre ei?
În cotloanele pământului, zac ei. Ei 
funcționează după altă scriptură. Alcătuiesc 

Dogma lor supremă este aceea de a călca 
pe cranii pentru a-și duce la bun (ce este 
bunătatea, dacă nu o expresie subiectivă a 
propriei mulțumiri?) sfârșit țelurile. Ei dau 
sens morții, cu precădere celei lăuntrice. Mai 
mult, ei trezesc morții, sar în capul lor, îi 
prind de picioare – se laudă cu plecarea lor, a 
celor din jur, și îi preaslăvesc. Toate atributele 
lor ontologice converg spre un automatism 
absurd, care se rezumă la aceeași rutină 
insensibilă – serviciu, hrană, somn – până la 
paroxism. Dar acest sfârșit nu va fi mândria 
nimănui, căci nu a adus vreun folos colectiv. 
Și răsună, astfel, în eter, voci polimorfe care 
îndeamnă, la unison, spre uitarea celui ce a fost.
     Izbit de pământ, răzbește eul. Aici, se 
amestecă toate fricile și durerile celui care a 
dorit să îmbrățișeze viața. El are meteahna de 
a crede că în orice ființă rezidă un sâmbure 
de frumos, poate chiar o urmă de bunătate. 
Tot el se înspăimântă de inerția răului, care 
rămâne surprinzător de constantă împrejurul 
său, de decorul închistat de aceeași aberantă 
monotonie. Și-ar lăsa sufletul încălzit de soare, 
însă este umbrit de impasibilitatea imensă ce îl 
acaparează. Luptă, cu pași mărunți, în virtutea 
unei încrederi fără de credință, dar efectele 
sunt pe deplin derizorii. Așadar, nu-i rămâne 
decât să îndemne pe alții la înțelegerea lumii.
Te îndeamnă să înțelegi importanța 
aplauzelor dinspre pustiu.
Te îndeamnă să înțelegi că nicio 
mână nu o va strânge pe a ta.
Și se teme, dincolo de acest prăpăd, că și tu 
vei fi ei – o metonimie abjectă, care definește 
întrepătrunderea celor două lumi, simbioza 
lor fals-favorabilă, ce contaminează eul 
până la agonie și îi lasă sufletul la voia 
hazardului. Noi suntem rodul creator al 
simbiozei – ființe fără conștiință, care intră în 
pământ atunci când sunt privite direct. Ființe 
care, pentru a fi invocate, trebuie privite 
lăuntric. Ființe care se roagă pentru ocrotirea 
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de necazurilor celor care (le) cuvântă.
     Apără cu tot ce ești pe cei de lângă tine. Sau 
apără de tot ce ești pe cei de lângă tine. În fine, 
nu suntem decât umbre care se chinuie să fie 
mai puțin străvezii decât altele – umbre care 
nu vor lăsa, oricum, nicio umbră sub soare.

Mama

Medeea Medvedeev, 
clasa a VIII-a  B

  Mama? Nimic.
 Mama? Tot nimic.
 Ce înseamnă mama? Mama e un 
cuvânt?
 E o formare de atomi? Mama e ceva?
 Mama este o ființă, un om sau poate 
un univers, dar mama pentru mine este un 
erou. Probabil că nu este singura mamă 
care este erou pentru copilul ei. Dar mama 
e specială, probabil că e doar încă un om pe 
această planetă, dar pentru mine e una. Un 
singur suflet legat de al meu printr-o sfoară 
invizibilă, o singură persoană care atunci cand 
eram mică mă strângea în brațe să nu îmi fie 
frică de fulgere. O singură ființă care a ales să 
stea trează nopți la rând ca eu să dorm bine 
și un singur om care nu s-ar gândi de două 
ori înainte să își dea sufletul pentru mine.
Așa că de ce? De ce acum ceva timp o 
îmbrățișare de-a mamei îmi lua toată durerea. 
De ce când mama îmi vorbea nu o auzeam cu 
urechile,  ci cu sufletul. Acum totul a devenit 
o liniște gălăgioasă, urechile mele nu mai aud, 
ochii nu mai văd, nasul nu mai miroase, gustul 
a devenit atât de neînsemnat, cuvintele ei sunt 
doar niște mișcări de buze pline de crăpături ale 
vremii. Îmbrățișările, sunt doar niște momente 
când inimile ni se apropie, dar nu și sufletele.

Un zid...
 Un zid de sticlă tronează între mine 
și mama. Și cu toate astea mă așteaptă. 
 Mereu mă așteaptă, nu mă uită, 
nu mă lasă în spate, mă iubește. Și eu o 
iubesc, foarte mult, și îmi pare rău. Îmi 
pare atât de rău că ne îndepărtăm, dar nu ea 
se îndepărtează de mine, eu o fac și știu că 
o doare, dar mă așteaptă, mereu o va face.
 Așa că îi promit că atunci cand mă 
voi face bine, mă voi întoarce, voi sparge 
acel zid de sticlă, care acum e mai tare decât 
cimentul și o voi lăsa să îmi fie mamă încă 
o dată. O vom lua de la început, vom fi o 
mamă și o fiică care au mulți ani de recuperat.
    Iar dacă nu mă voi face bine 
până sufletul ei îi va părăsi trupul, 
ea va deveni al șaselea meu simț.
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